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 از وعده تا شعار 
از واقعيت تا انكار

 بورس 
به مدار توجه بازگشت

 واحدهاي اقتصادي
و خطر خاموشي

همي��ن چن��د روز پي��ش بود 
كه وزي��ر بهداش��ت در جمع 
خبرنگاران مدعي شد كه نظام 
سلامت ايران قدرت برتر منطقه 
است و... اما در همين چند روز 
گذش��ته اتفاق هاي��ي در نظام 
س��لامت رخ داد كه نشان داد 
حرف هاي وزير بهداشت بيشتر 
از اينكه برخاسته از واقعيت و اجرايي شدن وعده ها باشد، 
شعاري و راهي براي انكار واقعيت هاست. تعرفه هاي جديد 
پزشكي بيشتر از آنكه باعث اميدواري باشد باعث شد تا فرياد 
اعتراض جامعه پزشكي بلند شود البته در نهايت آنچه به 
جايي نرس��د فرياد است. چرا كه سال هاست كه اتفاق رخ 
مي دهد، سال هاست پزشكان خواستار واقعي شدن تعرفه ها 
هستند. سال هاست كه متخصصان حوزه بهداشت و درمان 
خواستار واقعي شدن س��رانه بهداشت و درمان هستند، 
مدت هاي مديدي اس��ت كه در مورد دارو و كمبود آن در 
كشور هم از سوي داروخانه ها هم از سوي نمايندگان مجلس 
و هم از س��وي مردم هشدار داده مي شود طبق معمول به 
جاي اينكه مش��كلات به طور واقعي حل و فصل شوند. از 
سوي وزير بهداشت در سخنراني و به طور كاملا تئوري حل 
و فصل مي شوند كمبود بيش از 400 قلم دارو ناگهان به 70 
قلم دارو در كشور مي رسد و درست در همين روزها كه وزير 
بهداشت از اين دستآوردها سخن به ميان مي آورد، مادراني 
هستند كه به دنبال داروي هاي كودكان سرطاني خود تمام 
داروخانه هاي ش��هر را زير پا مي گذارند و در نهايت داروي 
مورد نيازشان را با قيمت هاي نجومي در دست دلالان پيدا 
مي كنند. در حالي كه وزير بهداشت از اجرايي شدن نظام 
ارجاع سخن مي گويد در نسخه هاي الكترونيكي كه از سوي 
پزشكان داده مي شود، داروها گم مي شوند و اين وسط نه 
داروخانه پاسخي مي دهد، نه بيمه و نه حتي پزشكي كه 
دارو را تجويز كرده است. يك كد دارويي كه نشان مي دهد 
بيمار دارو را دريافت كرده اما در نهايت بيمار هيچ دارويي 
دريافت نكرده و نمي تواند اين ع��دم دريافت دارو را ثابت 
كند. در همين شرايط نماينده مجلس از افزايش كمبود 
داروهاي حياتي در ماه هاي پيش رو خبر مي دهد و ادامه 
اين وضعيت را بحران در حوزه دارو مي داند. از سوي ديگر 
پزشكان و ديگر كارشناسان حوزه درمان خبر از ورشكستگي 
بيمارستان هاي خصوصي مي دهند چرا كه نه بيمه ها زير 
بار پرداخت حق س��هم خود مي ش��وند و نه مردم توانايي 
پرداخت هزينه هاي درماني در اين بيمارستان ها را دارند 
اين در حالي است كه اتفاق مشابهي درباره داروخانه هاي 
خصوصي نيز دور از ذهن نيس��ت و همين چند روز پيش 
بود كه نايب رييس انجمن داروسازان در مورد ورشكستگي 
داروخانه هاي خصوصي هشدار داد. به هر حال واقعيت اين 
است كه بر خلاف آن چيزي كه وزير بهداشت سعي دارد در 
اخبار و رسانه ها بازتاب بدهد حال بهداشت و درمان كشور 
خوب نيست.  ادامه در صفحه 3

شروع سال جديد براي بورس 
بس��يار خوب بود و ش��اخص 
كل توانس��ت در ادامه مس��ير 
صعودي خ��ود بازدهي بيش 
از 18 درص��دي را در ي��ك ماه 
كس��ب كند؛ البته در كنار اين 
بازدهي اغلب سهام موجود در 
بازار نيز توانسته رشد خوبي را 
تجربه كند. به طور كلي شرايط بازار سهام بسيار خوب است 

و هر روز شاهد ورود نقدينگي هاي جديد به بازار هستيم.
اما در اين ميان يك مشكل وجود دارد آن هم دخالت در 
بازار سرمايه است؛ متاسفانه يا خوشبختانه بورس دوباره 
مورد توجه دولت قرار گرفته و رييس دولت سيزدهم به 
وزير اقتصاد دستور داده كه بر عملكرد صحيح بازار بورس 
نظارت كند. اين اظهارات رييسي ترس و نگراني نسبت 
به دخالت دوباره دولت در بورس و س��هم خواهي از اين 
بازار در روزهاي رونق را افزايش داده است. هفته گذشته 
بود كه ابراهيم رييسي با اشاره به اينكه بازار سهام بر ساير 
بازارها، بر مديريت وزير اقتصاد در هماهنگ كردن همه 
بخش هاي مرتبط براي عملكرد صحيح اين بازار تاكيد 
ك��رد. اين صحبت ها تا ح��دود زيادي براي بورس��ي ها 
آشناس��ت؛ چرا كه در گذشته نيز اين صحبت ها توسط 
مسوولان امر تكرار شده اس��ت. براي نمونه وقتي دولت 
سيزدهم براي اولين بار روي كار آمد از بورس سخن گفت 
اما در اين مدت شاهد تغييراتي در بورس نبوديم و تنها از 
اسفند ماه سال گذشته شاخص با توجه به روند طبيعي 
رشد كرد و ربطي به حمايت ها نداشت. دولت سيزدهم در 
حرف حمايت های زيادي از بورس كرد ولي كدام يك از 
اين حمايت ها عملي شد؟ تقريبا هيچ يك از وعده ها به طور 
كامل عملي نشده است و حتي به واسطه اين حمايت ها 
اعتماد سهامداران نسبت به بورس كاهش يافت. مساله 
اصلي اينجاست كه اگر دولت سيزدهم قصد حمايت از 
بازار سرمايه را داشت چرا تا به امروز كار خاصي انجام نداده 
بود و اكنون با رشد بازار به دنبال نظارت است. سازوكار بازار 
سرمايه كاملا شفاف است و هر فردي به راحتي مي تواند 
معاملات و مبلغ هاي آن را ببيند، درنتيجه نيازي به نظارت 
نيست و بايد دولت اجازه دهد كه بازار مسير خود را طي 
كند؛ چراكه هرگونه دخالت مي تواند اعتماد سهامداران 
را كاهش داده و باعث افت ش��اخص و خروج نقدينگي از 

چرخه معاملات شود.
تجربه سه س��ال اخير نشان مي دهد كه هر وقت  دولت ها 
در نقش حامي وارد بازار س��رمايه ش��دند، برعكس عمل 
كرده و موجب زيان سهامداران شده اند. بررسي تجربه هاي 
گذشته نشان مي دهد كه هر زمان دولت سعي كرده با بسته 
يا نظارت از بورس حمايت كند شرايط خراب تر از گذشته 
شده است و اعتماد سهامداران نسبت به بازار سرمايه و حتي 
اقتصاد كشور نيز كاهش يافته و نتيجه آن چيزي جز خروج 

پول و ورود آن به بازارهاي رانت زا نبوده است.

س��خنگوي صنعت برق اخيرا 
اين بشارت را به مشتركان برق 
داده است كه تابستان 1402 را 
بدون خاموشي سپري خواهند 
كرد. مصطفي رجبي مشهدي 
در س��خنان خود به اين نكته 
اشاره كرده اس��ت كه در دوره 
اوج تابستان 1401 با همكاري 
خوب بخش خانگي، مصرف برق 4 درصد منفي شد كه در 
10 سال گذشته سابقه نداشته است اما صنايع احتمالاً در 

تابستان سال جاري نيز متحمل قطعي برق خواهند شد.
بيشتر خاموشي هايي كه صنعت در تابستان با آن مواجه 
مي شود، قطعي هاي برنامه ريزي شده اي است كه وزارت 
نيرو به دليل ناترازي در توليد و مصرف برق اعمال مي كند. 
مساله اين است كه تمام كمبود برق ناشي از اين ناترازي 
به بخش صنعت تحميل مي شود. با اين حال طي توافقي 
كه ميان وزارت نيرو و صمت حاصل مي ش��ود، جدولي با 
محتواي برنامه قطعي برق صنايع به آنها ارايه مي شود تا 
آنها با خاموشي تجهيزات حساس خود از بروز خسارت هاي 
بيشتر جلوگيري كنند. در دستورالعمل هايي كه به وزارت 
نيرو ابلاغ شده، اين موضوع مورد تاكيد قرار گرفته است 
كه برق منازل به هر بهايي حفظ ش��ود. اينجاس��ت كه 
سياست گذار تصميم مي گيرد كه در مواقع كمبود، برق 
صنايع قطع ش��ود. اين در حالي است كه حدود يك سوم 
برق توليدي كشور به صنايع بالاي يك مگاوات اختصاص 
پيدا مي كند؛ يعني اگر توليد و مصرف برق را حدود 341 
ميليارد كيلووات ساعت در نظر بگيريم، حدود 120 ميليارد 
كيلووات س��اعت برق، صرف صنايع بالاي يك مگاوات 
مي ش��ود. اين عدد، عدد كمي نيست و وقتي قطع شود، 
عملًا توليدي كه از تبديل برق به محصول، ارزش افزوده 
يا صادرات يا تامين خوراك براي حلقه هاي پايين دستي 
شود، در مخاطره قرار مي گيرد. اين به معناي اخلال در توليد 
بنگاه هايي خواهد بود كه بعضا تعهداتي در بازار داخلي يا 
صادراتي دارند و در عين حال، سهامداران اين شركت ها كه 
عمدتاً در بورس هم هستند متضرر مي شوند. ساير كشورها 
كه در حوزه اقتصاد و صنعت پيشرفتي را حاصل كرده اند، 
برق خانگي را برق مصرفي اطلاق كرده و برق صنعتي را 
برق مولد و تبديلي مي نامند. در اين كشورها، برق صنعتي 
ارزان تر از برق خانگي عرضه مي شود و دليل آن اين است 
كه برق صنعتي ارزش افزوده و اشتغال ايجاد كرده و درآمد 
مالياتي بيشتري را عايد دولت مي كند. يكي از اقدامات براي 
تحقق اين شعار آن است كه تلاش كنيم برق صنايع قطع 
نشود. در اين صورت لازم است كه نگاه و رويكرد دستگاه 
سياست گذاري نسبت به تامين برق صنايع تغيير كند. 
البته براي رفع ناترازي برق نيز راهكارهايي نظير تسهيل 
سرمايه گذاري بخش خصوصي در اين حوزه وجود دارد. 
در غير اين صورت، پيام خاموشي در صنايع، كاهش توليد، 

اشتغال و صادرات خواهد بود.

رقيه ندايي

يادداشت-4

 بورس پناهگاهي براي
در امان ماندن از تورم!

پس از گذش��ت حدود 3 سال از 
دوران طلايي بازار بورس، اين بازار 
توانسته است مجددا توجه اقشار 
مختلف جامعه را به خود جذب 
كند.  همانطور كه در اواخر سال 
1401 قابل پيش بيني بود، بورس 
تهران در فروردين 1402 توانست 
رشد خوبي را تجربه كند و به لطف 
حجم نقدينگي خوبي كه وارد اين بازار شد بازدهي فراتر از انتظار 
براي سهامداران و فعالين بازار رقم بزند. در شرايطي كه ساير 
بازارهاي موازي مانند طلا، دلار و مسكن در شرايط ركودي 
به س��ر مي برند بورس روزهاي خوب خود را تجربه مي كند و 
بازدهي خوبي را تقديم س��هامدارانش مي كند. اما تداوم اين 
شرايط موضوعي اس��ت كه در ادامه به آن پرداخته مي شود. 
بازار بورس و سهامداري تحت شرايطي مي تواند بازدهي بهتر 
از س��اير بازارهاي موازي داشته باش��د. در سال جديد بايد با 
شناسايي سهام مناسب و مستعد، انتخاب استراتژي مناسب و 
مشاوره با افراد متخصص در بازار فعاليت کرد تا بتوان بازدهي 
بهتري را نسبت به ارز و ديگر كلاس هاي دارايي، به دست آورد. 
در شرايطي كه فعالين اقتصادي و بورسي كشور انتظار تورمي 
با نرخ بالاتر از 40 درصد را دارند و از طرفي احتمال آنكه سود 
سپرده بانكي درصدهايي بيش از 23 را تجربه كند بسيار بعيد 
است، بورس مي تواند مكاني براي در امان بودن از تورم باشد. 
البته مواردي هس��تند كه بازار بورس را تهديد مي كنند كه 
مهم ترين آن دخالت هاي بي مورد دولت در اقتصاد و دستوري 
اداره كردن آن مي باشد. متاسفانه دولت با اتخاذ سياست هاي 
ناهماهنگ، آينده اقتصادي كشور را مبهم كرده و برنامه ريزي 
و هدف س��ازي را براي فعالين صنعتي كشور دشوار ساخته 
است. از طرفي دولت تحت عنوان مهار قيمت ها و كنترل تورم، 
سياست سركوب قيمت ها و كنترل دستوري آن را اتخاذ كرده 
است. سياستي نامناسب براي توليد كنندگان. اگر چه در ظاهر 
اين سياست به نفع مصرف كننده به نظر مي رسد ولي در عمل 
باعث مي شود دسترسي مصرف كننده به كالاي نهايي دشوار تر 
از قبل شود. به عبارتي به علت تحت فشار بودن توليد كننده و 
كاهش سود تمام شده محصول نهايي، عرضه كاهش مي يابد 
و در عمل بازار با مازاد تقاضا و كمبود عرضه به صورت همزمان 
روبرو شده و قيمت تعادلي در سطح قيمتي بالاتر و در حجم 
عرضه و تقاضاي كمتر شكل مي گيرد. اين شرايط باعث مي شود 
واسطه گران و رانتجويان بيش از پيش فعال شوند و سودهاي 
هنگفتي به دست آورند.  بنابراين قيمت گذاري دستوري باعث 
مي شود توليد كننده و مصرف كننده هر دو زيان ببينند و تنها 
قشر دلال و رانتجو از اين شرايط بهره مند شوند. بنابر توضيحات 
بيان ش��ده و توجه به اين نكته مهم كه ارزش دلاري بازار در 
سطح بسيار پايين تري نسبت به سال۹۹ قرار دارد، مي توان 
انتظار داشت 1402 سال خوبي براي سهامداران به خصوص 
فعالين حرفه اي بازار باشد. تا زماني كه ارزش معاملات خرد 
بيش از ميانگين ماهانه خود و بالاتر از 10 هزار ميليارد تومان 
باشد مي توان انتظار سودآوري بيشتري از اين بازار نسبت به 

كلاس هاي ديگر سرمايه گذاري داشت.

مريم شاهسمنديسعيد اميرشاه كرمي حميدرضا صالحي

 »تعادل« سياست دولت براي واگذاري 
سهام به نوزادان را بررسي مي كند

 طمع دوباره 
به بورس

نيـاز اقتـصاد ايـران

   Vol. 9  No . 2474  Tue. Apr 25. 2023  سه شنبه   5 ارديبهشت 1402   4 شوال 1444  سال نهم  شماره 2474  8 صفحه  قيمت:10000 تومان W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R دلار
--

يورو
--

تمام سكه
۳۱۳۰۱۰۰۰

شاخص بورس
232649430

 سرپرست دفتر اقتصاد مسكن جزييات تازه اي 
از سامانه املاك و اسكان را تشريح كرد

 »تعادل«  از مصائب و مشكلات 
حوزه انرژي گزارش مي دهد

صفحه 3    صفحه 5    

 تاوان پرهيز از خوداظهاري 
محل سكونت

 جبران تكانه هاي تورمي
از جيب كارگران

 چرا با ماليات 
از مسكن مخالفم؟

روز گذش��ته اخباري 
در خص��وص ت��لاش 
كارگران براي پيگيري 
مطالب��ات خ��ود در 
شهرها و اس��تان هاي 
مختلف منتش��ر ش��د 
كه همگ��ي آنها حاكي 
از ي��ك حقيقت عريان 
هستند. اينكه دولت در زمينه تعيين دستمزد 
كارگ��ران نه مبتن��ي بر قانون و ن��ه مبتني بر 
واقعيت ه��اي اقتص��ادي عمل نكرده اس��ت. 
به طور كلي دول��ت از ابت��دا در زمينه تعيين 
دستمزدها ش��فاف عمل نكرد. در آغاز ماه ها 
قبل از ش��كل گيري بحث دس��تمزدها اعلام 
شد كه افزايش دس��تمزدها باعث رشد تورم 
مي ش��ود كه اين ادعا هيچ مبناي اقتصادي و 

علمي نداشت. 
در مراحل بعدي، تلاش براي تس��لط بر اركان 
س��ه گانه، تاخير در مذاكرات و نهايتا سركوب 
دستمزدها و.... روندي را ايجاد كرد تا منويات 
مورد نظر دولت محقق ش��ود. اين روند باعث 
شد تا حداقل بگيران و كارگران نهايتا اعتراض 
كرده و خواس��تار تجديدنظ��ر در تصميمات 
اتخاذ شده ش��وند. به نظر من تصميماتي كه 
در شور اي عالي كار رخ داد، كاملا برنامه ريزي 

شده بود. 
دولت مدت ها برنامه ريزي كرده بود تا جلوي 
افزايش قانوني حقوق كارگران را بگيرد. حتي 
تركيب افراد حاضر در ش��ورای عالي كار هم 
چينش خاصي داش��ت و افرادي انتخاب شده 
بودند كه به سرپرستي آقاي خاندوزي موضوع 
را مديريت كنند. دول��ت اين طراحي را انجام 
داده بود تا نظر خود را مس��لط كند. تاخير در 
جلسات در دستور كار قرار گرفت تا تصميمات 
به ص��ورت عجل��ه اي اتخاذ ش��وند. حتي در 
خصوص توجيه اعداد و ارقام هم تلاش ش��د 
اعداد خاصي به عنوان نرخ تورم، سبد معيشت، 
خط فقر و... مطرح شود. در حالي كه واقعيت 
با اعداد مطرح ش��ده توسط دولت تفاوت هاي 
جدي داشت. در كل دولت به دنبال سركوب 
قيمت ها ب��ود. به همين دليل اج��ازه ندادند، 
خط واقعي فقر ك��ه 15ميليون تومان تعيين 
ش��ده بود مط��رح ش��ده و در مذاك��رات در 
نظر گرفته ش��ود. نرخ س��بد معيش��تي هم با 
وارونه جلوه دادن اق��لام مصرفي كارگران به 
13ميليون و 100ه��زار تومان كاهش يافت. 
حتي اع��دادي كه دولت قبول ك��رده بود هم 

مبناي تصميم سازي ها قرار نگرفت. 
از س��وي ديگ��ر نماين��دگان كارگ��ران هم 
نتوانستند، پيگير مطالبات كارگران در شوراي 
عالي كار ش��وند. هم خطا كردند كه مصوبه را 
امضا كردند و هم وابستگي هايي كه به برخي 
نهادها داشتند، اجازه چانه زني را از آنها گرفت. 
اين گزاره ها باع��ث رخ دادن يك تصميم تلخ 
شد. بنابراين دولت آگاهانه سركوب قيمت ها 

را دنبال كرد. 
اما بحث اين اس��ت كه آيا ش��رايط اقتصادي 
كش��ور با تصميم دولت در زمينه دستمزدها 
همخوان بود؟ بدون ترديد پاسخ اين پرسش 
منفي اس��ت. اين تصمي��م در زم��ان خود با 
شاخص هاي اقتصادي مانند تورم، خط فقر و 
سبد معيش��ت تعارض داشت و از سوي ديگر 
با روند روبه رش��د نرخ تورم در س��ال 1402 
نسبتي نداش��ت. برخي كالاها مانند خودرو با 
افزايش بيش از 40درصدي روبه رو ش��ده اند. 
اقلام خوراكي رشد بالاتري را تجربه كرده اند. 
از س��وي ديگر زمزمه هايي ه��م در خصوص 
افزايش قيمت اقلامي چون بنزين و... شنيده 

مي شود. 
بنابراين حق كارگران است كه مطالبات خود 
را دنبال كنند. معيش��ت آنها دچار تكانه شده 
و خانواده هاي آنها تحت الش��عاع مش��كلات 
هستند. دولت مس��وول جبران تورم است اما 
قصد دارد تبع��ات تورم را از جي��ب كارگران 

جبران كند. 
قبلا ه��م گفته ام و امروز هم تاكيد مي كنم كه 
اين حق كارگران است كه اعتراض كنند، چرا 
كه دولت مسوول تامين معيشت، رفاه و امينت 
مردم است. اين وظيفه همه حاكميت هاست 
كه اي��ن س��ه گانه را تامين كنن��د. همه اين 
گزاره ها )معيشت، رفاه و امنيت( امروز تحت 
تاثير تصميمات اشتباه دولت قرار گرفته است. 
كارگ��ران بايد از ابزاره��اي قانوني و ابزارهاي 
حقوق��ي كه مهم تري��ن آنها اص��ل 26 قانون 
اساس��ي است اس��تفاده كنند. رس��انه ها و... 
پشتوانه اجتماعي آنها هم بايد به ميدان بيايند 

تا مطالبات آنها محقق شود.

بر اساس اعلام مسوولان 
اجرايي، ن��رخ دريافت 
ماليات از خريد و فروش 
مس��كن در سال 1402 
اعلام شد. بر اين اساس، 
در صورت��ي  ك��ه فاصله 
زماني بين انتقال مالكيت 
كمتر از يك سال باشد، 
فروشنده 60 درصد از مابه التفاوت قيمت زمان 
تملك و انتقال مالكيت را مي پردازد، بين يك تا دو 
سال 40 درصد، بين دو تا سه سال 20 درصد، بين 
سه تا چهار سال 10 درصد و در نهايت بين چهار تا 
پنج سال 5 درصد سود معامله را به عنوان ماليات 
پرداخت كند. بلافاصله پس از انتش��ار اين خبر، 
برخي تحليلگران اين تصمي��م را باعث افزايش 
نوسانات در بازار مس��كن )اجاره، رهن و خريد( 
ارزيابي كرده و خواستار تجديد نظر در آن شدند. 
اما بايد ديد يك چنين تصميماتي تحرك مثبتي 
در بازار مس��كن ايجاد مي كند و ب��اري از دوش 
مردم دهك هاي محروم و متوسط بر مي دارد يا 
نه؟ به  طور كلي معتقدم دولتمردان و مجلسي ها 
از دان��ش كافي در خصوص قلمروي مس��كن و 
بايدها و نبايدهاي آن برخوردار نيستند. اين فقر 
اطلاعاتي در حوزه مسكن در همه طرح هايي كه 
داده مي شود، مشهود است. به  طور كلي، دو رفتار 
كاملا متضاد از س��وي دولتي ها و مجلسي ها در 
حوزه مسكن وجود دارد. از يك طرف بحث اين 
است كه بايد توليد كافي در مسكن صورت بگيرد 
تا عرضه بيشتر شود. عنوان مي شود كه حداقل 
سالي يك ميليون مسكن بايد ساخته شود. اين 
امر نياز به افزايش توليد دارد. براي افزايش توليد، 
منابع مالي، تسهيلات و ابزارهاي مالي مورد نظر 
و... بايد مورد توجه قرار بگيرد. مجموعه اين نيازها 
نشان مي دهد كه در ايران توليد مسكن )عرضه( 
كم است و تقاضا زياد است. دولت وقتي مي بيند، 
توليد نمي تواند داشته باشد، تلاش مي كند تقاضا 
را حذف كند. تقاضاي كاذبي كه دولت از آن سخن 
مي گويد همان احتكار كالاس��ت. يعني گروهي 
كالايي را انبار مي كنند تا قيمت ها بالا برود و بعد با 
قيمت هاي بالاتر به فروش برسانند. اما مگر احتكار 
در بازار مسكن ممكن اس��ت؟ يعني 5 ميليون 
كس��ري مس��كن ايران به دليل احتكار است؟ 
طبيعي است كه مش��كل بازار مسكن اين گزاره 
نيست. با اين رويكردها سرمايه گذاراني كه وارد 
بازار مسكن مي شوند عطاي حضور در اين بازار 
را به لقاي آن مي بخشند. در واقع مشكلات بازار 
مسكن به دليل فقدان توليد آن است. كسي كه 
سرمايه خود را وارد بازار مسكن مي كند در واقع به 
توليد مسكن كمك مي كند. توليد كننده مسكن 
در اي��ران به جز جيب خود ب��ه هيچ منبع مالي 
ديگري دسترس��ي ندارد. اما مسوولان به جاي 
حمايت از اين افراد و گروه ها براي سرمايه گذاري 
بيشتر در حوزه مسكن به گونه اي تصميم سازي 
مي كنن��د كه انگيزه ه��اي اين اف��راد هم كمتر 
شود. البته موضوع ماليات از حوزه مسكن امري 
پذيرفته شده اس��ت كه در همه جاي دنيا وجود 
دارد. هيچ  كس هم نمي تواند آن را انكار كند، اما 
زمان اتخاذ يك چنين تصميماتي در اقتصاد ايران 
چندان مطلوب نيست. به جاي اينكه روابط مالي 
مصرف كننده، توليد كننده و عرضه كننده توسط 
دولت اصلاح شود، به گونه اي برنامه ريزي مي شود 
كه توليد كننده از بازار مس��كن فرار كند. فردي 
ملكي را مي خرد، اين پول كجا رفته اس��ت؟ در 
حوزه توليد مسكن رفته است. آيا دولت قصد دارد، 
توليد كننده را از حضور در بازار مسكن منع كند؟ 
در اين شرايط توليد كننده از بازار مسكن خارج 
مي ش��ود و راهي بازارهاي ديگري چون طلا و... 
مي شود. اگر اين اتفاق نيفتد، توليد كننده ميزان 
ماليات دريافتي را روي قيمت مسكن مي كشد. 
در هر دو صورت يعني خروج توليد كننده از بازار 
و گراني مسكن، مش��كل براي مصرف كننده به 
بار مي آورد. يعني دول��ت تصميمي را مي گيرد 
كه باعث گراني مسكن مي ش��ود. وقتي قيمت 
مسكن افزايش پيدا كند، قيمت اجاره خانه، رهن 
خانه و... هم بالا مي رود. در ش��رايط فعلي دولت 
بايد انواع و اقسام تسهيلات را براي توليد كننده 
بخش خصوصي ايج��اد كند. اما دولت و مجلس 
با طرح هاي خود مانع تراش��ي مي كنند و گرهي 
بر هزار توي معضلات اين حوزه ايجاد مي كنند. 
دريافت ماليات مضاعف از مس��كن در ش��رايط 
فعلي ك��ه نزديك خردادماه و موعد نقل و انتقال 
و اسباب كشي مستاجران است، هيچ معنايي جز 
افزايش اجاره بهاي مسكن و نوسانات بيشتر در 
اين بازار ندارد. بايد منتظ��ر بمانيم و ببينيم آيا 
مس��وولان تقنيني و اجرايي اطلاعات خود را در 
اين بخش افزايش مي دهند و تصميمات خود را 

مبتني بر نيازهاي اين بازار اتخاذ مي كنند يا نه؟

حميد حاج اسماعيلي بيت الله ستاريان

يادداشت-2  حواشي استيضاح وزير صمت ادامه دارديادداشت-1
نمايندگان چه مي گويند؟

رييس كل بانك مركزي تاكيد كرد

 استيضاح 
فاطمي امين وتو شد؟!

 مهلت به بانك هاي ناتراز 
و تورم زا تا شهريور

بورس تهران هر روز درگير يك مساله و خبر جديد است 
يك روز دستور نظارت روي رشد معاملات داده مي شود 
و روز ديگر نيز قرار مي ش��ود كه نوزادان س��هام دولتي 
دريافت كنند. زماني كه بورس رشد مي كند دولت نيز 
دست به كار مي ش��ود و با برنامه هاي مختلف سعي در 
اس��تفاده از رش��د را دارد و به نوعي خود را از اين رشد 

بي نصيب نمي گذارد.
دولت سيزدهم  زماني كه روي كار آمد از بورس سخن 
گفت اما تا به امروز هيچ وعده اي در خصوص بورس عملي 
نشده است و به نوعي وعده هاي بورسي دولت سيزدهم 
كاربردي نداشت؛ ولي پس از اينكه بازار سرمايه روي مدار 
رشد رفت ش��اخص كل صعودي شد و به نوعي شرايط 
بهتري را تجربه كرد به دنبال اختصاص سهام به نوزادان 

از بورس و نظارت روي آن افتاد.
دولت تقريبا به هيچ يك از وعده  هاي بورسي خود عمل 
نكرده و اكنون نيز بورس رشد كرده اين رشد را ناشي از 
عملكرد مثبت خود مي داند و به واسطه همين مثبت هاي 
بازار نيز به دنبال واگذاري سهام به نوزادان است. در حالي 
كه در زمان ه��اي نزولي همه اخبار و وقايع مقصر نزول 
بورس هستند و دولت دخالتي در اين امر ندارد و تنها در 

زمان هاي رشد بازار دولت عملكرد داشته است.
مس��اله اصلي اينجاست مگر تا به امروز دستكاري هاي 
دولت��ي در بورس موفق ب��وده كه دولت س��يزدهم به 
فكر واگذاري س��هام ب��ه ن��وزادان افتاده اس��ت؟ اين 
واگذاري مي تواند تبعات جبران ناپذيري براي اقتصاد 

و بازارسرمايه داشته باشد. 
قرار است بخشي از بودجه دولت صرف واگذاري سهام 
دولتي به نوزادان ش��ود اين در حالي است كه هر سال 
ميزان كسري بودجه دولت افزايش پيدا مي كند و پس 
از هفت س��ال واگذاري احتمالا شاهد اوضاع وخيم در 

اقتصاد كشور باشيم.

    سهام جديد براي نوزادان
س��يد احس��ان خاندوزي، وزير امور اقتصادي و دارايي 
گفت: در ماده 11 قانون جواني جمعيت، وزارت اقتصاد 
مكلف شده بود سالانه س��هامي را براي نوزادان در نظر 
بگيرد. اين عدد براي ن��وزادان متولد 1401، يك و نيم 
ميليون تومان س��هام به ازاي هر نوزاد است. منابع اين 
مصوبه فراهم شده است. هماهنگي هاي بين دستگاهي 
صفحه 4 را بخوانيد زمان مي برد تا...  

تعادل| گروه صنعت|
در حالي كه امروز )ديروز( نايب رييس كميسيون صنايع 
از انص��راف 22 نفر از نمايندگان براي اس��تيضاح وزير 
صمت خبر داده بود، يكي ديگر از اعضاي اين كميسيون 
تاكيد كرده كه استيضاح فاطمي امين با 42 امضا اعلام 
وصول شده و نمايندگان در اين مقطع حق پس گرفتن 
امضاهاي خود را ندارند. هرچند ادعاي اين نماينده رد 

شده، اما بايد اشاره كرد كه حتي با فرض صحت ادعاي 
ردشده اين نماينده نيز تعداد امضاهاي طرح استيضاح 
فاطم��ي امين از حدنصاب لازم برخ��وردار بود. به نظر 
مي رسد درخواست پس گرفتن برخي از امضاها و اين 
نوع اعلام نماينده مجلس به خبرگزاري دولت، در راستاي 
تلاش هاي روزهاي اخير براي منصرف كردن مجلسي ها 
صفحه 7 را بخوانيد از استيضاح وزير صمت باشد.   

رييس كل بانك مركزي از مهلت شش ماهه اين بانك 
به بانك هاي ناتراز )تا شهريورماه( براي اصلاح اضافه 
برداشت هايشان خبر داد و تاكيد كرد: اجراي دقيق و 
موثر سياست پولي به منظور كنترل نقدينگي و تورم 
با وجود بانك هاي ناتراز امكان پذير نيست. رييس كل 
اين بانك در ديدار دوره اي خود با مديران عامل بانك ها 
با بيان اينكه بخش عمده تحقق شعار سال با محوريت 
كنترل تورم و رشد توليد، برعهده بانك مركزي و نظام 

بانكي اس��ت تصريح كرد: براي تحقق شعار امسال به 
خصوص مبحث كنترل تورم ك��ه در حيطه وظايف 
بانك مركزي است مهم ترين اقدام و متغير مبتني بر 
شرح وظايف بانك اجراي دقيق سياست هاي پولي و 
كنترل نرخ ارز است. رييس شوراي پول و اعتبار با تاكيد 
بر ضرورت هماهنگي همه دستگاه ها براي كنترل تورم 
و نقدينگي خاطرنشان كرد: در سال 1401 با اعمال 
صفحه 2 را بخوانيد سياست هاي پولي و ... 



در ارديبهش��ت سال گذش��ته و همزمان با حذف ارز 
4200 توماني، نمايندگان مجل��س دولت را موظف 
كردند كه كالابرگ الكترونيكي را جايگزين يارانه نقدي 
كند. به اين ترتيب دولت وعده داد كه در يك دوره دو تا 
سه ماهه، مقدمات اجراي كالابرگ را فراهم كند و پس 
از آن به ج��اي يارانه نقدي، يارانه غير نقدي پرداخت 
كند. با وجود اين وعده اما تا پايان سال گذشته، عملا 
خبري از اجراي سراسري كالابرگ نشد و دولت اعلام 
كرد كه تنها طرح در چند استان به شكل پايلوت اجرايي 

شده است.
با اين وج��ود در هفته هاي پاياني 1401 اعلام ش��د 
كه مقدمات اجراي كش��وري كالابرگ فراهم شده و 
يارانه بگيران مي توانند، ميان يارانه نقدي يا غير نقدي 
اقدام كنند. با وجود آنكه با توجه به تورم بالا در اقتصاد 
ايران، دريافت يارانه غير نقدي مي تواند در بلندمدت 
به نفع مردم باشد و آنها امكان دريافت كالايي ثابت را 
پيدا كنند. با اين وجود اما به نظر مي رسد بخش مهمي 
از جامعه دريافت پول نقد را ترجيح مي دهد و انتخاب 
يارانه غيرنقدي جز اولويت هايش نيست. تا جايي كه 
حتي برخي مسوولان دولتي از اين صحبت كرده اند 
كه در صورت نبود تقاضا، امكان كنار گذاشتن كالابرگ 

نيز وجود دارد.
با اي��ن حال، وزي��ر كار در جديدترين اظهارنظر خود 
آخرين تحولات در اين حوزه را تش��ريح كرده است. 
س��يد صولت مرتضوي درباره آخري��ن وضعيت ارايه 
كالابرگ هاي الكترونيكي گفت: تقريبا سامانه كالابرگ 
در سراسر كش��ور راه اندازي شده است چيزي حدود 
۵0 هزار فروش��گاه؛ چه فروش��گاه هاي زنجيره اي و 
چه غيرزنجيره اي تا اين لحظه به اين س��امانه متصل 
ش��ده اند. وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي بيان كرد: 
همانطور كه از قبل گفته ش��د مردم عزيز مي توانند 
به صورت اعتب��اري تقريبا حدود يك ماه قبل از واريز 
يارانه نقدي ش��ان خريد اعتباري داش��ته باشند. وي 
خاطرنش��ان كرد: تصميم جديدي هنوز در رابطه با 
شيوه ها و بسته هاي جديد اتخاذ نشده است. مرتضوي 
درخص��وص وضعيت افزايش حقوق بازنشس��تگان 
تأمين اجتماعي با توجه به انتقادهاي صورت گرفته به 
مصوبه شوراي عالي كار عنوان كرد: افزايش حقوق ها 
در شوراي عالي كار مصوب شده و احكام شان در حال 

صادر شدن است.
جدا از آنكه در نهايت چه تصميمي براي يارانه ها گرفته 
شود، هزينه يارانه ها بس��يار بالا رفته و در صورتي كه 
دولت نتواند درآمدهاي پيشبيني شده خود را محقق 
كند، در نهايت نيز با مش��كلاتي مواجه خواهد ش��د. 
موضوعي كه محاسبات مجلس نيز آن را تاييد مي كند. 
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسلامي 
در خصوص تبصره 14 در قانون بودجه س��ال 1402 

گفت: در س��ال جاري عملا مجلس تغيير خاصي در 
تبصره 14 ايجاد نكرد و رقمي كه دولت در تبصره 14 
آورده است، كه حدود ۶۶0 هزار ميليارد تومان منابع 
و مصارف است، توسط مجلس پذيرفته شد. بخشي 
كه حدود 4۸۵ همت اس��ت صرف يارانه مي ش��ود. 
حدود ۳1۵ همت شامل يارانه نقدي، 2۹ همت براي 
خانوارهاي تحت پوشش كميته امداد و 1۵.۵ همت 
نيز براي خانواده هاي تحت پوش��ش بهزيستي است. 
وي گف��ت: در مجم��وع 4۵ همت ب��راي خانوارهاي 
تحت پوشش كميته امداد و بهزيستي تخصيص پيدا 
مي كند. ۵۶ همت براي يارانه نان در تبصره 14 در نظر 
گرفته شده است. يارانه دارو نيز ۶۹ همت در نظر گرفته 
شده اس��ت. اين موارد ارقام اصلي تبصره 14 هستند 

كه مجموع آنها به 4۸۵ هزار ميليارد تومان مي رسد.
زنگنه اظهار كرد: از مابقي مصارف تبصره 14 نيز ۹۸ 
همت مربوط به هزينه هاي شركت ها و مبلغ كمي در 
خصوص عوارض سهم خزانه مي شود. حدود ۸00 تا 
۸۵0 همت برآورد كل تبصره 14 است كه اختلاف آن 
با ۶00 همتي كه به آن اشاره شد در سرفصل هاي جدا 
شده از تبصره 14 قرار گرفته است. بخشي از اين رقم 
مربوط به مباحث فرهنگي و .. است. در نتيجه امسال 
تبصره 14 سبك تر از س��ال هاي گذشته خواهد بود. 
البته در بندهاي تبصره 14 ذكر شده است كه اگر مازاد 
درآمد وجود داشته باشد، به طور مثال اگر درآمدهاي 
مربوط به فروش فرآورده ها به داخل كشور افزايش پيدا 

كند، ارقامي به يارانه نان اضافه شود.
وي با تاكيد بر اينكه متاس��فانه بس��ياري از مصارف 
ب��ه تبصره 14 اضافه ش��ده بود، گف��ت: به طور مثال 
هزينه هاي بخش ه��اي فرهنگي، هن��ري، برخي از 
دانشگاه ها، مجموعه ها و موسسات در اين تبصره آمده 

بود كه نوعي بي انضباطي را در بودجه ايجاد كرده بود. 
اتفاق خوبي كه در سال جاري رخ داد اين بود كه دولت 
بخشي از اين مصارف را در سر فصل خود وارد بودجه 
كرد. به اين ترتيب مصارف تبصره 14 در بودجه سال 
1402 تنها معطوف به حوزه يارانه ها، جبران هزينه هاي 
توليد و حمايت از توليد شد. سر جمع مصارف مربوط 
به حمايت از توليد در جزو 2 بند الف تبصره 1۸ مي آيد. 
در واقع اين منابع در قالب يارانه در اختيار بانك ها قرار 
مي گيرد و در قالب تس��هيلات به بخ��ش توليد داده 

مي شود.
در پاسخ به س��والي در مورد تبصره 14 قانون بودجه 
سال 1402 و تغييرات آن در مجلس شوراي اسلامي 
گفت: پس از قانون هفدمندسازي يارانه ها از اين جهت 
كه منابع هدفمندي اكثرا از شركت هاي دولتي حاصل 
مي شد، در قانون تبصره 14 به بودجه اضافه شد كه در 
آن منابع و مصارف هدفمندي تجميع مي شود. وي با 
بيان اينكه بخش عمده منابع اين تبصره عبارت است 
از مابه التفاوت قيمت فروش فرآورده هاي نفتي داخلي 
مانند بنزين، گازوئيل و نفت سفيد به نسبت قيمتي كه 
پيش از اجراي قانون هدفمندي بوده است، گفت: منابع 
حاصل از صادرات فرآورده ها و همچنين درآمدهاي 
حاصل از فروش فرآورده ها به پتروشيمي ها و صنايع 
ني��ز در تبصره 14 قرار مي گي��رد. در بخش مصارف، 
بخش��ي از درآمدها براي هزينه ه��اي توليد به خود 
شركت ها پرداخت مي شود. بخشي از مصارف مربوط 
به يارانه و بخش��ي نيز براي حماي��ت از توليد در نظر 
گرفته شده بود. تبصره 14 در طول سال هاي مختلف 
خود به يك بودجه جداگانه تبديل شده بود. زنگنه در 
ادامه گفت: روند تخصيص و هزينه كرد منابع تبصره 
14 ذيل سازمان هدفمندسازي يارانه ها انجام مي شد 

و بعضا سازمان برنامه و بودجه نمي توانست ورودي به 
آن داشته باشد. به اين ترتيب اين تبصره خود به يك 
قانون بودجه در دل قانون بودجه كش��ور تبديل شده 
بود. با توجه به شفاف سازي هايي كه طي سال هاي اخير 
در مورد شركت نفت و شركت هاي تابع آن انجام شد و 
همچنين به سبب افزايش مصرف فرآورده هاي نفتي 
در داخل كش��ور منابع تبصره 14 رشد قابل توجهي 
رسيده است. در سال جاري رقم مربوط به اين تبصره 
عددي بين ۸00 تا ۸۵0 هزار ميليارد تومان تخمين 
زده مي ش��دكه اين عدد برابر است با بودجه عمومي 

دولت در سه سال پيش.
اين وضعيت يارانه ها در حال��ي ادامه دارد كه هنوز از 
برنامه هفتم توسعه نيز خبري نيست. برنامه اي كه بايد 
به مجلس تحويل داده مي ش��د تا پس از قانون شدن 
بتواند به عنوان هدف گذاري پنج ساله اقتصاد ايران به 
اجرا برسد. در حالي كه دولت پيش از عيد اعلام كرده 
بود كه تا پايان سال لايحه را تحويل خواهد داد اما به 
نظر مي رسد براي برنامه هفتم بايد تا تير ماه صبر كرد. 
جعفر قادري عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شوراي اسلامي درباره زمان ارايه لايحه برنامه 
هفتم توسعه از سوي دولت به مجلس، گفت: احتمالا 
لايحه برنامه در تير به مجلس ارايه مي شود تا مجلس 
نيز تا مرداد آن را بررسي كند و لايحه برنامه تا شهريور 
ماه ابلاغ شود. وي درباره دلايل زمان ارايه لايحه برنامه 
در تيرماه گفت: با توجه به تغيير برخي از وزرا و به ويژه 
رييس سازمان برنامه و بودجه به عنوان متولي اصلي 
اين موضوع، شايد لازم باشد بررسي بيشتري در اين 

باره انجام شود.
عضو كميس��يون برنامه، بودجه و محاسباتمجلس، 
ادامه داد: از طرف ديگر لايحه الحاق ۳ )دايمي كردن 
احكام بودجه( و همچنين طرح تامين مالي توليد در 
دس��توركار مجلس قرار دارد كه با بررسي و تصويب 
آنها بسياري از موارد در اين طرح و لايحه به تصويب 
مي رسد و نيازي نيس��ت كه در لايحه برنامه مطرح 
ش��ود لذا با تصويب اينها بار برنامه س��بك مي شود. 
قادري با بيان اينكه حتما بايد برنامه هفتم توس��عه 
كل كشور تا شهريور ماه تعيين تكليف شود تا لايحه 
بودجه س��ال آينده بر مبناي آن تدوين شود، گفت: 
به محض ارسال لايحه برنامه به مجلس، كميسيون 
تلفيق برنامه تش��كيل ش��ده و برنامه در دستوركار 
قوه مقننه ق��رار مي گيرد كه برنامه تا نيمه امس��ال 
به س��رانجام برس��د. بي برنامگي يكي از چالش هاي 
اصلي اقتصاد ايران در سال هاي گذشته بوده و به نظر 
مي رسد كه اين چالش در سال جاري نيز ادامه پيدا 
كرده و تنها در صورتي مي توان كار را مديريت كرد كه 
با هماهنگي دو قوه، طرحي كلان سرنوشت مسائلي 

مانند يارانه و كالابرگ را مشخص كند. 
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تحريم هاي جديد انگليس، 
امريكا و اتحاديه اروپا عليه ايران

وزارت امور خارجه انگليس اعلام كرد كه به همراه امريكا 
و اتحاديه اروپا برخي از مقامات سپاه پاسداران ايران را به 
دلايل حقوق بشري تحريم كرده است. در ادامه رويكرد 
مداخله جويانه امريكا و متحدان و شركاي اروپايي آن 
درباره امور داخلي ايران به بهانه »نقض حقوق بشر« در 
ايران، وزارت امور خارجه انگليس امروز در بيانيه اي اعلام 
كرد: انگليس، امريكا و اتحاديه اروپا تحريم هاي بيشتري 
را عليه مقامات حكومت ايران اعمال مي كنند كه مسوول 
نقض حقوق بشر هستند، اين افراد شامل برخي مقامات 
سپاه پاسداران ايران مي شود. جيمز كلورلي، وزير امور 
خارجه انگليس درباره اين تحريم ها گفت كه انگليس و 
شركاي بين المللي آن دوباره امروز به وضوح مي گويند 
كه از آن چه سركوب بي رحمانه از سوي ايران مي خواند، 
چشم پوشي نخواهند كرد. وي افزود: ما اقداماتي انجام 
خواهيم داد تا اين رژيم را براي عملكردش پاسخگو كنيم.

ش��وراي اروپا با تداوم اتخ��اذ رويكرد مداخله جويانه 
درباره ام��ور داخلي ايران كه در چند ماه گذش��ته با 
اعمال تحريم ها عليه مقام��ات و نهادهاي ايراني به 
بهانه هاي حقوق بشري همراه بود، امروز اعلام كرد كه 
هشت فرد و يك نهاد ايراني را تحريم كرده و دليل آن 
را مسوول بودن در قبال آن چه »نقض جدي حقوق 
بشر در ايران« خواند، عنوان كرد. طبق اعلام شوراي 
اروپا، شركت آريان تل كه يك ش��ركت ارايه دهنده 
خدمات تلفن همراه است را تحريم كرده و مدعي شد 
كه اين شركت با نقش داشتن دولت به »جاسوسي در 
ساختار ارتباطات« براي »فرونشاندن صداهاي مخالف 
و انتقادي« كمك كرده است. در اين بيانيه آمده است 
كه تحريم هاي ش��وراي اروپا همچنين شامل برخي 
نمايندگان مجلس شوراي اس��لامي ايران، اعضاي 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامي ايران و بنياد تعاون سپاه 
پاسداران مي شود. بر اس��اس اين بيانيه بيژن نوباوه 
و س��يد علي يزدي خواه، نمايندگان مجلس شوراي 
اس��لامي، مهدي علي بابايي، معاون اجتماعي سپاه 
اس��تان قم، علي اصغر نوروزي، سيد امين الله امامي 
طباطبايي، يحيي علاء الديني، جم��ال بابامرادي و 
احمد كريمي اعضاي بنياد تعاون سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامي، افراد تحريم شده از سوي شوراي اروپا هستند.

گفت وگوي نتانياهو با اعضاي 
دموكرات كنگره درباره ايران

دفتر نخس��ت وزيري رژيم اس��راييل از گفت وگوي او 
با هيات��ي از اعضاي دموك��رات كنگره امري��كا درباره 
موضوعات مختلفي از جمله، برنامه هسته اي ايران خبر 
داد. به گزارش روزنامه تايمز آو اسراييل، بنيامين نتانياهو، 
نخس��ت وزير رژيم صهيونيس��تي با هياتي از اعضاي 
دموكرات كنگره امريكا ديدار كرد. دفتر نتانياهو اعلام 
كرد كه او در اين ديدار از حمايت آنها از رژيم اس��راييل 
قدرداني كرده و بر اهميت اتحاد رژيم صهيونيستي با 
امريكا تاكيد كرد. او ك��ه رژيمش مدعي وجود اهداف 
نظامي در برنامه هس��ته اي ايران است، همچنين در 
اين ديدار با مقامات كنگره درباره آنچه »ضرورت اقدام 
براي جلوگيري از دست يابي ايران به تسليحات اتمي« 
خوانده شده اس��ت و درباره تلاش براي توسعه توافق 
ابراهيم تاكيد كرد. رژيم صهيونيستي، به عنوان تنها 
دارن��ده زرادخانه اتم��ي در خاورميانه در حالي مدعي 
وجود اهداف نظامي در برنامه هسته اي ايران است كه 
مقامات ايران بارها اين ادعا را رد كرده و تاكيد كرده اند 
كه ماهيت برنامه هسته اي ايران صلح آميز است. ايران در 
مواضع رسمي اعلام كرده است كه توليد و به كارگيري 
تس��ليحات اتمي، جايي در دكترين دفاعي اش ندارد. 
آژانس بين المللي انرژي اتمي عليرغم تاييد س��طح و 
ظرفيت بالاي غني سازي اورانيوم در برنامه هسته اي 
اي��ران، تاكنون ادعاي وجود اه��داف نظامي در برنامه 
هسته اي ايران را تاييد نكرده است. رژيم اسراييل تاكنون 
اين ادعا را دست مايه اقدامات خرابكارانه متعدد و بيان 
كردن اظهارات جنگ طلبانه عليه ايران قرار داده است. 
از جمله اين موارد مي توان به به ش��هادت رساندن 
دانشمندان هسته اي ايران اشاره كرد كه اين رژيم در 
مواردي، تلويحا و با گفتن اينكه براي متوقف كردن 
برنامه هسته اي ايران از هر وسيله اي استفاده خواهد 

كرد، به نقش داشتن در آنها اشاره كرده است.

حل مشكلات بازداشت شدگان 
اعتراضات، اميدبخش است

دبيركل حزب جمهوريت ايران اسلامي با استقبال از 
ابلاغ رييس جمهور براي حل مشكلات بازداشت شدگان 
اعتراضات س��ال گذشته، گفت: اين مسير ادامه يابد تا 
شكاف ها تبديل به اتصال، ارتباط و حمايت شود. رسول 
منتجب نيا درباره ابلاغ رييس جمه��ور درباره ضوابط 
بخشودگي يا تخفيف متناسب با وضعيت مشمولان 
افرادي كه در جريان حوادث اخير بر اثر رفتارهايي شغل 
و موقعيت شان دچار محدوديت يا ممنوعيت شده است، 
اظهار كرد: ترديدي نيست كه حكومت زماني مي تواند 
دوام و اقتدار داشته باشد كه حمايت اكثريت قريب به 
اتفاق مردم را به همراه داشته باشد؛ زيرا حمايت اقليت 
نمي تواند حكومت را مقتدر كرده و از خطر حفظ كند. 
به هر حال هر حكومتي هميشه درصدي از حاميان را به 
همراه خود دارد اما مهم اين است كه آيا اكثريت جامعه 
طرفدار حكومت هستند يا اينكه به حكومت انتقاد يا 
اعتراض دارند يا اينكه بين جامعه و حكومت ش��كاف 
ايجاد شده اس��ت؟ وي با اشاره به اينكه »عفو عمومي 
يكي از اقدامات مناسبي بود كه پس از اعتراضات سال 
گذشته انجام شد«، ادامه داد: اين عفو و تلاش دولت براي 
حل مشكلات بازداشت شدگان اميدبخش بود البته اين 
اقدامات بايد دنبال شود و در حد وعده نماند تا مشكلات 
كساني كه بازداشت يا دچار محدوديت شده اند به طور 
كامل حل ش��ود. افراد زيادي هستند كه دچار مشكل 
شده و از محل كار خود اخراج شده اند كه تلاش دولت 

براي حل مشكلات آنها اقدام بسيار مناسبي است.

رييسكلبانكمركزيتاكيدكرد
مهلت به بانك هاي ناتراز و 

تورم زا تا شهريور
رييس كل بانك مركزي از مهلت شش ماهه اين بانك 
به بانك هاي ناتراز )تا ش��هريورماه( براي اصلاح اضافه 
برداشت هايش��ان خبر داد و تاكيد كرد: اجراي دقيق و 
موثر سياست پولي به منظور كنترل نقدينگي و تورم 
با وجود بانك هاي ناتراز امكان پذير نيست. رييس كل 
اين بانك در ديدار دوره اي خود با مديران عامل بانك ها 
با بيان اينكه بخش عمده تحقق شعار سال با محوريت 
كنترل تورم و رشد توليد، برعهده بانك مركزي و نظام 
بانكي اس��ت تصريح كرد: براي تحقق شعار امسال به 
خصوص مبح��ث كنترل تورم ك��ه در حيطه وظايف 
بانك مركزي اس��ت مهم ترين اقدام و متغير مبتني بر 
ش��رح وظايف بانك اجراي دقيق سياست هاي پولي و 
كنترل نرخ ارز است. رييس شوراي پول و اعتبار با تاكيد 
بر ضرورت هماهنگي همه دستگاه ها براي كنترل تورم 
و نقدينگي خاطرنشان كرد: در س��ال 1401 با اعمال 
سياست هاي پولي و اعتباري موثر توسط بانك مركزي 
ميزان رشد نقدينگي كشور با كاهش ۹ واحد درصدي 
نسبت به سال 1400 به محدوده ۳0 درصد رسيد اما با 
توجه به نرخ تورم 4۶.۵ درصدي مي توان گفت در واقع 
نرخ رشد واقعي نقدينگي منفي بوده وحجم نقدينگي 
حقيقي اقتصاد كشور نيز كاهش يافته است. در نتيجه 
اين فرآيند، رش��د تورم در سال گذشته بيشتر ناشي از 
انتظارات تورمي، فضاي رواني، نوسانات نرخ ارز و برخي 
عوامل اثرگذار بر افزايش هزينه توليد بنگاه ها بوده است.

دكتر فرزين تاكيد كرد: امسال اگر بخواهيم نرخ تورم 
را كنترل كنيم يكي از متغيرهاي كليدي در اين مسير 
كنترل نرخ ارز است. لذا اگر بتوانيم نرخ ارز را مديريت 
كنيم مي توانيم افزايش نقدينگي را نيز كنترل كنيم. 
وي افزود: همچنين هدفي كه براي رشد نقدينگي براي 
امسال در نظر گرفته شده است نرخ رشد 2۵ درصدي 
اس��ت و اين هدف با توجه به تحق��ق هدف گذاري ۳0 
درصدي رشد نقدينگي در سال گذشته، براي امسال 
قابليت دست يابي دارد. رييس كل بانك مركزي در ادامه 
با اشاره به تامين ارز ۶۵ ميليارد دلاري در سال گذشته 
توسط بانك مركزي درخصوص سياست هاي ارزي سال 
جديد گفت: در ارتباط با » تثبيت نرخ ارز « در سال جاري 
نيز برنامه هاي مشخصي براي بسط و تعميق مركز مبادله 
ارز و طلا وجود دارد و در اين راستا بانك مركزي، طراحي و 
به كارگيري تمامي ابزارهاي ممكن در اين مركز همچون 
صندوق تثبيت ارزي، اوراق مبادله سلف ارزي و سوآپ و 
نظاير آن را در دستور كار دارد. به گفته رييس كل بانك 
مركزي، صندوق تثبيت ارزي با ماموريت تنظيم و ايجاد 
ثبات در بازار ارز، پس از موافقت شوراي پول و اعتبار كار 
خود را آغاز مي كند.  وي با اش��اره به آثار و ثمرات ايجاد 
حس��اب ارزي در بانك ها به منظور دسترسي سهل تر 
مردم به نيازهاي ارزي شان و متعاقباً كاهش فعاليت هاي 
دلالي و س��فته بازي ارزي گفت: با اجراي برنامه ايجاد 
حس��اب ارزي در شبكه بانكي و تسهيل فرآيند انتقال 
معاملات ارزي مردم به صورت اسكناس در بستر سيستم 
بانكي، در نتيجه شاهد آرامش نسبي در بازار ارز هستيم و 
اميدواريم با ظرفيت به وجود آمده و برنامه هاي در دست 
اقدام بانك ها به منظور افزايش استقبال مردم و فعالان 
اقتصادي براي سپرده گذاري اسكناس هاي در دست 
خود نزد شبكه بانكي، زمينه براي افزايش سپرده هاي 
ارزي و اعتماد متقابل ايجاد شود. عالي ترين مقام بانك 
مركزي درباره يكي از اقدامات سياستي در دست بررسي 
به منظور توسعه و افزايش حجم سپرده هاي ارزي نزد 
شبكه بانكي كشور گفت: در نظر داريم نرخ سود مشخص 
و با جذابيت منطقي براي سپرده هاي ارزي تعيين كنيم.

فرزين همچنين تصريح كرد: از نيمه اول ارديبهشت 
امس��ال طرح جديد بانك مركزي درخصوص حواله را 
آغاز مي كنيم زيرا در فرآيند موجود، برخي مشكلات 
وجود دارد كه لازم است براي شفاف سازي، تغييراتي 
در آن ايجاد ش��ود. رييس شوراي پول و اعتبار در ادامه 
اين نشست بر ضرورت كنترل اضافه برداشت بانك ها 
تاكيد كرد و گفت: حجم اضافه برداشت برخي بانك ها 
از بانك مركزي قطعا قابل قبول نيست و بانك هاي ناتراز 
در اين زمينه براي تعيين تكليف، حتما مشمول » قاعده 
و فرآيند گزير « خواهند شد. فرزين افزود: همانطور كه 
بارها تأكيد كرده ام اين ميزان اضافه برداش��ت، عمدتاً 
ناش��ي از وضعيت و عملكرد چند بانك مشخص بوده 
اس��ت و طبعا در اين شرايط كه بخشي از شبكه بانكي 
كشور، ناتراز است نمي توان سياست هاي كنترل تورم 
را به درس��تي و به صورت موثر در كش��ور اجرايي كرد. 
رييس كل بانك مركزي در ادامه از فرصت شش ماهه 
بانك مركزي به برخي بانك هاي ناتراز )تا شهريور ماه( 
براي اصلاح اضافه برداشت هايش��ان خبر داد و گفت: 
بانك هاي ناتراز ش��ش ماه فرصت دارند تا اين معضل 
اصلي شان را كه تاثير نامطلوبي در شاخص هاي كلان 
اقتصادي دارد برطرف كنند. فرزين خاطرنشان كرد: اگر 
بانكي همواره ناترازي داشته باشد و در عين حال بخواهد 
به فعاليت خود ادامه دهد به ناچار بايد به سمت تعيين 
تكليف و انحلال آن بانك پيش برويم. البته عموم اين 
بانك ها دارايي هاي مناسبي اعم از املاك و غيره دارند و 
لذا هيات مديره اين دسته از بانك ها مي بايست عزم لازم 
را براي حل اين مشكل فورا به كار گيرند. رييس شوراي 
پول و اعتبار به مشكلات سهامداري برخي بانك ها اشاره 
كرد و گفت: هم اكنون چند بانك مشكل سهامداري دارند 
كه براي رفع مشكلات آنها در حال مذاكره هستيم. البته 
اين معضل، مشتمل بر تعدادي از بانك هاي خصوصي و 
دولتي است. فرزين خطاب به مديران عامل بانك ها گفت: 
درخصوص برخي بانك ها، مش��كل اصلي به مديريت 
آن بانك ها نيز برمي گردد و مي بايست فورا اين مشكلات 
را برطرف كنند؛ چراكه از ۳۳.۹ درصد رشد پايه پولي 
مقطع زماني 11 ماهه سال 1401، حدود ۳2.۷ درصد 
آن ناشي از افزايش بدهي شبكه بانكي به بانك مركزي 
به واس��طه افزايش اضافه برداشت آنها از بانك مركزي 
بوده است. به همين دليل، امس��ال بايد اين ناترازي را 
برطرف كنيم و حتما بخش عمده حل اين مساله برعهده 

هيات مديره و مجمع عمومي بانك هاست.

كالابرگدرمسيرفراموشيياعدماستقبال؟

رييسقوهقضاييه:

هزينه 485 هزار ميليارد توماني يارانه ها روي دست دولت

ميان قواي سه گانه همدلي وجود دارد
ريي��س قوه قضاييه گفت: ميان قواي س��ه گانه براي 
تمركز بر حل مساله نخست كشور كه همان مهار تورم 
و رشد توليد است، همدلي و اراده وجود دارد اما وقتي 
مقام معظم رهبري با آن نگاه جامع و كلاني كه دارند، 
در دو فاصله نزديك به هم، بر ضرورت همكاري كامل 
قواي س��ه گانه تاكيد مي كنند، مشخص مي شود كه 

خلاء هايي در اين زمينه وجود دارد.
به گزارش مركز رس��انه قوه قضاييه، حجت الاس��لام 
والمسلمين محسني اژه اي، دوشنبه )4 ارديبهشت( 
در جلسه شوراي عالي قوه قضاييه، ضمن گراميداشت 
سال روز تأسيس سپاه پاسداران انقلاب اسلامي، اين 
نهاد را كه به فرمان امام خميني)ره( ايجاد شد، منشأ آثار 
و بركات خير بسيار براي نظام و كشور و مردم دانست و 
گفت: اگر فرمان تأسيس و ايجاد سپاه پاسداران انقلاب 
اس��لامي از جانب امام بزرگوار در آن مقطع و شرايط 
از كش��ور نبود، چه اتفاقاتي مي افتاد؟ سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامي بركات و خدمات زيادي براي اسلام و 
انقلاب و مردم ما داشته است و ان شاء الله اين بركات و 
خدمات استمرار خواهد داشت و ما نيز براي اين نهاد 

مقدس، آرزوي توفيقات بيش از پيش داريم. 
رييس دس��تگاه قضا در ادامه با يادآوري واقعه طبس 
و شكس��ت مفتضحانه و خفت بار امريكا در ماجراي 
ت��لاش براي آزادي جاس��وس هايش، گف��ت: ابعاد و 
جوانب مختلف واقعه طبس، آنگونه كه بايد و شايد تا 
امروز تبيين و تبليغ نشده است؛ در جريان اين واقعه، 
شاهد شكس��ت خفت بار و مفتضحانه امريكا بوديم؛ 
امريكايي كه بواسطه دستگيري جاسوس هايش در 
ايران، مي خواست با يك عمليات، نه تنها به ايران بلكه 
به جهان، ضرب شست نش��ان دهد؛ اما شن هاي ريز 
طبس به عنوان جنود پروردگار و امداد الهي، به كمك 
مردم انقلابي ايران آمدند و اينچنين به خواست و اراده 

الهي، شكست سنگيني بر امريكايي ها تحميل شد.
محسني اژه اي در ادامه با اشاره به فرمايشات اخير مقام 
معظم رهبري مبني بر ضرورت هماهنگي و هم افزايي 
هر چه بيش��تر قواي س��ه گانه و تمركز بر حل مساله 
نخست كشور و پرهيز از حواشي، گفت: امروز مساله 
نخست كشور، مساله اقتصادي و معيشت مردم و مهار 
تورم و رشد توليد است؛ قواي سه گانه بايد در اين رابطه 
با يكديگر هماهنگي و هم افزايي كامل داشته باشند و 
مقام معظم رهبري، در دو فاصله كوتاه، در اين خصوص 

فرمايشاتي داشتند.
وي تصريح كرد: من باور دارم كه در ميان قواي سه گانه 
براي تمركز بر حل مساله نخست كشور كه همان مهار 

تورم و رشد توليد است، همدلي و اراده وجود دارد؛ اما 
وقتي مقام معظم رهبري با آن نگاه جامع و كلاني كه 
دارند، در دو فاصله نزديك به هم، بر ضرورت همكاري 
كامل قواي سه گانه تاكيد مي كنند، مشخص مي شود 
كه خلاء هايي در اين زمين��ه وجود دارد؛ به ويژه آنكه 
معظم له در خطبه هاي نماز عيد سعيد فطر بر اين مقوله 
تاكيد فرمودند، كه همين امر نش��ان از اهميت بالاي 
موضوع دارد. محسني اژه اي بيان داشت: هماهنگي 
و هم افزايي قواي س��ه گانه براي تمركز بر حل مساله 
نخست كشور و عمل به فرمايش مقام معظم رهبري در 
اين خصوص، به صرفِ گفتن و حرف زدن از هماهنگي 
و هم افزايي، قابل تحقق نيس��ت بلكه نياز به سازوكار 
و برنامه عملياتي در اين خصوص مي باش��د؛ لذا همه 
مس��وولان قضايي در اين رابطه نقطه نظرات خود را 
در اسرع وقت ارايه دهند تا نخست، سازوكار عملياتي 
افزايش هماهنگي و هم افزايي در داخل قوه و سپس با 

قواي ديگر، تمهيد شود. 
رييس قوه قضاييه در ادامه به تبيين و تشريح برخي 
مقولات مرتبط با راهكارهاي عملي افزايش هماهنگي 
و هم افزايي قوا پرداخت و گف��ت: يكي از مواردي كه 
درخصوص موضوع فوق الذكر موث��ر خواهد بود، آن 
اس��ت كه اين همفكري و هم��كاري موجود در ميان 
سران قوا، به زيرمجموعه هاي آنها و همه بخش هاي 
قواي سه گانه تسرّي يابد؛ چنانچه رييس يك قوه در 
خصوص يكي از موضوعات مرتبط با مس��اله نخست 
كشور و راهكار رفع و حل آن، يك فكر و ديدگاه مجزا 

نسبت به زيرمجموعه خود داشته باشد، در آنصورت 
امور به درستي پيش نمي رود؛ بايد در همه بخش هاي 
قوا، ديدگاه ها و راهكارها جهت رفع مسائل و مشكلات 
و تحقق شعار سال )مهار تورم و رشد توليد(، نزديك 
شوند. رييس دستگاه قضا تصريح كرد: موضوع مهم 
ديگري كه در اين فقره قابل ذكر است، آن است كه بايد 
قصد و هدف اصلي ما، كسب رضاي الهي و خدمت به 
مردم و كاس��تن از آلام مردم باشد؛ براي مثال، در امر 
مقابله با فس��اد، هدف ما ريشه كن كردن و رفع فساد 
باش��د، نه اينكه بخواهيم مچ گيري كنيم يا توپ را به 
زمين دستگاهي ديگر بيندازيم يا اينكه منيت داشته 
باش��يم و بگوييم اين ما بوديم كه فلان فساد را اعلام 
كرديم! آنچه مهم است، رفع فساد و مقابله با فساد است. 
محس��ني اژه اي ادامه داد: بايد با همفك��ري و اتخاذ 
تمهيداتي، كمك رساني و مساعدت قواي سه گانه به 
همديگر را در ضمن حفظ استقلال شان، هرچه بيشتر 
و افزون تر، محقق كنيم؛ در اينجا بايد توجه داشت كه 
اين مساعدت و كمك كردن قواي سه گانه، به معناي 
ناديده گرفتن عيوب و اش��كالات همديگر نيس��ت؛ 
بلكه مي خواهيم تلاش كنيم در راس��تاي تمركز بر 
حل مساله نخست كشور كه همان مهار تورم و رشد 
توليد است، عيوب و اشكالات يكديگر را رفع كنيم، به 
گونه اي كه در اين مسير، تنازع و تخاصم و برخوردي 

ايجاد نگردد.
محسني اژه اي در ادامه به تبيين و تشريح مصاديقي 
مرتبط با تحقق شعار سال )مهار تورم و رشد توليد( به 

ويژه مقولات »ارزي« و »بانكي« پرداخت و گفت: بايد 
بررسي دقيق و همه جانبه داشته باشيم كه قوه قضاييه 
چگونه مي تواند كمك رساني و همكاري و هم افزايي 
خود را در مقولات »ارزي« و»بانكي« بيش��تر كند تا 
توان توليدي كشور تقويت شود و تورم كاهشي گردد.

وي افزود: تاكيد مي كنم كه قوه قضاييه در سال جاري، 
در قضايا و مباح��ث مرتبط با بانك ها، بيش از آنكه به 
مشتري بانك بپردازد، به خود بانك خواهد پرداخت؛ 
چند روز پيش، مسوولي گفت مي خواهيم ابربدهكاران 
بانكي را معرفي كنيم؛ من پس از مش��اهده اين خبر، 
بلافاصله با آن مس��وول تماس گرفتم و خطاب به او 
گفتم معرفي ابربدهكاران بانكي، كار درستي است و 
بايد صورت گيرد اما به اين مقولات هم توجه كن كه 
چه كسي اين ابربدهكاران را به وجود آورده است؟ چه 
كسي به آنها تسهيلات داده است؟ چه كسي به وظيفه 
نظارتي خود در راستاي محل مصارف اين تسهيلات 
عمل نكرده اس��ت؟ چه كسي وثيقه مناسب دريافت 
نكرده اس��ت؟ چه كسي وقتي قس��ط هاي اول و دوم 
تس��هيلات عقب افتاد، پيگيري هاي لازم را به عمل 

نياورد تا موضوع متراكم نشود؟ 
رييس قوه قضاييه در تشريح مقوله مقابله با فساد نيز 
گفت: فساد امري مسري است و اگر جلوي آن گرفته 
نشود، از بخشي به بخش ديگر سرايت خواهد كرد؛ ما 
بايد در بحث مقابله با فساد، اولويت ها را مشخص كنيم؛ 
بايد نحوه برخورد با فساد به گونه اي باشد كه اگر نياز به 
جراحي شد، اين جراحي سبب مرگ يا طولاني شدن 

دوران نقاهت نشود. 
رييس دستگاه قضا در ادامه به بيان نكاتي درخصوص 
مقابله با قاچ��اق و ذكر مصاديقي در اين خصوص نيز 
پرداخت و اين مقوله را در مس��ير تحقق شعار سال و 

كمك به تقويت توليد، مهم تلقي كرد.
محسني اژه اي در ادامه به تمامي مراجع و مسوولان 
قضايي دستور داد تا در راس��تاي تحقق شعار سال و 
كمك به مهار تورم و رش��د توليد و همچنين تحكيم 
امني��ت فيزيكي و رواني جامع��ه، اقدامات عاجل تر و 

ويژه تري را در دستور كار قرار دهند.
رييس قوه قضاييه در پايان به مسوولان ذيربط قضايي 
از جمل��ه معاون اول، دادس��تان كل و معاون حقوقي 
دستور داد تا در موعد تدوين لوايح و طرح هايي كه در 
مجلس مطرح مي ش��ود، با مسوولان ذيربط در قواي 
ديگر، تشريك مس��اعي و همفكري بيشتري داشته 
باش��ند تا قانوني كه در مجلس به تصويب مي رس��د 
به طور كامل از جامعيت و قابليت اجرا برخوردار باشد.



گلناز پرتوي مهر|
نگاهي به اقلام وارداتي و صادراتي كش��ورمان نش��ان 
مي دهد كه ما تبديل به صادركننده مواد خام و نيمه خام 
و واردكننده محصولات نهايي ش��ده ايم. بنابراين، از 
مزاياي توليد محصولات با ارزش افزوده بالا بي نصيب 
مانده ايم و با خام فروشي به حراج منابع خودمان روي 

آورده ايم. 
ب��ه گ��زارش خبرنگار »تع��ادل« همچني��ن فروش 
محصولات با ارزش افزوده پايين به دليل رانت انرژي 
ارزان، در بلندمدت تاثيرات جدي بر روي رقابت پذيري و 
رشد اقتصادي دارد. يكي از عوامل مهم در كاهش امكان 
رقابت پذيري محصولات، رانت انرژي ارزان و وابستگي 

شديد رقابت پذيري مبتني بر انرژي ارزان است. 
در كشورهايي كه داراي منابع طبيعي فراواني هستند، 
مانن��د ايران قيمت انرژي بس��يار پايين اس��ت و اين 
موضوع باعث مي شود كه قيمت محصولاتي كه از اين 
انرژي براي توليد اس��تفاده مي كنند، نيز پايين باشد. 
اين موضوع در كوتاه مدت مي تواند به نفع كشور باشد، 
زيرا كاهش قيمت محص��ولات مي تواند باعث جذب 
مشتريان صادراتي بيشتر شود. اما در بلندمدت به دليل 
وابستگي به قيمت پايين انرژي و عدم توسعه زنجيره 
ارزش باعث كاهش رقابت پذيري كشور در بازار جهاني 

مي شود.
در صنايعي كه به انرژي بسياري براي توليد محصولات 
خود نياز دارند، همچون صنايع نفت و گاز، تاثيرات اين 
روند بسيار جدي تر است. فروش محصولات با ارزش 
افزوده پايين به دليل رانت انرژي ارزان، باعث كاهش 
رقابت پذيري كش��ور در بازار جهاني مي شود و باعث 
محدود شدن رش��د اقتصادي نيز خواهد شد. چرا كه 
با توجه به قيمت پايين اين محصولات، تنها به سمت 
توليد محص��ولات ارزش افزوده پايين جهت رقابت با 
ساير كشورها، سوق داده مي شوند و اين باعث كاهش 
توليد محصولات با ارزش افزوده بالا و ايجاد موانعي براي 
توسعه صنايع پيشرفته مي شود. اين وضعيت اسفناك 
ايران را به يكي از بزرگ ترين صادركننده انرژي مجازي 

در دنيا تبديل كرده است.
يكي ار راهكارها براي برون رفت از شرايط فعلي، ورود 
فناوري به صنايع و بسترس��ازي براي توسعه زنجيره 
ارزش محصولات اس��ت. اعتبار مالياتي به عنوان يك 
مشوق در اين ارتباط در كشورمان به كار گرفته شده 
است. در يك دهه گذش��ته »اعتبار مالياتي تحقيق و 
توسعه هزينه محور« به  اصلي ترين ابزار حمايتي مالياتي 
از تحقيق و توس��عه بنگاه هاي اقتصادي در بسياري از 
كشورهاي توسعه يافته تبديل شده است. به اين معنا 
كه مش��وق هاي مالياتي هزينه محور بر اساس ميزان 
هزينه هاي مربوط به فعاليت هاي تحقيق و توس��عه 

شركت ها محاسبه مي شود.
در اين ارتباط نظرات دو تن از كارشناسان اقتصادي، 
حميد به��زادي بخ��ش و عل��ي قنب��ري را در ادامه 

مي خوانيد.

    اقتصادايران درگير انرژي فروشي مجازي
قنبري با اشاره به اين موضوع كه ورود فناوري به صنايع 
موجب گسترش ظرفيت هاي موجود، افزايش توليد و 
كيفيت محصولات مي شود، در گفت وگو با »تعادل« 
تصريح كرد: هر چقدر تولي��د محصولات صنعتي در 
كش��ور مبتني بر فناوري هاي نوين باشد، هزينه تمام 
شده كاهش مي يابد و كيفيت محصولات بالا مي رود. 

ما الان در شرايطي هستيم كه سطح كيفي محصولات 
صنعتي بر وضعيت جامعه تأثيرگذار است و هر چقدر 
بتوانيم ب��ه ورود فناوري به صناي��ع بپردازيم، به نفع 

كشور است. 
وي در ادامه گفت: اعمال سياس��ت هايي مانند اعتبار 
مالياتي در جهت توسعه زنجيره ارزش محصولات كمك 
شاياني به بهبود وضعيت صنايع در كشور خواهد كرد. 
اينكه هزينه هاي تحقيق و توسعه صنايع را به عنوان 
اعتبار مالياتي براي آنها در نظر بگيريم، مي تواند مشوق 
خوبي براي س��وق دادن شركت ها به سمت تحقيق و 

توسعه و بالا بردن سطح كيفي محصولاتشان باشد. 
اين كارش��ناس اقتصادي ضمن تأييد اين موضوع كه 
طي سال 2020 بيش از 70 درصد از سرمايه گذاري ها 
در بخش تحقيق و توسعه در كشورهاي عضو سازمان 
همكاري هاي اقتصادي و توس��عه از طريق بنگاه هاي 
اقتصادي صورت گرفته است، گفت: هر چقدر ما بتوانيم 
با سياست گذاري هاي صحيح صنايع را به سمت تحقيق 
و توسعه سوق دهيم، منافع كشور بيشتر تأمين مي شود. 
صادرات محصولات مياني و خام كه تنها به دليل رانت 
انرژي ارزان مورد اس��تقبال و صادرات قرار مي گيرند؛ 
به هيچ وجه به نفع كشور نيست و تنها بحران صنعتي 
صادرات انرژي مجازي را ب��ه همراه دارد كه كمترين 
ارزش افزوده را براي كشور به همراه دارد. اين روند بايد از 
طريق برنامه ريزي هاي صحيح و سياست هايي همچون 
اعتبار مالياتي يا توليدات بار اول تصحيح شود. اعتبار 
مالياتي سياستي در راستاي ايجاد انگيزه براي صنايع با 
استفاده از منابع خود صنعت است تا در راستاي توسعه 

زنجيره ارزش محصولات شان گام بردارند. 
وي در خصوص مزيت ه��اي ورود فناوري به صنايع و 
توليد محصولات نهايي در كشور خاطرنشان كرد: قطعاً 
دستيابي به فناوري هاي نوين و استفاده از ظرفيت هاي 
داخلي و دانش بنياني كش��ور منافع فراواني برايمان 
دارد. از اين طريق مي توانيم به كاهش وابستگي به ديگر 

كشورها بپردازيم و ارزآوري براي كشور داشته باشيم. 
از طريق پيوند زدن صنايع به شركت هاي دانش بنيان 
و استفاده از دستاوردهاي دانش بنيان ها از اثرگذاري 
تحريم ها كم مي كنيم و بر قابليت هاي خودمان براي 
مقابله با آنها مي افزاييم. توصيه من اين است كه از طريق 
سياست گذاري هاي صحيح و دقيق به سمت هماهنگي 
كامل شركت هاي دانش بنيان و صنايع حركت كنيم و با 
پيوند زدن آنها به يكديگر از مزاياي اين امر بهره ببريم.

   تسهيل ورود فناوري 
و حذف رانت انرژي در بازه زماني 3 تا 5 ساله 
حميد بهزادي بخش كارش��ناس اقتصادي با اش��اره 
به وضعيت ب��د توليدات صنعتي كش��ور به خبرنگار 
ما گفت: متاس��فانه شواهد نش��ان مي دهد، وضعيت 
توليدات صنعتي در كش��ور ما مشكلات بسيار جدي 
دارد و صناي��ع ما با بح��ران رقابت پذيري و همچنين 
خام فروشي گسترده روبرو هستند. از سوي ديگر، پس 
از جنگ روس��يه و اوكراين )كه قيمت گاز طبيعي در 
جهان افزايش يافت( عوايد دولت از فروش گاز طبيعي 
به صنايع كش��ور به ش��دت غيراقتصادي شد. در اين 
شرايط، ما در كشورمان گاز را با قيمت بسيار پاييني در 
اختيار شركت هاي پتروشيمي و متانولي قرار مي دهيم 
تا متانولي را توليد و صادر كنيم كه قيمت آن بس��يار 
پايين است. صنعت فولاد كشور نيز هرچند وضعيت 
بهتري دارد، باز هم خام فروشي در آن در سطح بالايي 
اس��ت. در واقع، قيمت هاي پايين ان��رژي به كاهش 
درآمد هاي دولت كه فشارش را مردم تحمل مي كنند، 

منجر شده است.
اين كارشناس اقتصادي در ادامه با اشاره به اينكه مزيت 
اصلي صادراتي ايران به جاي خلق ارزش به سمت رانت 
انرژي ارزان رفته اس��ت؛ اظهار كرد: يكي از مهم ترين 
مزيت هاي توسعه صنعتي كشورها و برنامه ريزي هاي 
حكمراني براي تحقق آن، در زمينه چشم انداز صنعتي 

آينده و حركت به س��مت خلق ارزش بيشتر است اما 
شرايط در كشور ما كمي متفاوت است و در حال حاضر 
با مشكل بسيار جدي مواجه است. مزيت اصلي صادرات 
غيرنفتي ايران ب��ه جاي خلق ارزش به س��مت رانت 
انرژي ارزان رفته است و همين موضوع صنعت كشور 
به خصوص صنعت نفت و گاز را با بحران صادرات انرژي 
مجازي و كاهش شديد رقابت پذيري در سطح جهان 

مواجه كرده است. 
وي ادامه داد: به واسطه اين رانت انرژي بالا نيز صنايع 
زنجي��ره ارزش صنعت و نفت و گاز اي��ران با مخاطره 
كاهش ش��ديد رقابت پذيري و وابس��تگي بيشتر به 
اين رانت مواجه هس��تند و به دليل همين رانت بالا و 
حاشيه س��ود رانتي صنايع پتروشيمي، به هيچ وجه 
سرمايه گذاري لازم براي توسعه زنجيره ارزش و تكميل 
توليد محصولات ميان دست و پايين دست زنجيره را 
انجام ندادند و در وضعيت دو سر باختي به سر مي بريم 
كه صنايع پتروش��يمي به رانت خوراك ارزان وابسته 
هس��تند و از طرف ديگر صادرات ما نيز به جاي ارزش 
كالا به ارزش انرژي ارزان در اختيار صنايع وابسته است 

و درگير تله انرژي مجازي شده ايم. 
اين كارش��ناس اقتصادي در پايان اظهار كرد: راهكار 
برون رفت از اين وضعيت، تسهيل ورود فناوري و حذف 
رانت انرژي در بازه زماني 3 تا 5 س��اله است. ابتدا بايد 
سرمايه گذاري در توس��عه زنجيره ارزش و همچنين 
تحقيق و توس��عه براي ايج��اد ارزش اف��زوده بالا در 
محصولات توليدي فاقد ماليات شود تا امكان و صرفه 
اقتصادي تحقيق و توسعه فراهم گردد و همچنين با 
يك برنامه ريزي زماني مناسب، قيمت انرژي صنايع به 
قيمت منطقه اي انرژي برسد و در اين حالت نيز از محل 
بهره وري در مصرف به دليل حذف قيمت دستوري و 
همچنين آزاد شدن قيمت، امكان اعطاي معافيت هاي 
مالياتي مشروط به توسعه زنجيره ارزش وجود خواهد 

داشت.
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روسيه عامل سقوط سهم 
نفت اوپك از بازار هند شد

آمار به دست آمده از منابع صنعتي نشان مي دهد سهم 
اوپك از واردات نفت هند، با افزايش خريد نفت ارزان تر 
روسيه توسط دهلي نو در سال مالي 2022 -2023، 
با س��ريع ترين روند كاهش پيدا كرده و به پايين ترين 
ميزان در 22 ساله گذشته رسيده است. به گزارش ايسنا، 
تحليل آمار از سال 2002- 200۱ توسط رويترز نشان 
مي دهد اعضاي سازمان كشورهاي صادر كننده نفت 
)اوپك( كه عمدتا از خاورميانه و آفريقا هستند، در سال 
مالي منتهي به مارس 2023، شاهد افت سهم شان از 
بازار نفت هند به 5۹ درصد در مقايسه با حدود 72 در 
سال مالي 2022-202۱ بودند. آمار نشان داد روسيه 
در سال مالي گذشته، براي نخستين بار از عراق سبقت 
گرفته و به عنوان بزرگ ترين تامين كننده نفت هند 
ظاهر شده و عربستان سعودي را به جايگاه سوم تنزل 
داد. سهم اوپك در حالي كاهش پيدا كرده كه هند در 
گذشته، نفت روسيه را به دليل هزينه هاي حمل بالا، به 
ندرت خريداري مي كرد اما اكنون بزرگ ترين مشتري 
نفت دريابرد روسيه شده كه كشورهاي غربي از زمان 
حمله نظامي مسكو به اوكراين در فوريه سال 2022، 
حاضر به خريد آن نشدند. هند حدود ۱.۶ ميليون بشكه 
در روز نفت روس��يه را در س��ال مالي 2023- 2022 
خريداري كرد كه ح��دود 23 درص��د از كل واردات 
نفت اين كشور ميزان ۴.۶5 ميليون بشكه در روز بود. 
تصميمي كه اوپك و متحدانش در ماه مه براي كاهش 
توليد گرفتند، ممكن است س��هم اوپك در بازار هند 
كه سومين وارد كننده بزرگ نفت در جهان است را به 
ميزان بيشتري كاهش دهد. احسان الحق، تحليلگر 
رفينيتيو گفت: نفت روسيه اكنون ارزان تر از گريدهاي 
نفتي مشابه خاورميانه اي است و به نظر مي رسد اوپك 
با كاهش توليد، به خود ضربه مي زند. اين اقدام سهم بازار 
اين گروه در آسيا را به ميزان بيشتري كاهش خواهد داد.

وزيرنيرو:

وزير ني��رو تاكيد ك��رد: همه نيروگاه هاي كش��ور، با 
اتمام به موقع و مطابق برنامه هاي تعميراتي اساس��ي 
و دوره اي پيش بيني ش��ده، براي در مدار بودن كامل 
در تابس��تان ۱۴02 آماده ش��وند. به گزارش ايرنا از 
توانير، علي اكبر محرابيان در جريان بازديد از نيروگاه 
سياه بيشه افزود: امسال بر اساس برنامه ريزي جامع در 
قالب ۱۴0 اقدام راهبردي، سال پر باري براي صنعت 
آب و برق كش��ور خواهد بود؛ بنابراين در بخش برق، 
ض��رورت دارد همه نيروگاه هاي كش��ور، ب��ا اتمام به 
موقع و مطابق برنامه برنامه هاي تعميراتي اساسي و 
دوره اي پيش بيني ش��ده، براي در م��دار بودن كامل 
در تابستان ۱۴02 آماده شوند. وي در اين بازديد كه 
از نزديك در جريان تعمي��رات دوره اي واحدهاي 3 و 
۴ نيروگاه تلمبه ذخيره اي سياه بيش��ه قرار گرفت با 
اشاره به نقش مهم اين نيروگاه در تأمين برق پايتخت 
و استان هاي همجوار در ساعات اوج مصرف روز افزود: 
با اتكا به توان متخصصان داخلي و استفاده از تجهيزات 
ساخت داخل، با اتمام روند تعميرات برنامه ريزي شده 
اين نيروگاه با تمام توان در تابس��تان پيش رو در مدار 
خواهد بود. وزير نيرو خاطرنشان كرد: نيروگاه تلمبه 
ذخيره اي سياه بيش��ه بدون نياز به مصرف سوخت يا 
خروج جريان آب ذخيره ش��ده در پشت سد و در يك 
چرخه بسته در س��اعات اوج مصرف، بيش از ۱000 
مگاوات برق ش��بكه را تامين مي كند و در ساعات كم 
باري شبكه از طريق پمپاژ مجدد آب به مخزن بالاي 
سد براي ساعات اوج مصرف روز آتي آماده مي شود و 
به لحاظ فني نقش بس��زايي در پايداري شبكه برق و 
تنظيم بار ش��بكه دارد. محرابيان گفت: در حوزه برق 
كش��ور، با تلاش و عزم همه بخش هاي توليد، انتقال 
و توزيع برق و البته با همراهي مردم گرانقدر كش��ور 
تلاش خواهيم كرد همچون سال گذشته، برق پايدار 
و قابل اتكاي��ي براي همه مص��ارف خانگي، تجاري، 
صنعتي و كشاورزي تامين كرده و از تابستان پيش رو با 
سربلندي عبور كنيم . وي عزم بالاي متخصصان داخلي 
در ساخت و بهره برداري از سد و نيروگاه سياه بيشه را 
به عنوان افتخار و سرمايه ملي كشور ارزيابي كرد و ابراز 
اميدواري كرد با تجربه ارزشمند كسب شده در احداث 
و بهره برداري از اين پروژه ملي، دانش تخصصي ساخت 
پروژه هاي مشابه در كشور وجود داشته و متناسب با 
برنامه هاي بالادستي كشور حداكثر تلاش لازم براي 
توسعه ظرفيت نيروگاهي كشور به عمل خواهد آمد . 
»حبيب قراگوزلو« مديرعامل برق منطقه اي تهران نيز 
درباره نقش حياتي نيروگاه تلمبه ذخيره اي سياه بيشه 
در حفظ پايداري شبكه برق و تنظيم فركانس از تلاش 
شبانه روزي براي اتمام تعميرات اساسي واحدهاي 3 
و ۴ خبر داد. وي گفت: بر اساس برنامه مدون، در حال 
حاضر واحد ۱ و 2 نيروگاه سياه بيش��ه در مدار كامل 
است و واحدهاي 3 و ۴ در حال انجام تعميرات اساسي 
و آمادگي براي دوره اوج بار امس��ال اس��ت در همين 
راستا تجهيزات سيل رينگ واحد ۴ تهيه شده و توسط 
پيمان��كار داخلي در حال تعويض اس��ت. مديرعامل 
شركت برق منطقه اي تهران افزود: مسووليت تامين 
برق استان هاي تهران، البرز و قم با اين شركت است و 
با توجه به مصرف بالاي برق در اين سه استان با تراكم 
بالاي جمعيت و تمركز صنايع، نيروگاه سياه بيشه نقش 
تاثير گذاري در جلوگيري از افت ولتاژ اين سه استان 
داشته و ظرفيت توليد خود را از طريق كليدخانه ۴00 
كيلوولت GIS به شبكه سراسري برق كشور منتقل 
مي كند. قراگوزلو گف��ت: در دوره هاي قبل، بازكردن 
واحد و انجام تعميرات اساسي صرفاً با حضور سوپروايزر 
خارجي و كارشناسان ش��ركت سازنده انجام مي شد 
كه اين موضوع ضمن هزينه هاي بالا، مش��كلاتي را 
براي برنامه ري��زي به هنگام تعميرات ايجاد كرده بود 
كه ب��ا روحيه خودباوري و اس��تفاده از تلاش و دانش 
متخصصان داخلي در حال حاضر همه مراحل ساخت 
قطعات و انجام تعميرات توسط شركت هاي متخصص 

داخلي با بالاترين استاندارد جهاني انجام مي شود . 

 از وعده تا شعار
 از واقعيت تا انكار 

در واقع اين بيمار بارها و بارها احيا شده و ديگر رمقي براي 
نفس كشيدن دوباره ندارد. وضعيت بيمارستان هاي 
دولتي كه كاملا مش��خص اس��ت، كمبود نيرو، كادر 
درمان، فرسودگي دستگاه ها و ... با ازدحام بيماراني كه 
توان پرداخت هزينه هاي درماني را ندارند دست به دست 
همه داده اند تا خدماتي كه در اين بيمارس��تان ها ارايه 
مي شود از حد استاندارد پايين تر باشد. همين كمبودها 
و بي توجهي هاست كه باعث مي شود قصور پزشكي در 
بيمارستان ها به وفور رخ بدهد. اينكه زني ۶0 ساله براي 
بيرون آوردن غده در روده به بيمارستان مراجعه مي كند، 
اما بعد از اينكه از بيمارس��تان مرخص مي شود از جاي 
بخيه ها مدفوع بيرون مي زند، غده پاتولوژي مي شود اما 
هيچ نشاني از ابتلا به سرطان نيست، اما اين زن ۶0 ساله 
به دليل اتفاقي كه بيمارستان آن را نشتي بعد از عمل 
ذكر مي كند جان خود را از دس��ت مي دهد. نوزادي به 
ظن مرگ به سردخانه فرستاده مي شود و وقتي پدر براي 
آخرين بار مي خواهد فرزندش را ببيند متوجه مي شود كه 
نوزاد زده است، اما تلاش ها براي زنده نگه داشتن نوزادي 
كه ساعت ها در سردخانه بيمارستان نگه داشته شده 
هيچ فايده اي ن��دارد. از اين نمونه ها هر روز بارها و بارها 
در بيمارستان ها اتفاق مي افتد، بسياري از آنها خبري 
نمي شوند، بسياري ديگر اصلا قصور پزشكي به حساب 
نمي آيند، هر چه هس��ت اين مردم هستند كه با جان 
خود تاوان بي توجهي ها و بي تدبيري ها را پس مي دهند 

و كسي هم پاسخگوي وضعيت نيست. 

»تعادل«گزارشميدهد

معاونوزيرنفت:

بازي باخت - باخت صنعت نفت و گاز

امسال ۱۰ پروژه پتروشيمي افتتاح مي شود
مديرعامل شركت صنايع ملي پتروشيمي اظهار داشت: 
يك��ي از چالش هاي م��ا در حوزه مجتمع ه��اي گازپايه 

محدوديت خوراك به ويژه در فصول سرد سال است
به گزارش ايلنا، مرتضي شاهميرزايي در نشست خبري 
چهاردهمين همايش بين المللي صنعت پتروش��يمي 
ايران با بيان اينكه در سال جاري ۱0 طرح بزرگ و كوچك 
پتروشيمي آماده س��ازي و به بهره برداري و توليد خواهد 
رسيد، اظهار داشت: در ارديبهشت ماه 2 طرح آماده سازي 
مي شود و به طور ميانگين هر ماه يك افتتاح خواهيم داشت.

وي افزود: در حال حاضر حدود 70 مجتمع بيش از 550 
گريد انواع محصولات پليمري و شيميايي را توليد مي كنند.

مديرعامل ش��ركت صنايع ملي پتروش��يمي با اشاره به 
ظرفيت ۹2 ميليون تني نصب شده كشور، گفت: با توجه 
به برخي محدوديت ه��ا از جمله خوراك و تامين قطعات 
عينا اين ظرفيت ۹2 ميليون تني عملياتي نمي شود ولي 
برنامه ريزي و هدف گذاري ش��ده كه امس��ال رشد توليد 

داشته باشيم.
وي ب��ا بيان اينكه بيش از ۱5 ه��زار كارگاه فعال در حوزه 
صنايع تكميلي خوراك خود را از صنعت پتروشيمي تامين 
مي كنند، خاطرنشان كرد: چرخ صنعت كشور بايد بچرخد 
بنابراين خوراك بايد بدرستي تامين شود، بنابراين نقش 
فناوران براي توليد محصولات جديد تعيين كننده است. 
س��رمايه گذاران نيز بايد كمك كنند تا از خام فروشي به 
جايگاه ايجاد ارزش افزوده برس��يم و از توليد محصولات 
خام و نيمه خام عبور كرده و اش��تغال و اقتصاد كشور نيز 
رونق بگيرد. ش��اهميرزايي با بيان اينكه پتروش��يمي از 
صنايع پيشران كشور است، افزود: يكي از چالش هاي ما 
در حوزه مجتمع هاي گازپايه محدوديت خوراك به ويژه 
در فصول سرد سال اس��ت اما در هر حال تلاش اين است 
كه در س��ال هاي پيش رو در صورت كاهش��ي شدت دما 

خاموشي ها كمتر شود.
معاون وزير نفت با بيان اينكه براي توليد همه محصولات 

پتروشيمي نياز به لايس��نس و كالا و تجهيزات جديد و 
طراحي مختص آنها داريم، گفت: بنا داريم رويداد IPF كه 
روزهاي ۱۱ و ۱2 ارديبهش��ت برگزار مي شود؛ ما را براي 

رسيدن به اين اهداف ياري كند.
وي بيان كرد: ۱5 كشور از جمله كشورهاي اسلامي و منطقه 
غرب آسيا، برزيل، چين و روسيه، حوزه بريكس و برخي 

كشورهاي اروپايي  در  اين رويداد حضور خواهند داشت.
شاهميرزايي با بيان اينكه همايش IPF  بعد از 5 سال وقفه 
برگزار مي شود، گفت: مهم ترين موضوع در اين همايش كه 
طي 3 دهه اجرايي مي شود؛ رشد صنعت پتروشيمي با هم 

افزايي و خرد جمعي است.
وي تاكيد كرد: آپارتايد علم و فناوري ما را به اين مي رساند 
كه بايد به فكر خودمان باشيم و اين رويداد همه فعالان را 
جمع مي كند كه بتوانيم راحت تر از سد تحريم ها عبور كنيم.

وي پرداختن به موضوع توليد ۱30 ميليون تن متانول و بازار 

آن را از جمله محورهاي گفت وگو ياد كرد و افزود: بحران 
انرژي و آينده صنعت پتروشيمي، فرصت سرمايه گذاري 
و تامين مالي، محيط زيست، بهينه سازي مصرف انرژي 
و توليد بدون آلايندگي از ديگر سرفصل هاي محل بحث 

خواهد بود.
شاهميرزايي با بيان اينكه كشور ما با وجود منابع عظيم 
نفت و گاز سده ها مشكل كمبود خوراك ندارد، يادآور شد: 
پايداري خوراك از فرصت هاي بزرگ صنعت است، بنابراين 
با سرمايه گذاري در اين حوزه شاهد شكوفايي و رسيدن با 

جايگاه اول در صنعت پتروشيمي خواهيم بود.
وي بيان داشت: ما بيش از ۴ دهه در تحريم و محدوديت 
سرمايه گذاري هستيم اما اكنون از ۱.5 ميليون تن توليد 
ابتداي انقلاب به رقم ۹2 ميليون تن ظرفيت رس��يده و 
تا پايان س��ال هم به ۹5 ميليون تن ظرفيت نصب ش��ده 

خواهيم رسيد.

مديرعامل شركت صنايع ملي پتروشيمي با بيان اينكه 
كسب مقام اول منطقه و دنيا برازنده صنعت پتروشيمي 
ايران اس��ت، گفت: راهبردي كه مقام معظم رهبري از 3 
دهه قبل ترسيم كردند پرهيز از خام فروشي بوده است. در 
اين راستا 2 نظريه وجود داشت يكي اينكه جايگاه مان در 
اوپك بايد حفظ و ارتقا يابد بنابراين بايد صادرات نفت خام 
بايد به س��رعت افزايش يابد ولو به قيمت تخريب مخازن 
هيدروكربوري. نظريه ديگر مس��تقيما با رفتار مخزن در 
تماس بودند يعني نبايد مخازن تخريب شوند چراكه در 
نيمه دوم عمر هستند و اگر برداشت غيرصيانتي صورت 
گيرد ضريب برداشت كاهش مي يابد. بر اين اساس رهبري 
خواستار توقف برنامه توليد حداكثري شده و الگوي درست 

را درآمد حداكثري عنوان كردند.
وي با بيان اينكه با تحريم ه��اي پياپي اگر توليد حداكثر 
و صادرات نفت خام تداوم پيدا مي كرد ما آس��يب پذيرتر 
مي شديم، افزود: امكان تحريم محصولات پتروشيمي كمتر 
است، هر كشوري كه تنوع توليد محصولات پتروشيمي دارد 
در اقتصاد بين الملل دست برتر و قدرت چانه زني بالاتري 

خواهد داشت.
ش��اهميرزايي در ادامه گفت: در ح��ال حاضر بيش از 25 
درصد كالا و تجهيزات پتروشيمي به خارج از كشور وابسته 
است كه بيشتر اين كالاها هم هايتك و گرانقيمت هستند، 
ما به كمك فناوران به دنبال اين هس��تيم كه اين كالاها 
بومي سازي ش��وند، در حال حاضر برخي كالاها از جمله 
كمپرسورها و پمپ ها در دستور كار بومي سازي قرار دارندو 

در برخي ديگر مثل ولوها هنوز وابستگي داريم.
وي با اش��اره به سرمايه گذاري كش��ورهاي خارجي بيان 
داشت: ، كشورهاي همسو درخواست هاي متعددي براي 
س��رمايه گذاري در ايران دارند تا در هاب مكران و جاسك 
پتروشيمي و پتروپالايش��گاه احداث كنند. مثلا يكي از 
كشورها يك پيشنهاد سرمايه گذاري 2.5 ميليارد دلاري 

روي ميز گذاشته است.

دورنماي اقتصادي سد راه 
افزايش قيمت نفت شد

قيمت نفت در معاملات روز دوشنبه كه نگراني ها نسبت 
ب��ه افزايش نرخ هاي بهره، اقتص��اد جهاني و دورنماي 
تقاضا براي سوخت، چشم انداز محدودتر شدن عرضه را 
تحت الشعاع قرار داد، كاهش پيدا كرد.  بهاي معاملات 
نفت برنت با 75 س��نت معادل 0.۹2 درصد كاهش، به 
۸0 دلار و ۹۱ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا 7۴ سنت معادل 0.۹5 
درصد كاهش يافت و در 77 دلار و ۱3 سنت در هر بشكه 
ايستاد. هر دو شاخص هفته گذشته كه آمار نشان داد 
تقاضاي امريكا براي بنزين نسبت به يك سال قبل كاهش 
پيدا كرده و نگراني ها نسبت به بروز ركود در بزرگ ترين 
مصرف كننده نفت جهان را برانگيخت، بيش از پنج درصد 
كاهش داشتند كه نخستين كاهش هفتگي آنها در پنج 
هفته گذشته بود. تينا تِنگ، تحليلگر شركت »سي ام سي 
ماركتس« در اين باره گفت: آمار اقتصادي ضعيف امريكا 
و درآمدهاي مايوس كننده شركت هاي بخش فناوري، 
نگراني ها نسبت به رشد اقتصادي و ريسك گريزي در 
ميان سرمايه گذاران را برانگيخت. تثبيت دلار امريكا 
و صعود بازده اوراق قرضه هم بازارهاي كالايي را تحت 
فشار قرار داد. انتظار مي رود بانك هاي مركزي جهان از 
امريكا گرفته تا انگليس و اروپا، در نشست سياست گذاري 
خود در ماه مي، نرخ هاي بهره را براي مقابله با تورم بالا 
افزايش دهند. احياي اقتصادي ناهموار چين در دوران 
پساكرونا، دورنماي تقاضا براي نفت را تيره كرده است. 
هر چند ك��ه آمار گمركي چين روز جمعه نش��ان داد 
بزرگ ترين وارد كننده نفت جهان در مارس، ركورد بالاي 
ديگري در واردات ثبت كرده است. واردات چين از هر 
كدام از كشورهاي روسيه و عربستان سعودي به بيش 
از دو ميليون بشكه در روز رسيد. جان دريسكول، مدير 
شركت »جي تي دي انرژي سرويس« گفت: من به آمار 
اقتصادي گوناگون اخير و ادامه مداخله بانك هاي مركزي 
به عنوان محرك هاي اصلي اصلاح اخير قيمت ها اشاره 
مي كنم. با اين حال، بسياري از افراد ممكن است ديدگاه 
من را به عنوان يك فرصت خريد ارزان ببينند. حاشيه 
سود پالايش در آسيا با توليد بالا از سوي پالايشگاه هاي 
بزرگ چين و هند، ضعيف شده و تقاضاي اين منطقه 
براي نفت خاورميانه كه در ژوئن بارگيري مي ش��ود را 
محدود كرده است. با اين حال تحليلگران و معامله گران، 
نس��بت به احياي تقاضاي چين براي سوخت در نيمه 
دوم س��ال 2023، خوش مانده اند و با كاهش بيش��تر 
عرضه كه توس��ط گروه اوپك پلاس برنامه ريزي شده 
است، بازار ممكن است محدوديت عرضه بيشتري پيدا 
كند. تحليلگران بانك ملي استراليا اظهار كردند: پيش 
بيني مي شود احياي تقاضاي چين براي نفت، كندي 
تقاضا از سوي سازمان توسعه و همكاري اقتصادي در 
كوتاه مدت را كاملا جبران مي كند و همزمان، تحريم ها 
و محدوديت هاي عرضه، به ريسك هاي صعودي براي 
قيمت ها خواهد افزود. نفت برنت ممكن است تا پايان 
سه ماهه دوم، به ۹2 دلار افزايش پيدا كند. بر اساس 
گزارش رويترز، شركت خدمات انرژي بيكرهنيوز روز 
جمعه اعلام كرد شركت هاي انرژي امريكايي هفته 
گذشته براي نخستين بار در چهار هفته اخير، به شمار 

دكل هاي حفاري نفت و گاز طبيعي افزودند.

همه نيروگاه ها با اتمام برنامه 
تعميرات براي تابستان امسال 

آماده باشند



بورس تهران هر روز درگير يك مساله و خبر جديد است 
يك روز دستور نظارت روي رشد معاملات داده مي شود و 
روز ديگر نيز قرار مي شود كه نوزادان سهام دولتي دريافت 
كنند. زماني كه بورس رشد مي كند دولت نيز دست به كار 
مي شود و با برنامه هاي مختلف سعي در استفاده از رشد 
را دارد و به نوعي خود را از اين رشد بي نصيب نمي گذارد.

دولت سيزدهم  زماني كه روي كار آمد از بورس سخن 
گفت اما تا به امروز هي��چ وعده اي در خصوص بورس 
عملي نشده است و به نوعي وعده هاي بورسي دولت 
س��يزدهم كاربردي نداش��ت؛ ولي پس از اينكه بازار 
سرمايه روي مدار رشد رفت شاخص كل صعودي شد و 
به نوعي شرايط بهتري را تجربه كرد به دنبال اختصاص 

سهام به نوزادان از بورس و نظارت روي آن افتاد.
دول��ت تقريبا به هيچ يك از وعده  هاي بورس��ي خود 
عمل نكرده و اكنون نيز بورس رشد كرده اين رشد را 
ناشي از عملكرد مثبت خود مي داند و به واسطه همين 
مثبت هاي بازار نيز به دنبال واگذاري سهام به نوزادان 
است. در حالي كه در زمان هاي نزولي همه اخبار و وقايع 
مقصر نزول بورس هستند و دولت دخالتي در اين امر 
ندارد و تنها در زمان هاي رش��د ب��ازار دولت عملكرد 

داشته است.
مساله اصلي اينجاس��ت مگر تا به امروز دستكاري هاي 
دولتي در بورس موفق بوده كه دولت س��يزدهم به فكر 
واگذاري س��هام به نوزادان افتاده اس��ت؟ اين واگذاري 
مي تواند تبعات جبران ناپذيري براي اقتصاد و بازارسرمايه 

داشته باشد. 
قرار است بخش��ي از بودجه دولت صرف واگذاري سهام 
دولتي به نوزادان ش��ود اين در حالي اس��ت كه هر سال 
ميزان كسري بودجه دولت افزايش پيدا مي كند و پس از 
هفت سالواگذاري احتمالا شاهد اوضاع وخيم در اقتصاد 

كشور باشيم.

    سهام جديد براي نوزادان
سيد احس��ان خاندوزي، وزير امور اقتصادي و دارايي 
گف��ت: در م��اده ۱۱ قانون جواني جمعي��ت، وزارت 
اقتصاد مكلف شده بود سالانه سهامي را براي نوزادان 
در نظر بگيرد. اين عدد براي ن��وزادان متولد ۱۴۰۱، 
يك و نيم ميليون تومان سهام به ازاي هر نوزاد است. 
منابع اين مصوبه فراهم ش��ده است. هماهنگي هاي 
بين دستگاهي زمان مي برد تا مردم بتوانند به راحتي 
اين سهام را از طريق سيستمي و بدون نياز به مراجعه 
دريافت كنند؛ اكنون به مناسبت عيد فطر اين امكان 

به وجود آمده است.
وزير اقتصاد گفت: هر كدام از والدين مي توانند به درگاه 
ملي دولت هوش��مند مراجعه كنند. از طريق شماره 
گوشي همراه، كد يكتا مي گيرند و وارد حوزه خدمات و 
مشوق هاي فرزندآوري مي شوند. اسامي تمام متولدان 
۱۴۰۱ در اين س��امانه وجود دارد اما براي راحتي كار 
تقسيم بندي شده و به طور مثال فردا براي متولدان ۳ 
ماه اول سال ۱۴۰۱ در نظر گرفته شده است. والدين 
درگاه بانك را انتخاب كرده و يكي از صندوق هاي قابل 

معامله را انتخاب مي كنند.
خان��دوزي گفت: اين قان��ون از ابت��داي مهر ۱۴۰۰ 
لازم الاجرا بوده براي متولدين آن اما از آنجا كه منابع 
آن تامين نشد لذا فقط به متولدين ۱۴۰۱ به بعد اين 
سهام تعلق مي گيرد. اين سهام در سن ۲۴ سالگي قابل 
برداشت توس��ط آن فرزند خواهد بود و يك سرمايه 

ارزشمند براي تشكيل زندگي او خواهد شد.

   هديه دولت به نوزادان
 نويد فرهادي، كارشناس بازار 
سرمايه در اين خصوص براي 

»تعادل« نوشت: 
چند روز پيش بود كه س��يد 
احسان خاندوزي وزير اقتصاد 
در گفت وگ��و با بخش خبري 
ساعت ۲۱ سيما اعلام كرد كه طبق ماده ۱۱ قانون جواني 
جمعيت دولت و در راس آن وزارت اقتصاد و دارايي مكلف 
است كه به نوزادان تازه متولد شده سهامي را اختصاص 
دهد. سهامي به ارزش يك و نيم ميليون تومان براي هر 
يك متولدين سال ۱۴۰۱! لذا والدين متقاضي مي توانند با 
mygov. مراجعه به درگاه ملي دولت هوشمند به نشاني

ir وارد حوزه خدمات و مشاوره هاي فرزند آوري شده و 
يكي از صندوق هاي بورسي را براي آينده فرزندان خود 
انتخاب كنند. به گفته ايشان مبالغ سرمايه گذاري در 
سن ۲۴ سالگي قابل برداشت خواهد بود. اما بد نيست 
براي تاثير اين موضوع بر بازار س��رمايه و عرضه و تقاضا 
سري به آمار ولادت هاي سازمان ثبت احوال بزنيم. طبق 
آماره هاي منتشره توسط اين سازمان كل ولادت ها در 
طول ۳65 روز سال ۱۴۰۱ يك ميليون و 75 هزار و ۲9۰ 
نفر بوده است كه در اين يادداشت به عنوان مشمولان 
دريافت س��هام از آنها ياد مي ش��ود. حال چنانچه كل 
متولدان اين س��ال را ضرب��در هديه يك و نيم ميليون 
توماني دولت كنيم چيزي بالغ بر ۱,6۱۳ ميليارد پول 
قرار اس��ت به بازار وارد شود. خوب است بدانيد اين رقم 
۲,۳ درصد كل ارزش خالص دارايي هاي صندوق هاي 
س��هامي )7۰ هزار ميليارد تومان( را ش��امل مي شود 
همچنين اين مقدار تنها برابر با ۲5 درصد از ارزش خالص 
دارايي هاي بزرگ ترين صندوق سهامي )6,۲7۰ ميليارد 
تومان( است. لذا به نظر مي رسد اختصاص اين پول ها 
به صندوق ها تاثير چنداني روي تقويت تقاضا نخواهد 
داشت. با توجه به مطالب فوق بديهي است ممنوعيت 

معاملات در سال هاي آتي خود عاملي بازدارنده براي بهم 
ريختن تعادل عرضه و تقاضا صندوق ها و در اشل بزرگ تر 
بازار خواهد بود. همچنين خوب اس��ت بدانيد گرچه 
مبلغ تخصيص يافته به ازاي هر نفر ناچيز و كم مقدار 
است اما تخصيص منابع فوق به بازار سهام به عنوان بازار 
پيشرو از منظر بازدهي در دهه هاي اخير خود مي تواند 
تضمين كننده حفظ ارزش پول در مقابل تورم سرسام آور 

و ديگر دارايي هاي سرمايه اي باشد.

   گذر بازار از بدبيني
 علي فراقي، كارشناس بازار 

نيز براي تعادل نوشت: 
در زماني ق��رار داريم ك��ه بازار 
سرمايه برخلاف شرايط تقريبا 
ركودي در دوسال اخير نسبت به 
اكثر بازارهاي مالي، در وضعيت رو 
به بهبودي قرار گرفته و از وضعيت بدبيني خود در حال گذر 
است. حال سياست جديدي در كنار اين اتفاقات به چشم 
ميخورد كه سياس��ت گذار قصد دارد در قدم اول به دليل 
موردي كه گريبان گير جامعه و در پي آن اقتصاد خواهد بود 
يعني كاهش نرخ رشد جمعيت قدمي بردارد كه يكي از آنها 
از طريق سياست هاي حمايت گونه اي براي خانوارها براي 
تشويق اين امر باشد. سوالي كه پيش مي آيد اين است كه 
اتفاقي كه گريبان جامعه و بعد اقتصاد را مي گيرد چيست؟ 
در جواب بايد گفت با توجه نرخ رشد جمعيتي كه هرروزه 
دست به دست مي شود اين است كه با درصد بالايي از افراد 
بازنشسته اي همراه هستيم كه در مقابل آن جمعيت جواني 
وجود ندارد يا نخواهد داشت كه در مقابل آنها هزينه پرداختي 
دولت را در اين مورد پوش��ش دهد و اقتصاد بيمار حال را 
به مرز نابودي مي كش��اند. حال دولت قصد بر اين موضوع 
داشته كه به كودكاني كه پس از سال ۱۴۰۱ متولد شده اند 
واحد هايي از صندوق هايي را اختصاص دهد كه در صورت 
كلي در خيلي از كشورها اين سري از اقدامات رايج ميباشد 

كه مي تواند تشويق مناسبي در جهت فرزند آوري و حركت 
به سمت جواني يك جامعه باشد ولي آيا در حال حاضر اين 
كار مناسب است يا خير؟ پاسخ به اين سوال در دو جواب كلي 
خلاصه مي شود كه در پله اول درصد بالايي از كشورما حتي 
پس از اتفاقات سال هاي گذشته آشنايي صحيح با بازارهاي 
مختلف ندارند و بيشتر آشنايي آنها در بازار هاي فيزيكي 
خلاصه مي شود و تا زماني كه حداقل درصد قابل توجهي از 
مردم نسبت به اين اتفاق و ميزان خوب يا بد بودن آن آگاه 
نباشند عملا نمي تواند جذابيت قابل توجهي را ايجاد نمايد. 
در پله دوم نحوه اختصاص و زمان انجام دادن آن است كه در 
بسياري از مواقع خصوصا زماني كه پاي بازارهايي مانند بازار 
سرمايه در ميان باشد، سياست گذار ثابت كرده كه به درستي 
عمل نمي كند كه هم افراد حرفه اي بازار و هم افراد ناآگاه را 
نسبت به اين دست اتفاقات بدبين كرده است. در قسمت آخر 
هم با توجه به موارد گفته شده باز هم به دليل جان گرفتن 
دوباره بازار سرمايه، اين سري اقدامات در حالت خوش بينانه 
مي تواند فرصتي دوباره در جهت آشنايي به شيوه صحيح با 
ابزار هاي بورس ها باشد كه مي تواند نقطه عطفي در مسير 
پيش رو باشد. مورد مهمي هم كه مي تواند ترس بسياري از 
فعالين بازار باشد اين است كه در صورت اجرايي شدن اين 
تصميمات و با توجه به اينكه بازار در يك سيكل صعودي قرار 
گرفته، ناگزير همانند گذشته افراد جديدي وارد اين بازار 
خواهند شد و چه بهتر است كه يادگيري پايه هاي فعاليت 
در اين بازارها چه از طرف نهادهاي اصلي مرتبط با آن فراهم 
شود زيرا هرچقدر دشمني و بدبيني افراد به هربازاري رشد 
داده شود آن ابزار كمكي براي پيشبرد هدف دولت را عملا از 
دسترس خارج خواهد كرد و مانند اسلحه اي است كه بدون 
گلوله باشد. در كلام پاياني و نتيجه گيري صبحت ها بايد 
گفت: ذات اين اتفاق بسيار مفيد و مناسب است ولي نتيجه 
آن رابطه مستقيمي با نحوه اجرا و زمان آن دارد چون مانند 
صندوق هايي كه از راه هاي مختلف به مردم عرضه شدند با 
سرانجام هاي مساعدي رو به رو نشدند و عرضه كننده بايد 

ثابت نمايد كه اين بار مسير متفاوت است.
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نقدينگي هاي سرگردان
بازار مسكن به بورس مي رسد؟

تجارت نيوز| هفته اخير سرپرست دفتر اقتصاد 
مسكن وزارت راه و شهرسازي از تصويب لايحه اي 
براي ماليات 6۰ درصدي مسكن خبر داد. بر اساس 
اي��ن لايحه اگر فردي ملكي را خريداري كند و در 
كمتر از يك سال آن را بفروشد مشمول 6۰ درصد 

ماليات خواهد شد.
اين ماليات قرار است از سود خريد و فروش مسكن 
دريافت شود و ميزان آن نيز بسته به سال خريد و 
فروش متفاوت است. اگر فردي سال اول بخواهد 
مسكن را بفروشد مش��مول ماليات 6۰ درصدي 
مي شود و س��ال دوم ۴۰ درصد، س��ال سوم ۲۰ 
درصد، س��ال چهارم ۱۰ درصد و س��ال پنجم 5 

درصد است.
ابن بدان معناس��ت كه اگر كسي بخواهد در ميان 
م��دت و كوتاه مدت )يعني يك تا پنج س��ال( در 
بازار مسكن س��رمايه گذاري كند، حداكثر 6۰ و 
حداقل پنج درصد از مابه التفاوت سود خود را بايد 

ماليات دهد.
مسكن همواره يك بازار سودده براي سرمايه گذاري 
در كوتاه مدت بوده و اغلب س��رمايه گذاران از اين 
بازار سود پنج تا ۱۰۰ درصدي كسب مي كردند؛ 
اما اكنون شرايط تغيير كرده و سرمايه گذاران بايد 
از پنج تا 6۰ درصد از س��ود خ��ود را ماليات دهند 
كه با اين حس��اب چيزي دست س��رمايه گذاران 

كوتاه مدت را نمي گيرد.
اين افزايش ماليات در كوتاه مدت باعث مي شود كه 
سرمايه گذاران كمتر به سراغ بازار مسكن بروند و 
به دنبال بازاري بدون ماليات و با س��ود بالا باشند. 
بررسي ها نش��ان مي دهد تنها بازاري كه مشمول 
ماليات نمي شود و سودي بالايي دارد بازار سرمايه 
يا هم��ان بورس اس��ت. يعني س��رمايه گذاري با 
س��هامداري در بورس نيازي به پرداخت ماليات 

ندارد.
همانطور كه گفته شد مس��كن يك بازار سودده 
است و بس��ياري از س��رمايه گذاران براي كسب 
حداكثر سود در كوتاه مدت وارد اين بازار مي شدند. 
اما اكنون معامله در بازار مسكن ساده نيست و اگر 
فردي قصد خريد و فروش مسكن در كوتاه مدت را 
داشته باشد، در عرض يك سال حداكثر 6۰ درصد 

از سود خريد و فروش را ماليات دهد
بدين ترتي��ب در عم��ل و با توجه به نوع مس��كن 
حدود س��ه تا ۲۰ درصد س��ود براي خريدار باقي 
ماند كه با توجه به هزينه ها عدد قابل توجه نيست 
و س��رمايه گذاران ترجيج مي دهند سرمايه خود 
را از بازار مس��كن خ��ارج و واردي بازاري همانند 
بورس كنند كه مالياتي ندارد و مش��مول سودي 

بالاتر مي شود.
حال اگر س��ود و ماليات بورس را با بازار مس��كن 
مقايس��ه كنيم به اعداد و ارقام جديدي خواهيم 
رس��يد. دول��ت مالياتي ب��راي معام��لات بورس 
وضع نك��رده، اما بر اس��اس قوانين س��هامداران 
)فروشندگان( بايد در هنگام نقل و انتقال سهام به 
ميزان نيم درصد از ارزش س��هام خود را به عنوان 
ماليات پرداخت كنن��د. اين ماليات نيم درصدي 
به نقل و انتقال س��هام مربوط است و خريداران و 

فروشندگان مالياتي پرداخت نخواهند كرد.
به طور كلي س��ود سهام بورس��ي معاف از ماليات 
است؛ درحالي كه س��ود بازار مسكن مشمول 6۰ 

درصد ماليات مي شود.
سرمايه گذاري يا س��هامداري در بورس مشمول 
ماليات خاصي نمي ش��ود و سهامداران به راحتي 
مي توانند با مبلغ بسيار بالا بدون ماليات و با سود 

بسيار منطقي سرمايه گذاري كنند.
تنها هزينه اي كه در بورس از س��هامدار دريافت 
مي شود كارمزد معاملات است كه با توجه به رقم 
معامله كمي متفاوت است، اما در مجموع به يك 

درصد نيز نمي رسد.
از سوي ديگر اين بازار شفاف است و ديگر رانتي در 
ميان نيست. همچنين نقدشوندگي بسيار بالايي 
دارد و س��هامدار مي تواند در لحظه سهام خود را 
نقد كند؛ در حالي كه براي مسكن بايد هفته ها و 

ماه ها منتظر ماند.
نكته مهم اينجاست كه معاملات بورس به سادگي 
با يك گوش��ي و تلفن از راه دور انجام مي شود؛ اما 
براي معاملات مس��كن حضور فرد لازم است. اين 
بدان معناست كه سرمايه گذاري در بورس آسان تر 

و سودده تر از بازار مسكن خواهد بود.
بورس اين روزها روي مدار رش��د است و هر فرد با 
سرمايه گذاري درس��ت به موقع مي تواند از رشد 
شاخص و سهام موجود در بازار استفاده كند و به 

سوددسازي برسد.
البته با توجه به تجربه تلخ سال 99 بسياري افراد از 
سرمايه گذاري در بورس هراس دارند؛ اما با استفاده 
از صندوق هاي س��رمايه گذاري مي توانند با سود 
حداكثري بهترين سرمايه گذاري را داشته باشند.

يكي از بهترين راه هاي س��رمايه گذاري در بورس 
اس��تفاده از صندوق هاي سرمايه گذاري است كه 
به واسطه اين صندوق ها سهامداران مي توانند با 
سپردن سرمايه خود به يك شركت معتبر بورسي 

سود چند برابري كسب كنند.
صندوق  هاي بورسي با توجه به نوعشان سود ۱۰ 
تا 6۰ درصدي دارند و ممكن اس��ت برخي از اين 

صندوق ها سود بيشتري نيز داشته باشند.
اين بدان معناس��ت كه س��رمايه گذاران با آوردن 
س��رمايه خود به بورس س��ودي چند براي بدون 
ماليات و دردسر كس��ب خواهند كرد. در نهايت 
بايد گفت كه با توجه به تغييرات ش��رايط در بازار 
مس��كن و اختصاص ماليات 6۰ درصدي انتظار 
مي رود كه نقدينگي هاي موجود در اين بازار وارد 
بورس شود و نتيجه ورود نقدينگي هاي قدرتمند 
و جديد به بورس نيز مشخص است و مي تواند به 

صورت واقعي بورس را صعودي كند.

سهم آسيا از برترين اقتصادهاي 
دنيا افزايش مي يابد

سنا| بنابر پيش بيني هاي اخير صندوق بين المللي 
پول، چين سال آينده بالاترين رشد اقتصادي را در جهان 
خواهد داشت. هند، ژاپن و اندونزي هم سه كشور آسيايي 
هستند كه در بين ده قدرت برتر اقتصادي ديده مي شوند.

بنابر پيش بيني هاي صندوق بين الملي پول از س��ال 
برتر از  ۲۰۲۸، چهار كشور آسيايي در ميان شش كشور ِ
نظر رشد ناخالص داخلي بر اساس  ppp )برابري قدرت 
خريد( ديده مي شود. اقتصادهاي اروپايي به رتبه هاي 

پايين تري تنزل خواهد يافت.
رشد اقتصادي چين و هند از دهه ۱99۰ شيب صعودي 
داشته است. اندونزي هم اخيرا به جمع ۱۰ قدرت برتر 
اقتصادي جهان اضافه شده است و پيش بيني مي شود 
كه در سال ۲۰۲۸، شش��مين قدرت اقتصادي باشد. 
به نظر مي رسد تا سال ۲۰۲۴ ژاپن به عنوان يك اقتصاد 
باثبات، رتبه چهارم را با چنگ و دن��دان نگه  دارد. اين 
درحالي است كه روسيه به رتبه هفتم سقوط خواهد كرد.

طبقه متوسط در حال رشد در آسيا يكي از دلايل چرخش 
قاره اي است. چين كه آيينه تمام  داخلي ِ ناخالص ِ ِتوليد ِ
نماي رشد بازار در قرن ۲۱ بود، اين روزها با كهولت سن 
دست و پنجه نرم مي كند. مساله اي كه كاهش مصرف 
را به دنبال دارد. انتظار مي رود كه در سال هاي پيش رو، 
اندون��زي همراه با فيليپين و مال��زي به كمك افزايش 
ميانگين درآم��د خالص، به نح��و قابل توجهي نيروي 
كارشان را افزايش دهند. تعداد بيشتري از شركت هاي 
چندمليتي آسيايي در صحنه جهاني ظاهر خواهند شد. 
مانند هوآوي چين و تاتاي هند كه قبلًا در اين قرن پديده 
آمدند، اما رشد سريع در آسيا با مجموعه مشكلات خاص 
خود نيز همراه است، مانند شكاف فزاينده بين درآمدهاي 
روستايي و شهري، تخريب محيط زيست و همچنين 

چالش جديد كاهش جمعيت.

تاسيس يك شركت سرمايه گذاري 
سهام عدالت كشوري

بورس نيوز| سيد شهرام صفوي سهي مديرعامل 
سبد گردان ماني، در يادداش��تي نوشت: در مورد 
سهام عدالت و شركت هاي سرمايه گذاري استاني 
عدالت به جه��ت اصلاح روش ه��اي واگذاري آن 
تاسيس يك شركت سرمايه گذاري سهام عدالت 

كشوري را بنا به ملاحظات زير پيشنهاد مي دهم.
همانطور كه مس��تحضريد س��هام عدالت با هدف 
كاهش شكاف طبقاتي و مشاركت طبقات مختلف 
جامعه در توسعه كشور به مردم واگذار شده است؛ 
بنابراين تفكيك س��هامداران عدالت به دو بخش 
سهامداران مستقيم و غير مستقيم با اهداف اوليه 
مشاركت و همبستگي مردم در توسعه كشور مغاير 
بوده و منجر به تقسيم بندي آحاد جامعه شده است.

از طرفي قيمت هاي معاملاتي اين دو گروه س��هام 
نيز عادلانه نيس��ت؛ زيرا برخي كه مستقيما سهام 
اندك و خرد شركت هاي سرمايه پذير سهام عدالت 
را در اختيار دارند، در صورت ميس��ر بودن فروش 
آنها، مي توانند اين سهام را به Nav روز بفروشند؛ 
ولي گروه ديگر كه بصورت غيرمس��تقيم س��هام 
شركت هاي س��رمايه گذاري استاني سهام عدالت 
را در اختي��ار دارند، بر اس��اس آخري��ن داده هاي 
 Nav معاملاتي، امكان فروش پايين تر از 5۰ درصد

براي آنها فراهم بوده است!
در نگاه دوم آزادس��ازي فروش پرتفوي سهام داران 
عدالت مس��تقيم، منجر به تضعيف بازار س��رمايه 
خواهد شد و فروش گس��ترده خرد آن در واقع، به 
زيان س��هامداران آن نيز خواهد بود؛ زيرا تجميع و 
فروش بلوكي اين سهام منافع بيشتري را براي آنها 

به همراه خواهد داشت.
در مقابل خريد و فروش شركت هاي سرمايه گذاري 
اس��تاني س��هام عدالت، اين مزي��ت را دارد كه بر 
سهم هاي شاخص س��از بازار س��رمايه تاثيرگذار 
نخواهد بود. همچنين شركت هاي سرمايه گذاري 
اس��تاني وقتي در بورس معامله مي شوند، به علت 
خريد فروش هاي مكرر توسط سرمايه گذاران كل 
كش��ور، به مرور زمان ماهيت اس��تاني ب��ودن را از 
دست داده و ماهيت كشوري و ملي پيدا مي كنند. 
پيشنهاد مي شود براي اصلاح واگذاري هاي انجام 
شده در س��هام عدالت، در گام نخست يك شركت 
س��رمايه گذاري كش��وري عدالت تاسيس شود و 
تمامي سهامداران مستقيم باقيمانده و غيرمستقيم 
عدالت، عضو آن شوند. در گام دوم، يك هيات مديره 
تركيبي از ذينفعان مختلف تشكيل گردد تا ضمن 
برخورداري از حمايت هاي دولت، بخش خصوصي 
نيز در آن فعال باشد. به عنوان مثال، هيات مديره پنج 
نفره اين ش��ركت مي تواند با يك يا دو عضو ثابت از 
طرف وزارت صنايع، وزارت اقتصاد يا سازمان بورس 
و س��ه الي چهار عضو انتخابي از طرف سهامداران 
مختلف تشكيل شود. شركت هاي سرمايه گذاري 
استاني قبلي نيز مي توانند مسووليت معرفي يا اجرا 
پروژه هاي ملي در هر اس��تان را بعهده بگيرند يا با 
تجهيز منابع از داخل هر استان، بر طرح هاي توسعه 

استاني متمركز شوند.
براي استفاده از اين سرمايه گذاري بزرگ كشوري 
مي توان بخشي از سود حاصل از سهام عدالت را در 
پروژ هاي سودآور ملي و كشوري سرمايه گذاري كرد 
يا با فروش بلوكي دارايي ها در پروژه هاي بزرگ تري 
مشاركت داشت بديهي است كه جذابيت شركت 
سرمايه گذاري كشوري س��هام عدالت، همواره به 
پروژه هاي ملي در حال اج��را و واگذاري هاي ملي 

است كه درآينده به اين شركت تخصيص مي يابد.
پيشنهاد مي شود يك صندوق بازارگرداني هم براي 
بازارگرداني سهام شركت سرمايه گذاري كشوري 
سهام عدالت ايجاد شود تا نقدشوندگي آن را تضمين 
كن��د. در خاتمه مي ت��وان اميدوار ب��ود كه اصلاح 
تصميمات گذشته، منجر به بهبود بيشتر ساختارها، 

كارآمدي بيشتر و توسعه مستمر كشور گردد.

»تعادل«واگذاريسهامبهنوزادانرابررسيميكند

طمع دوباره  به بورس

ركورد بازدهي صندوق هاي سرمايه گذاري شكسته شد
علي اكب��ر ايرانش��اهي، ريي��س مرك��ز نظ��ارت بر 
صندوق هاي سرمايه گذاري سازمان بورس به اقدامات 
س��ازمان بورس در راس��تاي توس��عه صندوق هاي 
س��رمايه گذاري و تش��ويق س��هامداران براي ورود 
غيرمس��تقيم به بورس اش��اره كرد و افزود: سازمان 
بورس از مدت ه��ا قبل و در ادامه بهبود وضعيت بازار، 
اقدامات متعددي را براي تشويق سهامداران به سمت 
س��رمايه گذاري در بورس از طريق تنوع بخش��ي به 

صندوق هاي سرمايه گذاري انجام داده است.
وي اظهار داشت: به همين منظور سازمان بورس تلاش 
كرده تا ضمن راه ان��دازي انواع مختلف صندوق هاي 
س��رمايه گذاري، ص��دور مجوز فعالي��ت صندوق ها 
را تس��ريع كند ت��ا از اين طريق بتواند ضمن پاس��خ 
به نياز اكثر فع��الان بازار، ظرفي��ت لازم براي جذب 
درخواس��ت هاي س��رمايه گذاري غيرمس��تقيم را 
فراهم كند. ايرانش��اهي خاطرنش��ان كرد: س��ازمان 
بورس درصدد اس��ت تا از طريق توسعه صندوق هاي 
سرمايه گذاري به س��رمايه گذاران كمك كند كه به 
جاي ورود مستقيم سرمايه هاي خود به بازار و متحمل 
شدن ضرر و زيان هاي سنگين، پول خود را در اختيار 
صندوق هاي س��رمايه گذاري قرار دهن��د كه داراي 

مديريت دارايي حرفه اي هستند.

    راه اندازي صندوق هاي اهرمي،
 بخشي و صندوق با تضمين اصل سرمايه

رييس مركز نظارت بر صندوق هاي س��رمايه گذاري 
س��ازمان بورس با بيان اينكه طبيعي است؛ عملكرد 
افرادي كه اقدام به مديريت اين صندوق ها مي كنند 
بهتر از س��رمايه گذاراني باش��د كه قرار اس��ت بدون 
اطلاعات لازم در بازار س��هام سرمايه گذاري كنند به 
ايرنا گفت: اين اتفاق باعث مي شود تا سرمايه گذاراني 
كه از طري��ق صندوق ها اقدام به س��رمايه گذاري در 
بورس مي كنند؛ بازدهي معقول تري را نسبت به ساير 

سرمايه گذاران كسب كنند.

وي به راه اندازي صندوق هاي اهرمي، صندوق بخشي 
و صندوق با تضمين اصل سرمايه در سال ۱۴۰۱ تاكيد 
كرد و افزود: اين صندوق ها در حوزه سهام فعاليت دارند 
و نياز افراد با س��لايق متفاوت سرمايه گذاري در بازار 

سهام را برآورده خواهند كرد.

    استقبال گسترده سهامداران 
از صندوق هاي سرمايه گذاري

ايرانش��اهي به اس��تقبال گس��ترده س��هامداران از 
صندوق هاي س��رمايه گذاري اش��اره كرد و ادامه داد: 
اكنون ارزش صندوق هاي س��رمايه گذاري در سهام 
رقمي حدود ۱۰۰ هزار ميليارد تومان اس��ت كه اين 
عدد در ابتداي س��ال ۱۴۰۱ حدود ۴5 هزار ميليارد 
تومان بوده است رييس مركز نظارت بر صندوق هاي 
سرمايه گذاري س��ازمان بورس با بيان اينكه عدد به 
دس��ت آمده از ارزش صندوق هاي سرمايه گذاري در 
سهام در سال ۱۴۰۱ قابل توجه بوده و با رشد بيش از ۲ 
برابري همراه بود، گفت: استقبال هاي صورت گرفته از 
صندوق هاي سرمايه گذاري، اين سيگنال را مي دهد 
كه سرمايه گذاران به سمت سرمايه گذاري غيرمستقيم 
در بورس س��وق پيدا كرده اند. وي ب��ه فعاليت ۱۰۴ 
صندوق س��هامي در بازار اش��اره كرد و گفت: اكنون 
در حال ظرفيت س��ازي و صدور ديگ��ر مجوزها براي 

راه اندازي صندوق هاي سهامي هستيم.
ايرانش��اهي ۳۰ درصد از حجم معاملات بازار سهام را 
مربوط به صندوق هاي سرمايه گذاري دانست و گفت: 
اين امر نش��ان دهنده پيدا شدن جايگاه صندوق هاي 
سرمايه گذاري در بازار و اقبال سرمايه گذاران نسبت به 
سرمايه گذاري در بورس از طريق اين صندوق ها است.

    بازدهي قابل قبول صندوق هاي 
سهامي در ۱۴۰۱

رييس مركز نظارت بر صندوق هاي س��رمايه گذاري 
س��ازمان بورس با اعلام اينكه صندوق هاي س��هامي 

در ۱۴۰۱ بازدهي قابل قبولي را در اختيار سهامداران 
ق��رار دادن��د، اظهار داش��ت: برخي چني��ن تفكري 
دارند كه كس��ب بازدهي در بازار سرمايه، متناسب با 
شاخص بورس امكان پذير نيس��ت، اما صندوق هاي 
سرمايه گذاري ثابت كردند كه چنين صحبتي درست 
نيس��ت و حتي از اي��ن صندوق ها مي ت��وان بازدهي 
بالاتري را نسبت به شاخص بورس به دست آورند كه 
لازمه چنين اتفاقي وجود مديريت حرفه اي در فعاليت 
صندوق ها است. وي خاطرنشان كرد: در سال گذشته 
تعداد ۱۰ صندوق س��رمايه گذاري بيش از ۱.5 برابر 
شاخص كل بورس بازدهي در اختيار سهامداران قرار 
دادند، همچنين در حدود 6۰ صندوق سرمايه گذاري 
بازدهي بيش از شاخص بازار به دست آورده اند. اين امر 
نشان دهنده آن است كه با انتخاب درست صندوق ها 
بر اساس معيارهاي ريسك و بازدهي، مي توان بازدهي 

خوبي را از اين صندوق ها كسب كرد.
ايرانش��اهي به افزايش ۲ برابري حجم صندوق هاي 
سرمايه گذاري در سال ۱۴۰۱ اش��اره كرد و گفت: از 
نظر ارزش و حجم معاملات، صندوق هاي ETF ميزان 
قابل توجهي از معاملات را به خود اختصاص دادند كه 
با توجه به آمار موج��ود مي توان اعلام كرد، طي چند 
وقت گذش��ته اقبال سرمايه گذاران به اين صندوق ها 

چشمگير بوده است.

      مذاكره مديران صندوق هاي سرمايه گذاري 
با بانك ها براي توثيق يونيت صندوق ها

وي در ادامه در پاسخي به سوالي مبني بر اينكه امكان 
توثيق سهام حاضر در صندوق هاي سرمايه گذاري در 
بانك ها وجود دارد يا خير، گفت: سهامي كه در پرتفوي 
صندوق ها وجود دارد، نمي توانند به عنوان وثيقه نزد 
بانك ها قرار بگيرند، اما اگر سرمايه گذار داراي يونيت 
صندوق باشد مي تواند آن يونيت را كه ورقه بهادار است 

نزد بانك به عنوان وثيقه قرار دهد
ايرانشاهي با بيان اينكه برخي از مجموعه ها به دنبال 

اين هستند تا از طريق فراهم شدن امكان وثيقه يونيت 
صندوق، امكان دريافت تس��هيلات از بانك ها را براي 
سرمايه گذاران صندوق فراهم كنند، افزود: بر اساس 
توافقاتي كه مدير صندوق با بانك انجام مي دهد، اين 
امتياز به سرمايه گذاران داده مي شود كه با خريد يونيت 
صندوق بتوانند آن را به عن��وان وثيقه براي دريافت 

تسهيلات در اختيار بانك قرار دهند.

    افزايش ورود نقدينگي به بورس
با اجراي طرح ماليات بر عايدي سرمايه

رييس مركز نظارت بر صندوق هاي سرمايه گذاري 
سازمان بورس به تاثير اجراي طرح ماليات بر عايدي 
سرمايه و تاثير آن بر ورود سرمايه هاي خرد به بازار 
سهام اش��اره كرد و گفت: به طور حتم اين اقدام در 
افزايش ورود سرمايه هاي مردم به بورس موثر است، 
در اين راستا بخشي از منابع وارد شده به بازارهاي 
موازي ب��ه دليل پرداخ��ت ماليات به س��مت بازار 

سرمايه ورود مي كنند.

   كسب بازدهي چشمگير 
از صندوق هاي سرمايه گذاري در بلندمدت

وي ضمن اش��اره به روزهاي پررونق معاملات بورس، 
سهامداران را مورد خطاب قرار داد و گفت: سهامداراني 
كه به دنبال س��رمايه گذاري در بورس هستند، بهتر 
اس��ت به سمت س��رمايه گذاري در اين بازار از طريق 
صندوق هاي س��رمايه گذاري پيش بروند و صندوق 
موردنظر را بر اساس معيارهاي ريسك و بازدهي كه در 

روند سال هاي گذشته داشته اند، انتخاب كنند.
ايرانشاهي با اعتقاد بر اينكه بازدهي به دست آمده از 
بازار سرمايه در بلندمدت )بازه زماني ۱۰ سال( نسبت 
به همه بازارهاي موازي بيشتر بوده است، گفت: طي 
۱5 سال گذشته تعدادي از صندوق هاي سرمايه گذاري 
بيش از ۴۰۰ تا 5۰۰ برابر بازدهي ايجاد كرده اند كه از 

ديگر بازارها موازي بازدهي بسيار بالاتري است.



گروه راه و شهرسازي|
در شرايطي كه با حبس آمار مربوط به تحولات بازار مسكن 
تهران و كشور از سوي مركز آمار ايران و بانك مركزي، فضاي 
تيره تر از هميشه بر آسمان بازار مسكن سيطره يافته است، 
دولت با در نظر گرفتن برخ��ي جرايم مادي تلاش دارد تا 
پروژه نيمه تمام »سامانه املاك و اسكان« را تكميل كند، 
بلكه از اين طريق، نه براي مردم و فعالان بازار كه براي خود 
اسباب حكمراني و سياست گذاري مطلوب را فراهم آورد. 
اگر چه عدم انجام سرشماري نفوس و مسكن در سال 1400 
در آخرين ماه هاي فعاليت دولت دوم حسن روحاني تصويب 
شد، اما به نظر مي رسد اين تصميم فراتر از يك دولت بوده 
و هست چه آنكه اين دولت نيز بر انجام نشدن سنت تقريبا 
قديمي سرشماري تاكيد دارد و جايگزين اين فقدان را در 
سامانه املاك و اسكان جست وجو مي كند، سامانه اي كه 
هنوز تكميل نشده است. با اين حال، آنگونه كه مسوولان 
وزارت راه و شهرسازي اعلام كرده اند، اين سامانه به ميزان 
قابل توجهي در حال جمع آوري اطلاعات خانوار ايراني است 
و تاكنون اطلاعات بيش از 73 ميليون نفر از جمعيت كشور 
را در خود جاي داده است. در همين رابطه، يك مقام مسوول 
وزارت راه با بيان اينكه »با سامانه املاك و اسكان نيازي به 
سرشماري نيست«، گفت:  تعرفه برق خانوارهايي كه در 
سامانه خوداظهاري نكرده اند، بالاترين تعرفه در نظر گرفته 
مي شود. به گزارش تسنيم، ابوالفضل نوروزي، سرپرست 
دفتر اقتصاد مسكن با اشاره به اينكه كد ملي 73 ميليون و 
600 هزار ايراني به كد پستي متصل شده است، اظهار كرد: 
هر معامله -مسكن- كه به صورت رسمي ثبت مي شود در 
سامانه املاك و اسكان وجود دارد. اطلاعات معاملاتي نيز 
كه در بنگاه هاي املاك انجام می ش��ود در سامانه مذكور 
ثبت مي ش��ود. وي با بيان اينكه س��امانه املاك و اسكان 
مي تواند بازار مسكن را مديريت كرده و به شناسايي دلالان 
كمك كند، در پاسخ به اينكه آيا وزارت راه و شهرسازي به 
كميسيون اصل 90 در رابطه با دستگاه هايي كه به سامانه 
ملي املاك و اسكان متصل نشده اند، گزارش داده است، 
افزود: ارتباط خوبي بين ما وجود دارد و كميسيون مذكور 
حدود 20 جلسه با دستگاه هاي متعدد برگزار کرده است. 
وي با اشاره به جريمه افرادي كه در سامانه املاك و اسكان 
خوداظهاري نكرده اند، گفت: تعرفه برق خانوارهايي كه 
در سامانه خوداظهاري نكرده اند بالاترين تعرفه در نظر 
گرفته مي شود. سرپرست دفتر اقتصاد مسكن يادآور شد: 
 تاكنون 3 ميليون و 678 هزار سرپرست خانوار در سامانه 

املاك و اسكان خوداظهاري كرده اند.

    معامله با اسناد رسمي در سامانه
 به روز مي شود

سرپرس��ت دفتر اقتصاد مس��كن وزرات راه و شهرسازي 
همچنين گفت: كد ملي 73.6 ميليون نفر به كدپس��تي 
متصل ش��ده و اين اطلاعات در س��امانه مل��ي املاك و 

اس��كان وجود دارد اما به روزرساني بايد در دستور كار قرار 
گيرد. نوروزي، سرپرست دفتر اقتصاد مسكن وزرات راه و 
شهرسازي در گفت وگو با اخبار سيما اظهار كرد: هم اكنون 
20 دستگاه اجرايي به صورت برخط به سامانه ملي املاك و 
اسكان متصل شده اند و اطلاعات اين دستگاه هاي اجرايي 
روزانه در سامانه بروزرساني خواهد شد. نوروزي در تشريح 
آخرين وضعيت سامانه ملي املاك و اسكان گفت: هم اكنون 
350 ميليون اطلاعات در سامانه ثبت شده و اين اطلاعات 
شامل مالكيت، سكونت و مشخصات مردم است. وي افزود: 
بر همين اس��اس، كد ملي 73.6 ميليون نفر به كدپستي 
متصل شده و اين اطلاعات در سامانه ملي املاك و اسكان 
وجود دارد اما بروزرس��اني بايد در دس��تور كار قرار گيرد. 
سرپرست دفتر اقتصاد مسكن وزرات راه و شهرسازي بيان 
كرد: هم اكنون هر معامله رسمي كه در دفترخانه ثبت شود 
در سامانه ملي املاك و اسكان بارگذاري شده و اطلاعات 
به روزرساني مي شود. نوروزي با اشاره به ماده 54 ماليات هاي 
مستقيم گفت: بر اساس قانون دستگاه هاي اجرايي موظف 
هستند تا خدمات خود را بر مبناي سكونت ثبت شده در 

سامانه ملي املاك و اسكان ارايه كنند.

    ماموريت اصلي سامانه املاك؟
به گزارش »تعادل«، طي چند سال اخير دولت هاي مختلف 
موفق به راه اندازي سامانه املاك و اسكان نشده اند، سامانه اي 
كه در صورت تحقق و شكل گيري مي تواند همه معاملات 
ملكي را ثبت و رصد كند. مهم ترين دستاورد اين سامانه، 
شناسايي خانه هاي خالي و تسهيل ماليات ستاني از آنها 
خواهد بود. خوداظهاري وضعيت ملكي مالكان و مستاجران 
يكي از تلاش هاي ناكام دولت ها در راه اندازي سامانه يادشده 
بوده اس��ت. در اين ح��ال، قانون ب��راي جلوگيري از ثبت 
خوداظهاري اشتباه يا عدم خوداظهاري سه ضمانت در نظر 
گرفته است كه به نظر مي رسد، دولت از سال جاري مصمم 

به اجراي اين قانون است. بر اساس قانون، بايد تمامي خدمات 
عمومي دستگاه ها با استعلام از سامانه املاك و اسكان انجام 
گيرد، اشخاصي كه خوداظهاري نكردند تعرفه برق واحد 
مسكوني آنها با بالاترين پلكان قيمتي محاسبه و ملك مذكور 

به عنوان خانه خالي محسوب و ماليات اخذ شود.

    جست وجوي ريشه بحران مسكن 
در سوداگري

بازار مسكن در چند سال گذشته متلاطم بود و كارشناسان 
يكي از دلايل نوسانات زياد در بازار را سوداگري در معاملات 
و تعيين كميسيون ها از س��وي بنگاه ها و مشاوران املاك 
بدون آنكه نظارتي بر آنها صورت بگيرد، عنوان مي كنند كه 
قرار است با راه اندازي سامانه جديد، كد رهگيري معاملات 
مسكن از امس��ال اجباري شود. اگر چه سوداگري »علت« 
بحران مسكن و جهش قيمت آن طي سال هاي اخير نيست 
و خود نيز »قرباني و معلول« شرايط حاكم بر وضعيت اقتصاد 
كلان كشور اس��ت، اما شفاف شدن معاملات ملكي نيز نه 
تنها امر مضمومي نيس��ت كه مي تواند برخي از مشكلات 
درون اين بازار را تا حدي س��امان دهد. طبيعي است كه با 
فرض راه اندازي كامل سامانه املاك و اسكان و اجراي دقيق 
قانون مربوطه، بحران مسكن و جهش قيمت آن حل و فصل 
نخواهد شد، بلكه تا حدي مانع از بروز برخي سفته بازي ها 
و ناهنجاري ها خواهد ش��د، چه آنكه س��ودهاي بادآورده 
 ناش��ي از تورم اقتصاد ايران، همواره عامل خلاقيت و ابتكار 
سفته بازان ملكي بوده و تا زماني كه شرايط تورمي به شرايط 
ثبات اقتصادي تبديل نشود، نيز خواهد بود. در واقع دولت 
با راه اندازي اين سامانه به دنبال كاهش سوداگري در حوزه 
مسكن است، اين در حالي است كه سامانه املاك و اسكان 
در سال 98 رونمايي شد، اما اتكاي آن بر خوداظهاري بود و 
به همين دليل نقص در شناسايي خانه هاي خالي همچنان 
در آن وجود داش��ت. تاكيد رييس جمهور بر راه اندازي اين 

سامانه و فعاليت دقيق آن موجب شده تا در روزهاي پاياني 
سال 1401 وزارت راه و شهرسازي از راه اندازي سامانه جديد 
كد رهگيري معاملات مسكن از اوايل سال 1402 و اجباري 
شدن كد رهگيري خبر داد. فرشيد ايلاتي كارشناس حوزه 
مسكن پيش از اين در اين باره گفته بود: با اجرايي شدن اين 
سامانه حق كميسيون مشاوران املاك به صورت سيستمي 
تعيين و نقش بنگاه هاي املاك در افزايش قيمت مسكن نيز 
كاهشی و كنترل خواهد شد. وي اضافه كرده بود: هم اكنون 
آيين نامه اي از س��وي وزارت راه و شهرسازي براي اجرايي 
شدن سامانه كد رهگيري معاملات مسكن در دست تدوين 
است كه شروع آن با قراردادهاي اجاره مسكن بوده و بعدها 
به خريدوفروش ملك نيز توسعه داده مي شود. ايلاتي اظهار 
كرده بود: در اين سامانه پيش بيني شده كه حق كميسيون 
مشاوران املاك به صورت سيستمي تعيين و اعلام و بدين 
طريق ديگر مش��اوران املاك نمي توانن��د هر نرخي را كه 
بخواهند اعلام كنند. به گزارش »تعادل« نمايندگان مجلس 
طرح كنترل اجاره بها را در دست بررسي و تدوين دارند. در 
طرح نمايندگان مجلس نيز رويكرد حذف يا كاهش نقش 
مشاوران املاك از معاملات ملكي و قيمت مسكن دنبال شده 
است. نمايندگان در اين طرح پيشنهاد كرده اند، معاملات 
ملكي در سكوي معاملات املاك و توسط مالك و مستاجر 
بدون حضور و مشاركت مشاوران املاك، به صورت برخط 
ثبت ش��ود. در همين حال، ايلاتي اضافه كرده بود: از سوي 
ديگر با راه اندازي اين سامانه كه از اوايل سال آينده اجرايي 
خواهد شد، قيمت ها به صورت منطقه اي و ثابت مسكن اعلام 
مي شود؛ اينكه هر منطقه داراي چه قيمتي بوده و كميسيون   
آنها نيز مش��خص اس��ت. وزارت راه و شهرسازي به دنبال 
تعيين و مش��خص كردن اين آيين نامه است.با منطقه اي 
اعلام شدن قيمت ها، نرخ كميسيون مش��اوران املاك و 
دستمزدها و وصل شدن به سامانه كد رهگيري، سيستم به 
صورت خودكار مي تواند اقدام به تعيين نرخ كميسيون كند. 
كارشناس حوزه مسكن با اشاره به اجباري شدن كد رهگيري 
از سال آينده، افزوده است: بر اين اساس خانه هاي فاقد كد 
رهگيري به عنوان خانه هاي خالي شناس��ايي شده و ديگر 
مالك و مستاجر نمي توانند به صورت توافقي اقدام به معامله 
كنند، چراكه در اين صورت براي فرد ساكن و مالك جرايمي 
در نظر گرفته خواهد شد؛ همچنين در تغييرات جديد مالك 
و مستاجر مي توانند بدون مراجعه به مشاور املاك، اطلاعات 
معامله خود را در سامانه ثبت و كد رهگيري را دريافت كنند. 
تغييرات جديد در سامانه كد رهگيري معاملات مسكن 
از يك سو و اجباري شدن دريافت كد رهگيري براي تمام 
معاملات از سوي ديگر موجب مي شود تا اينگونه اقدامات 
كه درنهايت سبب بالا رفتن قيمت مسكن خواهد شد 
به حداقل برسند. اين اقدام دولت در حالي روند اجرايي 
شدن آن شتاب بيش��تري به خود گرفته كه به عقيده 
كارشناس��ان مي تواند نقش زيادي در ساماندهي بازار 

مسكن و ساماندهي به اين بخش را داشته باشد.
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موضع شورا درباره فيش 
حقوقي اخير تعجب برانگيز بود

نايب رييس كميسيون امور داخلي كشور و شوراهاي 
مجلس با تاكيد بر اينكه براساس قانون، خالص دريافتي 
كاركنان ش��وراها و ش��هرداري ها بايد در سامانه هاي 
ش��فاف بارگذاري ش��ود و به اطلاع عموم مردم برسد، 
گفت: موضعي كه شوراي شهر تهران درباره انتشار فيش 
حقوقي اخير گرفت، جاي تعجب داشت و عجيب بود كه 
دوستان اعلام كردند كه اين فيش مربوط به شهرداري 
است و ارتباطي با ما ندارد، چراكه طبق قانون اساسي، 
وظيفه نظارت بر عملكرد شهرداري ها برعهده شوراها 
است. محمدحس��ن آصفري، نايب رييس كميسيون 
امور داخلي كشور و ش��وراهاي مجلس در گفت وگو با 
ايلنا، از نوع واكنش شوراي تهران به موضوع انتشار فيش 
حقوقي 46 ميليون توماني مس��وول حراست شوراي 
ش��هر در روزهاي اخير انتقاد كرد و گفت: موضعي كه 
در چند روز گذشته ش��وراي شهر تهران درباره انتشار 
فيش حقوقي اخير گرفت، جاي تعجب داشت و عجيب 
بود كه دوس��تان اعلام كردند كه اين فيش مربوط به 
شهرداري است و ارتباطي با ما ندارد، چراكه طبق قانون 
اساسي، وظيفه نظارت بر عملكرد شهرداري ها برعهده 
شوراها است و اينكه شورا بخواهد با اعلام اينكه فيش 
حقوقي تازه منتشرش��ده مربوط به شهرداري است، از 
مسووليت خود شانه خالي كند، به هيچ وجه قابل قبول 
نيست.  وي افزود: شوراي شهر تهران بايد پاسخگوي 
پرداخت هاي غيرمتعارفي باشد كه در شورا و شهرداري 
اتفاق مي افتد و فيش هاي حقوق��ي آن هر چند وقت 
يك بار در رسانه ها منتشر مي شود. انتشار اين فيش ها 
كه ارقام غيرمعمولي در آنها درج ش��ده اس��ت، غير از 
اينكه نارضايتي و گلاينه مندي مردم را به همراه دارد، 
ذهن افكار عمومي را مخدوش مي كند و بي اعتمادي 
شهروندان را افزايش مي دهد، هيچ نتيجه ديگري ندارد 
و شورا بايد به جاي اينكه شهرداري را به عنوان مسوول 
پاسخگويي معرفي كند، حتما بايد خودش هم نسبت 
به اعداد و ارقام درج شده در اين فيش ها پاسخگو باشد. 
البته اگر كسي تلاش كرده و به صورت قانوني حقوقي 
دريافت كرده است، مشكلي وجود ندارد، اما شوراي شهر 
تهران حتما بايد درباره جزييات اين مساله توضيح بدهد. 

رشد 140 درصدي درآمد 
شهرداري تهران در 1401

معاون شهردار تهران اعلام كرد: شهرداري در سال 1401 
درآمدش بيش از 140 درصد رشد داشت. بودجه ما بيش 
50 هزار ميليارد تومان بود و نزديك به 72 هزار ميليارد 
درآمد داش��تيم. لطف الله فروزنده معاون مالي و اقتصاد 
شهر شهرداري تهران در گفت وگو با فارس، در پاسخ به 
اين پرس��ش كه درآمدهاي اسفند ماه هم مورد بررسي 
قرار گرفته اس��ت، گفت: در تفري��غ بودجه اين موضوع 
مورد بررس��ي قرار مي گيرد. فروزنده در خصوص تزريق 
بودجه به پروژه هاي شهري گفت:  براي سه پروژه بزرگ 
فقط در بخش نقد بيش از 60 هزار ميليارد تومان تحقق 
بودجه داشته ايم. وي در خصوص افتتاح هاي پروژه ها در 
شهرداري گفت: به صورت روزانه اين كارها پيگيري و منابع 
تأمين شد و مشكلي در اين باره نداشتيم.  به گفته معاون 
مالي و اقتصاد شهر ش��هرداري تهران هيچ پروژه  فعالي 

در تهران به دليل كمبود منابع مالي متوقف نشده است.

۷0 درصد سفرهاي شهري 
شغلي و آموزشي است

كامران اخباري، معاون توسعه حمل و نقل پاك و آموزش 
س��ازمان حمل و نقل و ترافيك ش��هر تهران در سي و 
هشتمين جلسه شوراي هماهنگي معاونان حمل و نقل 
و ترافيك شهرداري هاي مناطق 22 گانه اعلام كرد: ما 
در حوزه توسعه حمل و نقل پاك به دنبال استفاده بيشتر 
شهروندان از »ميكرو موبيليتي ها« هستيم كه شامل 
دوچرخه، موتور برقي و اس��كوتر است و به موازات آن، 
توسعه پياده راه ها و پياده روي را نيز در دستور كار داريم. 
به گزارش ايسنا، وي با اشاره به اينكه كل سفرهاي روزانه 
شهر تهران، حدود 20 ميليون سفر است كه حدود 20 
درصد اين س��فرها زير 5 كيلومتر است و تمركز اصلي 
ما مديريت س��فرهاي كوتاه اس��ت كه قابليت انجام با 
دوچرخه، موتور برقي، اسكوتر و پياده روي را دارند، اظهار 
كرد: در بررسي اهداف سفرهاي كوتاه مدت، مشخص شد 
كه 41 درصد اين سفرها شغلي، 29 درصد آموزشي، 16 
درصد براي خريد و 14 درصد تفريحي هستند، ضمن 
اينكه 40 درصد اين سفرها با خودروي شخصي و مابقي 

با ساير مُدهاي حمل و نقلي انجام مي شوند. 

بدقولي شهرداري در اختصاص 
۲۷ هكتار زمين به دانشگاه

رييس دانشگاه علامه طباطبايي با اشاره به برنامه اين 
دانشگاه براي تجميع ساختمان هاي دانشكده ها تاكيد 
كرد: قرار اس��ت علاوه بر اين ي��ك خوابگاه 2000 نفره 
در پرديس 2 دانشگاه علامه س��اخته شود. به گزارش 
ايس��نا، دكتر عبدالله معتمدي ديروز در يك نشس��ت 
خبري درباره آخرين وضعيت تجميع دانش��كده ها و 
خوابگاه هاي دانشگاه علامه طباطبايي گفت: در حوزه 
تجميع دانش��كده ها مصوبه هيات دول��ت داريم كه بر 
اساس اين مصوبه الزام به تجميع ساختمان هاي خود 
هستيم. در حال حاضر 5 دانشكده  بيرون از سايت اصلي 
قرار دارد و خوابگاه ها هم پراكنده هستند. وي با بيان اينكه 
طي يك سال گذشته دانشكده علوم رياضي به سايت 
اصلي دانشگاه علامه طباطبايي منتقل شد، اظهار كرد: 
اميدواريم زمينه انتقال بقيه دانشكده ها فراهم شود كه 
البته مشكلي كه در اين زمينه وجود دارد، نداشتن زمين 
است. رييس دانشگاه علامه طباطبايي اظهار كرد: در ابتدا 
45 هكتار به زمين هاي دانشگاه اختصاص داده شد كه 
متاسفانه بيش از 27 هكتار آن براي بزرگراه شهيد همت 
از دانشگاه گرفته شد و قرار بود شهرداري ما به ازاي آن را 
زمين اختصاص بدهد اما به قول خود عمل نكرده است.

سقف وام وديعه اجاره
 افزايش يافت؟ 

عضو شوراي عالي مسكن از دستور رييس جمهوري 
از افزايش رقم وام وديعه مسكن براي مستاجران 
خبر داد. احمد دنيامالي، عضو كميسيون عمران 
در گفت وگو با ايلنا اظهار كرد: وزير راه و شهرسازي 
اقداماتي را در قالب بس��ته حمايت از مستاجران 
در جلسه اخير ش��وراي عالي مسكن كه با حضور 
رييس جمهوري برگزار شد، مطرح كرد و با توجه 
به دستور رييس جمهوري حمايت از مستاجران 
از طريق س��رعت بخش��يدن به ارايه تسهيلات و 
افزايش س��قف آن براي مستاجران، تدوين بسته 
حمايتي از مستاجران در دستور كار شوراي عالي 
مس��كن قرار دارد. وي با بيان اينكه افزايش سقف 
تسهيلات براي مستاجران را در مجلس پيگيري 
مي كنيم و دس��تور رييس جمهوري هم افزايش 
وام مستاجران اس��ت، ادامه داد: قرار بر اين است 
كه عدد تس��هيلات وديعه و كمك هزينه رهن به 
مستاجران افزايش پيدا كند و در بسته ارايه شده از 
سوي وزير راه و شهرسازي يكي از اقدامات افزايش 
قابل توجه رقم وام مستاجران است اما هنوز عدد 

آن نهايي نشده  است.
دنيامالي درباره عدم تمكي��ن بانك ها از پرداخت 
تسهيلات مسكن چه براي نهضت ملي و چه براي 
مستاجران اظهار كرد: در قانون جهش توليد مسكن 
آمده است، بانك ها اگر از تكليف پرداخت تسهيلاتي 
كه ب��راي آنها در نظر گرفته ش��ده تمكين نكنند، 
مشمول جريمه هاي قانوني مي ش��وند. اين عضو 
كميسيون عمران مجلس تاكيد كرد: در جلسه اخير 
شوراي عالي مس��كن تمام مديران بانك ها دعوت 
بودند و در اين باره مديران بانكي توضيحاتي را ارايه 
دادند، اما تاكيد آقاي رييس جمهور اين بود كه وام 
وديعه مستاجران و تسهيلات مسكن بانك ها بايد 

تكاليف تعيين شده را انجام دهند.

 چراغ سبز مجلس 
به افزايش قيمت بليت هواپيما

يك عضو كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي، 
تاكيد كرد: پيش بيني مي شود در قالب يك نظام 
كنترل شده به منظور كمك به ايرلاين ها در راستاي 
نوسازي ناوگان خود، قيمت بليت هواپيما افزايش 
پيدا كند.  اقبال شاكري در گفت وگو با ايسنا، با اشاره 
به تلاش ايرلاين ها براي افزايش قيمت بليت هواپيما 
در سال جاري، بيان كرد: اخيرا كميسيون عمران 
مجلس شوراي اسلامي جلس��ه اي را پيرامون اين 
موضوع با حضور مديرعامل ش��ركت فرودگاه ها و 
رييس سازمان هواپيمايي كشور برگزار كرد. بحث 
اصلي اين نشست بهاي تمام شده بليت هواپيما بود 

كه گزارشي به مجلس ارايه شد.
وي ب��ا بيان اينكه بايد به صنعت هواپيمايي كمك 
كنيم، اظه��ار كرد: از طرف ديگ��ر بايد يك مرجع 
مش��خص براي بهاي تمام ش��ده بلي��ت هواپيما 
تصميم گيري كند. ايرلاين ها پيش��نهاداتي را به 
برخي از مراج��ع مربوطه ارايه دادن��د اما هنوز به 
تصويب نرس��يده است. از س��وي ديگر مقرر شده 
كميس��يون عمران بازديدي از بخش فرودگاهي و 
ايرلاين ها داشته باش��د و پيرامون بهاي تمام شده 

بليت تصميم نهايي گرفته شود.
نماينده مردم تهران تصريح كرد: بايد از ايرلاين ها 
نيز حمايت ش��ود تا بتوانند ناوگان خود را به روز 
ك��رده و هواپيماهاي خ��ود را تعمير و نگهداري 
كنند. به نظر مي رس��د بالاخره يك مرجعي بايد 
پيرامون قيم��ت بليت هواپيم��ا تصميم بگيرد. 
تصمي��م نگرفت��ن در خصوص قيم��ت بليت ها 
خودش مشكل اصلي را ايجاد كرده است. پيش 
بيني مي شود قيمت بليت هواپيما در قالب يك 

نظام كنترل شده افزايش پيدا كند.
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تاوان پرهيز از خوداظهاري محل سكونت

يادداشتتفاهمسهجانبهافزايشترانزيتكريدورشمال-جنوبدرمسكوامضاشد

راه اندازي كريدور تجاري خليج فارس-درياي سياه
گروه راه و شهرسازي|

همزمان با امضاي يادداشت تفاهم سه جانبه در مسكو 
براي افزايش ترانزيت كريدور شمال-جنوب، برخي منابع 
هندي و ارمني از توافق هند، ايران و ارمنستان براي ايجاد 
كريدور شمال به جنوب جديد از خليج فارس به درياي 
س��ياه – بدون حضور باكو- خبر دادند. يادداشت تفاهم 
همكاري س��ه جانبه بين صندوق توسعه حمل و نقل 
ايران، شوراي هماهنگي حمل و نقل اوراسيايي و مركز 
توسعه اقتصادي كشورهاي مشترك المنافع )CIS( براي 
افزايش تجارت، ترانزيت و انبار كالا در مسير كريدورهاي 
بين المللي به ويژه كريدور شمال- جنوب در مسكو به امضا 
 رسيد.  به گزارش ايلنا، درمراسم امضاي اين تفاهم نامه

 همكاري كه كاظم جلالي س��فير جمهوري اس��لامي 
ايران در روس��يه و ديميتري زورف معاون وزير حمل و 
نقل روسيه حضور داش��تند طرفهاي امضا كننده براي 
افزايش تجارت، ترانزيت و انبار كالا در مسير كريدورهاي 
بين المللي به ويژه كريدور شمال- جنوب توافق كردند. 
طرف هاي امضا كننده اين تفاهم نامه همچنين بر تبادل 
اطلاعات، انجام پروژه هاي مش��ترك و تبادل هياتهاي 
تخصصي براي دستيابي به اين اهداف تاكيد كردند. داوود 
دانش جعفري رييس صندوق توسعه حمل و نقل ايران كه 
به مسكو سفر كرده است، همچنين با زورف معاون وزير 
حمل و نقل روسيه ملاقات و بر ادامه همكاري دو كشور 
در حوزه حمل و نقل تاكيد كرد. دانش جعفري با اعلام 
آمادگي صندوق توسعه حمل و نقل براي تامين منابع 
مالي پروژه هاي حمل و نقلي، خواستار مشاركت بخش 
خصوصي و بانك هاي روسيه در اجراي پروژه هاي متعدد 
حمل و نقلي در ايران ش��د. رييس صندوق ملي توسعه 
حمل و نقل جمهوري اسلامي ايران، توسعه زيرساختهاي 
حمل و نقلي را پيش زمينه افزايش تجارت بين دو كشور 
خواند و ايران را داراي ظرفيت هاي بزرگ در ترانزيت كالا 
بين روسيه و كشورهاي عربي و هند خواند. زورف معاون 
حمل و نقل روسيه نيز با اشاره به توافق دو كشور در احداث 
راه آهن رشت- آستارا، ابراز اميدواري كرد كه اجراي پروژه 
تسريع شود. معاون وزير حمل و نقل روسيه ابراز اميدواري 
كرد كه با توسعه زيرساخت هاي حمل و نقلي در پايانه 
ريلي سرخس، شاهد افزايش ترانزيت كالا از مقصد ايران 
باشيم. رييس صندوق توسعه حمل و نقل ايران با هدف 
شركت در همايش كريدور ش��مال- جنوب و بازديد از 
بيست و هفتمين نمايشگاه حمل و نقل روسيه موسوم 
به ترانس راشا به مسكو سفر كرده بود. اين نمايشگاه 28 
تا 30 فروردين ماه با حضور نمايندگاني از 22 كش��ور از 

جمله ايران برپا بود.

   كريدور جديد هند- ايران – ارمنستان
در همين حال، منابع هندي و ارمني از توافق هند، ايران 
و ارمنستان براي ايجاد كريدور شمال به جنوب جديد از 
خليج فارس به درياي سياه – بدون حضور باكو- خبر دادند. 
كريدور ش��مال به جنوب از طريق ايران و ارمنس��تان و 
گرجستان به درياي سياه، براي هند مزيت هاي بالقوه اي 
دارد. در اين مسير تجاري دولت باكو كنار گذاشته خواهد 
ش��د. به گزارش ايلنا، گفته مي شود از اين كريدور سالانه 
حدود 25٠ ميليارد دلار محصولات هندي و چيني و آسياي 
شرقي به مقصد اروپا تراتزيت خواهد شد، پيش بيني شده 
سهم ايران در ترانزيت كالا حدود 4 درصد و توليد حدود 
15 درصد باشد.  بدين معنا كه تقريبا سالي 1٠ ميليارد دلار 
درآمد مكفي ايران از تراتزيت كالاست و هچنين راه اندازي 
اين كري��دور در حدود 15 درصد ب��ر روي توليد ناخالص 
ملي در بلندمدت تاثير خواهد داش��ت. به نق��ل از وبگاه 
»اوراسيا نت«، بر اس��اس اعلام وزارت خارجه ارمنستان، 
نشست 20 آوريل با حضور معاونان و دستياران مختلف 
در وزارتخانه هاي خارجه س��ه كشور، و عمدتا بر »مسائل 
اقتصادي و كانال هاي ارتباطي منطقه اي« متمركز بود. 
طرفين در اين نشست توافق كردند كه رايزني ها را در قالب 
سه جانبه ادامه دهند. در شرايط سه جانبه، محور احتمالي 
نشست ايران-هند-ارمنستان بر تجارت متمركز است، به 
ويژه يك مسير تجاري كه با اتصال خليج فارس به درياي 
سياه از طريق ارمنستان، دسترسي كالاهاي هندي به بازار 
غرب را تس��هيل مي كند و به نوعي آذربايجان را از مسير 
تجاري هند با اروپا كنار مي گذارد و به جاي آن ارمنستان و 
گرجستان را جايگزين مي كند. روزنامه هندي اكونوميك 
تايمز نيز به مناس��بت اين رويداد نوشت: كريدور خليج 
فارس-درياي سياه به خوبي با برنامه هاي هند مطابقت دارد 
زيرا دهلي نو به دنبال حذف و كوتاه كردن مسيرهاي اضافي 
براي رسيدن به اروپا، دور زدن كانال سوئز و اجتناب از تاثير 

منفي رويارويي روسيه و غرب است.

    احداث خط آهن جديد در شرق ايران
در تحولي ديگر، داوود دانش جعفري رييس هيات عامل 
صندوق توسعه حمل و نقل جمهوري اسلامي ايران با اشاره 
به عزم ايران براي بهره برداري از ظرفيت كريدور شمال – 
جنوب گفت: با توجه به سازوكار فعاليت اين صندوق، زمينه 
مشاركت بين المللي و بخش خصوصي داخلي در توسعه 
زيرس��اخت هاي حمل و نقل كش��ورمان از جمله توسعه 
كريدور شمال - جنوب وجود دارد. داوود دانش جعفري در 
بيست و هفتمين نمايشگاه بين المللي حمل و نقل و خدمات 
لجستيكي، تجهيزات و تكنولوژي هاي انبارداري روسيه با 

عنوان »ترانس راشا« گفت: علاوه بر اينكه بخشي از طرح هاي 
زيرساخت حمل و نقل را با بهره گيري از منابع داخلي تأمين و 
اجرا مي كنيم، استفاده از منابع خارجي ديگر شركا همچون 
روسيه و هند براي تأمين مالي مشترك اين طرح ها امكان 
پذير است. وي با اشاره به وجود برخي حلقه هاي مفقوده در 
سه مسير كريدور شمال – جنوب در سرزمين ايران گفت: 
بهره گيري از ظرفيت مش��اركت بين المللي و همچنين 

بخش خصوصي داخلي مي تواند به شتاب كردن طرح ها 
منجر شود. رييس هيات عامل صندوق توسعه حمل و نقل 
ايران با اشاره به اينكه نبود خط ريلي در مسير رشت – آستارا 
يكي از حلقه هاي مفقوده كريدور شمال – جنوب محسوب 
مي شود، گفت: اين صندوق سرمايه گذاري محدودي در 
اين مسير داشته است و امكان مشاركت ساير طرف ها نيز در 

احداث اين مسير ريلي وجود دارد.

مفقودی
 بدینوسیله اعلام می دارد مدرک فارغ التحصیلی اینجانب فرانک بابائی فرزند علی حیدر

 به ش�ماره  شناس�نامه 5353 و ش�ماره ملی  3319926489  صادره از هرسین در 
مقطع کارشناسی ارشد ناپیوسته رشته حسابداری صادره از واحد دانشگاهی علوم 
و تحقیقات تهران)کرمانشاه( به شماره مدرک 3031445 مفقود گردیده و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی 
 واحد علوم و تحقیقات تهران)کرمانشاه( به نشانی : کرمانشاه شهرک ژاندارمری -  

دانشگاه آزاد اسلامی  ارسال نمایند.

آگهی مزايده اموال غير منقول -  نوبت دوم
احتراما درخصوص پرونده اجرایی 0000320  الف 1  شعبه اول اجرای احکام کیفری کرمانشاه محکوم له محمد مراد اعظمی 
فرزند عزیز بطرفیت احسان اکبری احمد آبادی فرزند صفر  این اجرا در نظر دارد مال غیر منقول ذیل الذکر را مطابق ماده 

230 قانون آیین دادرسی کیفری از طریق مزایده بفروش برساند؛
مش�خصات مال غیر منقول یکباب واحد آپارتمانی احداثی در طبقه س�وم یک باب مجتمع مس�کونی تج�اری واقع در 
شهرستان کرمانشاه شهرک دادگستری بلوار شهید رضایی خیابان شهریار کوچه شهید محسن اسدپور دارای کد پستی   
67199983546  با پلاک ثبتی  8865  فرعی از 94  اصلی  مفروز ومجزی شده از پلاک 5406 فرعی ازاصلی مذکور به مساحت 
121.39 مترمربع دارای س�ند تک برگ شش دانگ به نام بیژن قاسمی فرزند علی اکبر می باشد که در تاریخ 1401/08/25 
توسط کارشناسان دادگستری ارزیابی ملک مورد ارزیابی به شرح فوق به مساحت 121.39 متر مربع ساخته شده از مصالح 
آجر وسیمان با اسکلت فلزی و سقف بتنی و نمای بیرونی آن سنگ ساده و پوشش داخلی آن کاغذ دیواری و سقف نقاشی، 
کلًا س�ازه دوبر از شمال به بلوار ش�هید رضایی و ازجنوب به کوچه شهید اسدپور منتهی می شودو فاقد آسانسور و دارای 
قدمت ساخت 14 سال دارای پایان کار شهرداری که با در نظر گرفتن عوامل و مؤلفه های تأثیر گذار بر قیمت ملک و موقعیت 

ملک مذکور نسبت به ارزیابی اقدام و به شرح ذیل ارزیابی می گردد:
1(آپارتمان به مساحت 121.39 متر مربع به ارزش هر متر مربع 160.000.000  ریال وارزش کل  19.422.400.000 ریال 

2( ارزش امتیازات مکتسبه از جمله آب، برق ، گاز و تلفن  300.000.000 ریال 
3( ارزش کل ملک براس�اس آیتمهای فوق الذکر 19.722.400.000 ریال معادل یک میلیارد و نهصدو هفتادو دو میلیون و 
دویست و چهل هزارتومان محاسبه می گردد. مراتب جهت اطلاع و اتخاذ هرگونه تصمیم مقتضی به حضور ارسال می گردد.
زمان برگزاری مزایده روز یکشنبه تاریخ 1402/02/17  ساعت 10 صبح  در شعبه اول اجرای احکام کیفری کرمانشاه تعیین 
گردیده است کلیه طالبین و خریداران می توانند پنج روز قبل از موعد مزایده به این اجرا واقع در کرمانشاه -  چهارراه بسیج 
-  بلوار بنت الهدی -  دادگستری کل استان -  طبقه اول  ساختمان مرکزی دادگستری شعبه اول اجرای احکام کیفری مراجعه 
تا ترتیب ملاحظه آنها از مال موضوع آگهی فراهم شود. مزایده از قیمت ارزیابی شده شروع می شود. هرکس که بالاترین 
قیمت را پیشنهاد نماید برنده مزایده شناخته خواهد شد و برنده مزایده مکلف است  ده درصد بهای پیشنهادی را فی المجلس 
بعنوان سپرده به حساب سپرده دادگستری تودیع  و رسید دریافت و بیاقمانده آنرا حداکثر مهلت یک ماه از تاریخ مزایده 
به حساب مزبور واریز کند درصورت عدم پرداخت بقیه بهای مال در موعد مقرر مطابق ماده 129 قانون اجرای احکام مدنی 
سپرده فوق الذکر پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد. پس از احراز صحت مزایده توسط دادگاه دستور 

صدور  سند به نام خریدار صادر می شود و هزینه نقل و انتقال بر عهده خریدار می باشد. 
تاریخ انتشار: دوشنبه  1402/02/05

مصطفی گل محمدی-  دادیار شعبه 1 اجرای احکام کیفری دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان کرمانشاه

شماره : ۲13/ م الف/1۲
تاريخ : 140۲/01/۲8

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 



اينترنت ثابت در ايران، آن طور ك��ه گزارش هاي جهاني 
نشان مي دهد، هفتمين اينترنت ارزان در جهان است؛ كما 
اينكه اپراتورهاي اينترنتي در ايران از پايين بودن تعرفه ها 
ش��اكي هس��تند و البته از آن طرف هم كاربران هم مدام 
از پايين بودن س��رعت و انواع و اقسام اختلال ها شكايت 
دارند. اما محاس��بات و مقايسه شاخص قيمت با كيفيت 
نش��ان مي دهد اينترنت گران لزوما پرسرعت و باكيفيت 
نخواهد بود؛ كم��ا اينكه اينترنت ثابت ايران طبق آخرين 
آمار اسپيدتست در رتبه 146 قرار دارد و تنها از 34 كشور 
ديگر، در وضعيت بهتري است. وب سايت موسسه انگليسي 
cable.co.uk كه به مقايسه سرويس هاي اينترنت ثابت 
در انگلستان مي پردازد گزارشي از قيمت اينترنت ثابت در 
جهان تهيه كرده كه در آن كشورها به ترتيب از ارزان ترين 
تا گران ترين اينترنت رده بندي شده اند. در اين ارزيابي سه 
هزار و ۷۰3 بس��ته اينترنت ثابت از ۲1۹ كشور در سراسر 
جهان بررسي شده اند. با توجه به تنوع سرويس هايي كه 
اپراتورهاي ثابت ممكن است در نقاط مختلف جهان عرضه 
مي كنند اين ارزيابي نمي تواند دقيق ترين مقايسه ممكن 
ميان قيمت اينترنت ثابت در جهان باشد اما با وجود اين 
حاوي نكات قابل تاملي است كه پيوست به آنها اشاره كرده 
است. در اين ليست سودان با ميانگين قيمت ۲.3۰ دلار در 
صدر ارزان ترين هاي اينترنت ثابت قرار گرفته است. بعد از 
سودان قزاقستان جايگاه دوم را به خود اختصاص داده است. 
در اين كشور ميانگين هزينه ماهانه براي اينترنت ثابت ۵.11 
دلار است. در رده سوم نيز مولداوي را مشاهده مي كنيم كه 
ميانگين قيمت ۷.۰3 دلار را ثبت كرده است. كمي پايين تر 
و در رده هفتم اين رده بندي نام ايران به چشم مي خورد. در 
اين ارزيابي 41 بسته اينترنت ثابت بررسي شده كه ميانگين 
قيمت ماهانه آنها به ۹.3۵ دلار رسيده است. مشخص است 
بسته هاي مورد بررسي نسبتاً بسته هاي گراني بوده اند زيرا 
ميانگين قيمت 3۹۵ هزار تومان در هر ماه براي اينترنت 
ثابت در ايران مبلغ بالايي محس��وب مي ش��ود. با وجود 
اي��ن، ايران هفتمين اينترنت ارزان در اين جدول اس��ت. 
همانطور كه در بالاي اين ليست كشورهاي در حال توسعه 
با سطوح درآمدي پايين به چشم مي خورند در انتهاي آن 
نيز كشورهاي بحران زده حضور دارند. بروندي، سورينام 
و زيمبابوه با ثبت گران ترين قيمت هاي اينترنت ثابت در 

جايگاه هاي ۲1۹، ۲1۸ و ۲1۷ قرار گرفته اند.

    مقايسه قيمت اينترنت 
ممكن است گمراه كننده باشد

مقايس��ه قيمت ي��ك كالا در نقاط مختلف جه��ان كار 
پيچيده اي اس��ت و ممكن اس��ت ب��ه نتيجه گيري هاي 
گمراه كننده بينجامد. اقتصاددان ها براي مقايس��ه هاي 
اين چنيني ش��اخص هايي تعريف مي كنن��د؛ به عنوان 
 مثال ش��اخص Big Mac يكي از آنهاس��ت؛ ش��اخص

Big Mac يكي از معروف ترين همبرگرهاي فروشگاه هايي 
زنجيره اي مك دونالد است كه به دليل فراگيري در بسياري 
از كش��ورهاي جهان مي توان قيمت آن را در كش��ورهاي 
زيادي سنجيد. بيگ مك كالايي است كه در بيشتر از 4۰ 
هزار ش��عبه مك دونالد در 1۰۰ كشور جهان به يك شكل 

عرضه مي شود و اين همان ويژگي ا ي است كه به آن قابليت 
قياس پذيري مي دهد. اوضاع در مورد اينترنت اما اين طور 
نيست. وقتي از اينترنت صحبت مي كنيم منظور يك كالاي 
واحد و همگن نيست. اينترنتي كه در سودان ارايه مي شود 
قابل قياس با اينترنتي نيست كه كاربران سنگاپوري استفاده 
مي كنند. سودان با ارزان ترين اينترنت ثابت جهان در آخرين 
رده بندي ماهانه اسپيدتست مربوط به مارس ۲۰۲3 در رده 
1۷۲ از لحاظ سرعت اينترنت ثابت قرار گرفته است. شرايط 
اين كشور جنگ زده اما اصلًا عادي نيست و نمي تواند يك 
شاخص محسوب ش��ود. وقتي رتبه  اسپيدتست دومين 
و سومين كش��ورهاي ارزان در زمينه اينترنت ثابت يعني 
قزاقستان و مولداوي را مي بينيم متوجه مي شويم اوضاع 
اين كشورها آنقدرها هم بد نيست. قزاقستان در رتبه ۹۸ و 
مولداوي در رتبه 33 قرار گرفته است. اينجا جايي است كه 
درآمد سرانه و ارزش پولي ملي مي تواند در پيدا كردن علت 
راه گشا باشد. نرخ برابري تِنگه )واحد پول رسمي قزاقستان( 
در براب��ر دلار ۰.۰۰۲۲ اس��ت كه يك��ي از بي ارز ش ترين 
پول هاي جهان به ش��مار مي رود، پس طبيعي اس��ت كه 
قيمت كالاها در اين كشور وقتي به دلار تبديل مي شوند 
بسيار پايين باشد. پول ملي مولداوي نيز همين طور است و 
هر لئوي اين كشور ۵6 هزارم يك دلار ارزش دارد. اين مساله 
در مورد ايران نيز صدق مي كند. ايران با قرار گرفتن در رتبه 
146 اينترنت ثابت تنها از 34 كشور در دنيا اوضاع بهتري 
دارد. از سويي ارزش پول ملي ايران در برابر ارزهاي معتبر 
جهاني همواره در حال كاهش است. برابري ريال ايران در 

برابر دلار امريكا معادل ۰.۰۰۰۰۰۲ است.

   اينترنت خوب گران است؟
از سويي ديگر با مراجعه به كشورهاي پيشرو از حيث كيفيت 
و س��رعت اينترنت اكثر آنها را در ميانه جدول مي بينيم. 
اين كشورها كه اكثراً درآمدهاي س��رانه بالايي دارند و از 
حيث ارزش پول ملي نيز وضعيت ش��ان مساعد است نه 
اينترنت خيلي گراني دارند و نه آنچنان ارزان. سنگاپور كه 
پرسرعت ترين اينترنت ثابت جهان را دارد در رتبه هفتاد 
و چهارم ارزان ترين اينترنت هاي جهان قرار گرفته است. 
درآمد سرانه مردم اين كشور طبق آخرين آمارهاي بانك 
جهاني در سال ۲۰۲1 حدود ۷۲ هزار دلار است. همچنين 
هر دلار اين كش��ور ۰.۷۵ دلار امريكاست كه نرخ برابري 
خوبي محس��وب مي ش��ود. در رتبه هاي بعدي بهترين 
كشورها از لحاظ سرعت اينترنت ثابت امارات، شيلي، چين و 
دانمارك قرار دارند كه قيمت اينترنت ثابت تمامي آنها به جز 
امارات متعادل است. امارات رتبه 1۹۸ را به خود اختصاص 
داده است اما شيلي با رتبه ۵4، چين با رتبه 44 و دانمارك 

با رتبه ۹4 وضعيت تقريباً مطلوبي از حيث قيمت دارند.

   گراني اينترنت منجر 
به بهبود كيفيت مي شود؟

بحث افزايش تعرفه هاي اينترنت در ايران يكي از داغ ترين 
مباحث حوزه ICT در كشور است. اپراتورهاي اينترنت 
مي گويند چند سالي است نتوانسته اند قيمت ها را افزايش 
دهند و اين مساله براي شان مش��كل ايجاد كرده است. 
افزايش ميانگين قيمت اينترنت در كشورهاي توسعه يافته 
اتفاق چندان مرسومي نيس��ت. در واقع اپراتورها در اين 

كشورها هزينه هاي توسعه شبكه را از محل افزايش مصرف 
تامين مي كنند و ممكن اس��ت حتي قيمت اينترنت را 
كاهش دهند. در ايران اما افزايش هزينه هاي ناشي از تورم 
افسارگسيخته باعث شده است اپراتورها وضعيت خوبي 
نداشته باشند و از حيث سرمايه گذاري هاي توسعه شبكه 
نيز عقب بمانند. معلوم نيست اگر همه گيري كرونا و جهش 
مصرف اينترنت ناش��ي از قرنطينه اتفاق نمي افتاد امروز 
وضعيت اپراتورها در كشور چگونه بود. در سمت ديگر اين 
ميدان مصرف كنندگان ايستاده اند. طبيعي است با وجود 
نرخ هاي تورم بالاي 3۰، 4۰ درصد طي س��ال هاي اخير، 
آنان توان پرداخت مبالغ اضافه براي يك كالاي ديگر در 
سبد مصرفي شان يعني اينترنت را ندارند. همچنين اغلب 
كاربران توقع دارند با افزايش قيمت، كيفيت نيز بالا برود 
اما فعالان اين بازار طور ديگري فكر مي كنند. علي توسلي، 
از فعالان حوزه فناوري اطلاعات، باور دارد كيفيت اينترنت 
تاثير زيادي در قيمت آن ندارد. او مي گويد: »هزينه هاي 
متعارف اپراتوره��ا حتي اگر كيفيت كم باش��د فرقي 
نمي كند. اين درست نيس��ت كه چون كيفيت پايين 
است، قيمت بايد يك دهم شود. قيمت اينترنت نيز در 
ايران پايين اس��ت و اصلًا توجيهي ندارد كه شركت ها 
س��رويس يك ماه هاي را كمتر از 1۵۰ هزار تومان ارايه 
دهند.« ايران از لحاظ وضعيت اينترنت ثابت، بر اساس 
گزارش اسپيدتست، در ماه مارس ۲۰۲3 از ميان 1۸۰ 
كشور در جايگاه 146 ايستاده و از كشورهايي مانند مالي، 
تاجيكستان و عراق وضعيت بدتري دارد و تنها وضعيت 

34 كشور در اينترنت ثابت از ايران بدتر است.
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تشعشات دكل هاي مخابراتي 
بي خطر يا مضر؟

حل مش��كل آنتن دهي و تكميل پوش��ش ارتباطي در 
ش��هرها و روس��تاها نياز به احداث دكل هاي مخابراتي 
از س��وي اپراتورهاي ارتباطي دارد كه اين فرايند دايما 
از سوي س��ازمان تنظيم مقررات ارتباطات و نهادهاي 
نظارتي تخصصي مورد بررس��ي و نظارت قرار دارد، اما 
عدم اطلاع رس��اني از بي خطر ب��ودن اين دكل ها باعث 
شده گاهي ساكنان برخي محلات از نصب اين دكل ها و 
تجهيزات آن ممانعت كنند. به گزارش ايسنا، سايت ها و 
دكل هاي موبايل معمولا در پشت بام منازل يا واحدهاي 
اداري و تجاري شهري، در پارك ها، ديوارها، خيابان ها، 
چهارراه ها، جاده ها و نزديك به جاده ها و قطارهاي بين 
ش��هري نصب مي شوند و نصب س��ايت روي پشت بام 
منازل، با توجه به آنچه اعلام مي ش��ود، هيچگونه خطر 
پرتوگيري براي ساكنين در بر ندارد، يكي از روش هاي 
متداول در جهان است كه براي توسعه سريع شبكه ها 
مورد استفاده قرار مي گيرد. استاندارد تشعشات سايت ها 
در سطح بين الملل مشخص است و اگر عدد بالاتر از اين 
باشد، س��ايت خطرناك خواهد بود؛ در ايران اين عدد 4 
اعلام ش��ده و اگر سطح تشعش��ات از اين عدد فراتر رود 
اجازه نصب سايت داده نمي ش��ود. با اين حال بسياري 
تصور مي كنند تشعش��عات حاصل از دكل هاي موبايل 
يكي از مهم ترين دلايل ابتلا به انواع س��رطان است، اما 
اين موضوع تاكنون به صورت علمي ثابت نش��ده است 
و تحقيقات جديد در يك موسس��ه تحقيقاتي آلماني 
نش��ان مي دهد كه نياز به نگراني خاصي در اين زمينه 
به ويژه درباره تشعشعات آنتن هاي موبايل وجود ندارد. 
در ايران هم طي س��ال هاي گذشته، بروز اين نگراني ها 
سبب شد مردم با نصب   BTS هاي موبايل در محله ها يا 
اطراف ساختمان هايشان مخالفت كنند. بنابراين اين 
موضوع در دستور كار دولت قرار گرفت و توجه ويژه اي 
براي كاهش خط��رات امواج الكترومغناطيس از جمله 
امواج پارازيت ها انجام ش��د. در اين راستا، ايستگاه هاي 
ثابت اندازه گيري تشعشعات غيريون ساز تا 1۸ گيگاهرتز 
در نقاطي از مناطق حساس تهران شامل بيمارستان ها، 
مدارس و آسايشگاه هاي سالمندان نصب و راه اندازي شد 
تا تشعش��عات پرتوهاي راديوئي و مايكروويو به صورت 
۲4ساعته و در تمامي روزهاي هفته از سوي رگولاتوري 
پايش  شود. در همين رابطه وزارت ارتباطات در تازه ترين 
گزارش خود به اين موضوع اشاره كرده است: براي ايجاد 
پوش��ش كامل ارتباطي در نقاط كور شهرها و روستاها، 
اپراتورهاي ارتباطي نياز ب��ه نصب دكل هاي مخابراتي 
و تجهيزات مربوطه را دارند. ام��ا گاهي اوقات به خاطر 
ذهنيتي كه برخي از مردم از مضر بودن تشعش��ات اين 
دكل ها دارند، به اپراتورها اجازه نصب دكل و تجهيزات 
ارتباطي را در محله ها داده نمي شود كه طبيعتا اين اقدام 
باعث ايجاد مشكل و عدم آنتن دهي مناسب در نقاط كور 
مي شود كه حل اين مشكل جز با همكاري ساكنين آن 
محله ها قابل حل نيست. اين درحالي است كه سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي بر اساس وظيفه ذاتي 
خود مستمرا تشعشعات دكل هاي مخابراتي را مورد پايش 
ق��رار داده و اين روند همواره از س��وي نهادهاي نظارتي 
تخصصي همچون س��ازمان انرژي اتمي نيز بر اس��اس 
استانداردهاي جهاني مورد بررسي دقيق و سختگيرانه اي 
قرار مي گيرد چراكه حفظ سلامت مردم در اولويت وزارت 
ارتباط��ات قرار دارد. خوش��بختانه اندازه گيري ميزان 
تشعشعات و نظارت دقيق بر آنها باعث شده كه تاكنون 
ميزان تشعشعات دكل هاي مخابراتي در سراسر كشور 
بسيار پايين تر از استانداردهاي جهاني قرار داشته باشد. 

وزارت امنيت ميهن امريكا كارگروه 
هوش مصنوعي ايجاد مي كند

امريكا كارگروهي ايجاد مي كند تا چگونگي استفاده از 
هوش مصنوعي براي انجام هر كاري از حفاظت از زيربناي 
حياتي تا بررسي محموله هاي كالاهاي ساخته شده با 
نيروي كار اجباري را رديابي كند. به گزارش خبرگزاري 
مهر به نقل از رويت��رز، الخاندرو مايوركاس وزير امنيت 
ميهن امريكا اين اظهارات را بيان كرده اس��ت. هرچند 
هوش مصنوعي پديده جديدي نيس��ت اما محبوبيت 
ناگهاني چت جي پي تي متعلق به ش��ركت اوپن آ. اي 
در ماه هاي اخير مقامات سراس��ر جهان را وادار كرده تا 
بهترين روش ها براي استفاده مفيد از فناوري را دريابند 
و از انتشار اخبار جعلي و فعاليت هاي مجرمانه جلوگيري 
كنند. مايوركاس اعلام كرد اين فناوري به طور گسترده اي 
چشم انداز تهديدها را تغيير مي دهد. وي در ادامه افزود: 
بخش ما رهبري استفاده مسوولانه از هوش مصنوعي 
را بر عهده دارد تا ميهنمان را ايمن و در مقابل اس��تفاده 
مخرب از اين فناوري نوين دفاع كنيم. وزير امنيت ميهن 
امريكا اعلام كرد كارگروه هوش مصنوعي همچنين شيوه 
استفاده از اين فناوري براي انجام بهتر كارها مانند بررسي 
محموله هاي ورودي به كش��ور براي رديابي كالاهاي 
غيرقانوني را مطالعه مي كند. وي همچنين خواس��تار 
استفاده از هوش مصنوعي جهت ايمن سازي شبكه توزيع 
برق و سيستم هاي ذخيره آب شد. بيم آن مي رود كه هر 

دو اين زيرساخت ها هدف دشمنان قرار گيرند.

اينترنت ۳۰۰  گيگابيت برثانيه اي
در چين آزمايش مي شود

طبق آخرين گزارش ها، چين مش��غول آزمايش يك 
اينترنت بي سيم بسيار س��ريع با سرعت دانلود 3۰۰ 
گيگابيت برثانيه است. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل 
از گيزموچاينا، با توجه به آنكه فناوري ارتباطات بي سيم 
۵G هم اكنون در سراسر جهان نصب شده، تمركز اين 
حوزه به توسعه نسل جديد شبكه هاي بي سيم يعني 
6G معطوف شده است. هرچند نسل پنجم ارتباطات 
همراه در حال حاضر نسبت به فناوري هاي پيشين، 
 6G بسيار قدرتمندتر اس��ت، اما پيش بيني مي شود
در زمينه س��رعت، تاخير، طيف ، ه��وش مصنوعي، 
امنيت و كارآمدي مصرف انرژي بس��يار پيشرفته تر 
 6G ۵ وG باشد. در اين خصوص درك تمايزهاي بين
براي درك پتانسيل آينده ارتباطات بي سيم ضروري 
است. هرچند ۵G هنوز به طور كامل در سراسر جهان 
استفاده نمي شود، اما تحقيقات و توسعه 6G درحال 
انجام اس��ت. طبق آخرين گزارش ها، چين مشغول 
آزمايش يك اينترنت بي سيم بسيار سريع با سرعت 
دانلود 3۰۰ گيگابيت برثانيه است. انستيتو بيست و 
پنجم »دومين آكادمي علم و صنعت هوافضاي چين« 
براي نخس��تين بار از انتقال بي سيم موفق با فركانس 
سطح تراهرتز )THz( و دستيابي به سرعت انتقال داده 
1۰۰ گيگابيت برثانيه خبر داد. براي نشان دادن تمايز، 
سيگنال ۵G با سرعت يك گيگابيت بر ثانيه در امريكا 
ايده آل به نظر مي رس��د. اين فناوري از فركانس هاي 
 mmWave اس��تفاده مي كند كه مانند باند THz
براي ۵G است و البته هنگام انتقال سيگنال در مسافت 
و نفوذ در ابر )مه( با چالش روبرو مي شود. با اين وجود 
ارتباطات THz مي تواند سرعت انتقال بي سيم را 

سرعتي مشابه انتقال داده با فيبر ارايه كند.

ارزانترينوگرانترينكشورها،جزوبدترينكشورهاازلحاظكيفيتاينترنتهستند

اينترنت ايران؛ ارزان اما نامطلوب

فراخوان  مناقصه عمومی
توجه: اعلام آمادگي جهت شركت در اين مناقصه صرفاً بصورت الكترونيكي)توکن( و از طريق سامانه ستاد به نشاني www.setadIran.ir   مي باشد.

مناقصه عمومی يک مرحـله ای شماره  م م/01/0255/ت1 مربوط به  انجام خدمات حراست و نگهباني از پستهاي مركز آموزش فنون اهواز 
الف- شرح مختصر خدمات

انجام خدمات حراست و نگهبانی از پستهای مرکز مجتمع آموزش فنون اهواز
ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار

محل اجرای خدمات در مناطق تحت پوشش شرکت ملی مناطق نفتخيز جنوب و مدت انجام آن 12مـاه  می باشد.
ج-   برآورد کارفرما

برآورد كارفرما جهت انجام خدمات / بدون درصد سهم و هزينه مديريت معادل   -/124,581,723,844ريال  مي باشد.
د-شرايط مناقصه گران متقاضی

- داشتن ظرفيت آزاد)تعدادي و ريالي( در رشته مربوطه 
-    مجوز از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي و دارای گواهينامه تعيين صلاحيت )با احراز فعاليت در حوزه خدمات عمومی( و گواهينامه تاييد صلاحيت ايمنی صادره از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی داشتن گواهينامه 
تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي الزاميست. و همچنين اصالت گواهي نامه مذكور ارائه گرديده مي بايست در سايت  www.mcls.gov.irروئيت گردد. عدم ارائه يا روئيت گواهي نامه صلاحيت ايمني 

بمنزله حذف از مناقصه مي باشد .دارای مجوز از سازمان حراست وزارت نفت- توانايي ارائه تضمين شرکت در فرآيند ارجاع كار به مبلغ -/6,229,086,192ريال که بايستی به يکی از دو صورت زير ارائه گردد :
الف:  ارائـه رسيـد وجـه صـادره از سـوي حسابداري كارفـرما مبني بـر واريـز مبلـغ فـوق الـذكربه شماره حساب IR940100004001111604022067  نزد بانک  مركزي جمهوري اسلامي ايران شعبه مركزي جمهوري 

اسلامي ايران - اهوازکد 0 حساب - بنام  شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب
ب: ارائه ضمانتنامه بانكي به ميزان مبلغ فوق الذكر طبق فرم نمونه كه ابتدا براي مدت )90روز( معتبر بوده  وپس از آن نيز با اعلام كارفرما براي مدت )90 روز( ديگر قابل تمديد باشد.

ارائه يك نسخه تأييد شده از صورتهای مالی حسابرسی شده توسط سازمان حسابرسی يا اعضای جامعه حسابداران رسمی الزاميست.  - توانايي 10% مبلغ پيمان )در صورت برنده شدن ( بعنوان تضمين انجام تعهدات- 
)مبنای پذيرش در خصوص هر گونه گزارش حسابرسی صورت های مالی، بارگذاری گزارش مذکور از طريق سايت جامع حسابداران رسمی ايران)قابل استعلام در وبگاه www.iacpa.ir( با قابليت مشاهده در سامانه پرديس 
می باشد(مناقصه گر جهت تحويل تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصوير تضمين از طريق سامانه لازم است بصورت حضوری به دفتر کميسيون مناقصات در اهواز، کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، 

واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و تضمين را تسليم نمايند.
  هـ-محل و  مهلت دريافت مدارک مناقصه گران

از کليه متقاضـيان واجد شرايط دعـوت به عمل مي آيد ظرف مهلت مقرر در اين فراخوان جهت دريافت اسناد و اعلام آمادگی از طريق سامانه ستاد و به نشاني www.setadIran.ir مراجعه نمايند تا ارزيابي هاي لازم وفق 
آيين نامه اجرايي بند ج ماده 12 قانون برگزاري مناقصات)ارزيابي ساده(بر روي مدارك ارسالي مناقصه گران به عمل آيد.

1- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الکترونيکی )غير حضوری و( از ساعت 8:00 تاريخ  1402/02/11 لغايت  ساعت 19:00  تاريخ   1402/02/16
www.setadIran.ir 2- مبلغ خريد اسناد و شماره حساب: واريز مبـلغ  1,428,000ريال  از طريق درگاه موجود در سامانه به نشانی

محل، زمان تحويل و گشايش پيشنهادها 
متقاضيان مكلفند پيشنهادات خود را حداکثر تا ساعت 15:00 روز  چهارشنبه مورخ  1402/03/17 به صورت الكترونيكي و از طريق سامانه ستاد تسليم نمايند. ضمناَ پيشنهادات در ساعت 08:00 روز دوشنبه مورخ  1402/03/22 

گشايش و قرائت خواهد شد و حضور نماينده مناقصه گران با معرفي نامه و كارت شناسايي معتبر بلامانع است.
همچنين مناقصه گران می بايست ضمن بارگذاری الکترونيکی تصوير تضمين شرکت در فرايند ارجاع کار در سامانه تا ساعت 15:00 روز  چهارشنبهمورخ 1402/03/17 اصل تضمين مذکور را به صورت فيزيکی به كميسيون 

مناقصات شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در آدرس: اهواز- کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان سابق طرحهای راه و ساختمان تسليم نمايند.
همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضيان شرکت در مناقصه و نمايندگان شرکتها در همه مراحل لازم و ضروری می باشد.

تذكر: حسب مورد ارائه يك نسخه اصلي از اساسنامه شركتها، آگهي تاسيس، آخرين تغييرات ثبتي و هرگونه گواهي مبني بر واجد شرايط بودن شركت مطابق با مفاد آگهي الزامي مي باشد.
امور حقوقي و قراردادها - مناطق نفتخيز

WWW.NISOC.IRhttp://iets.mporg.ir

نوبت دوم

شناسه آگهي :1482655 شركت ملي نفت ايران   
شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب

منطقه پنج عمليات انتقال گاز ايران درنظردارد فراخوان ارزيابی کيفی جهت برگزاری مناقصه عمومی يک مرحله ای »فوق« به شماره مناقصه ج-1401-15 را ازطريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار نمايد. کليه مراحل برگزاری فراخوان 
ارزيابی کيفی از دريافت تا تحويل اسناد استعلام ارزيابی کيفی تا ارسال دعوتنامه جهت ساير مراحل مناقصه ازطريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت ستاد به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. 

لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت درمناقصه محقق سازند. تاريخ انتشارفراخوان در سامانه ستاد تاريخ 1402/02/04 می  باشد. اطلاعات 
و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآيند ارزيابی کيفی و ارسال دعوتنامه از طريق سامانه ستاد به آدرس مناقصه گران ارسال خواهد شد. 

1(  مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابی کيفی از طريق سامانه ستاد : ساعت 18 روز        يکشنبه                 1402/02/10
2(  مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابی کيفی از طريق سامانه ستاد : ساعت 18 روز           يکشنبه                  1402/02/24

3(  اطلاعات دستگاه مناقصه گزار : 
-  آدرس : شيراز ، بزرگراه امام خمينی ، حدفاصل شهرک فرهنگيان و شهرک فرزانگان ، منطقه پنج عمليات انتقال گاز ، کدپستی 96315-71798  و شماره تماس   38403800-9 -071

4(  شماره فراخوان درسامانه ستاد:  2002093261000005
5(  تاريخ درج آگهی:

-   تاريخ آگهی نوبت اول :    روز         دوشنبه                         1402/02/04
-  تاريخ آگهی نوبت دوم :   روز         سه شنبه                        1402/02/05

6(  گواهی صلاحيت مورد نياز:
-  گواهی صلاحيت معتبر پيمانکاری در رشته "خدمات عمومی و تعمير و نگهداری و خدمات فضای سبز و امور تاسيسات" از وزارت تعاون،کار ورفاه اجتماعی 

-  گواهی صلاحيت معتبر ايمنی امور پيمانکاران از اداره تعاون ، کار و رفاه اجتماعی
7(  درصورت نياز به توضيحات تکميلی جهت موارد مرتبط با مناقصه و پيمانی با شماره تلفن  07138132319   و  07138132310 و موارد مرتبط فنی و اجرايی با شماره تلفن 07138132449 تــماس حاصل نمايند.

8(  خريد کالای خارجی که مشابه توليد داخلی دارد توسط پيمانکار ممنوع است. قيمتها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کيفيت ارايه گردد .
9(   اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت درسامانه 

-   مرکزتماس : 021-1456
-   دفترثبت نام: 88969737 – 85193768

درخواست درج آگهی  فراخوان  ارزيابی کيفی مناقصه  شماره ج- 15-14۰1
مناقصه خدمات عمومی، پشتيبانی، تاسيسات و خطوط لوله محدوده عملياتی 

شمال منطقه پنج عمليات انتقال گاز

روابط عمومی منطقه پنج عمليات انتقال گاز
)87200211(

نوبت دوم
شناسه آگهي :1483040

شركت انتقال گاز ايران
منطقه پنج عمليات 

انتقال گاز

 فراخوان مناقصه عمومي) ارزيابي كيفي- فشرده (  
شماره 14۰1/۰۰28        

شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان در نظر دارد مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره 1401/0028  مربوط به بهسازي و ايمن سازي خط لوله 12 اينچ نفت ارسالي واحد هفت شهيدان از كيلومتر 
32-49 فراخوان شماره 2002093984000010 را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت  به نشاني www.setadiran.ir  برگزار نمايد.كليه مراحل برگزاري فراخوان از دريافت و تحويل اسناد 

فراخوان تا بازگشايي پاكت ها از طريق سامانه مذكور انجام خواهد شد.
الف- شرح مختصر خدمات

بهسازي و ايمن سازي خط لوله 12 اينچ نفت ارسالي واحد هفت شهيدان از كيلومتر 49-32 
ب- محل اجراي خدمات و مدت انجام كار

محل اجراي خدمات :شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان                                   مدت انجام كار : 150 روز
ج –برآورد كارفرما

برآورد كارفرما :581ر130ر708ر26ريال
د – الزامات و شرايط متقاضيان )مدارك ذيل بايد در پاكت استعلام ارزيابي كيفي بارگذاري و ارسال شوند(:

گواهينامه معتبر تاييد صلاحيت ايمني پيمانكاري صادره از وزارت تعاون ،كار و رفاه اجتماعي
- گواهينامه معتبر 5 نفت و گاز 

- اساسنامه شركت/آگهي تاسيس شركت / آخرين تغييرات شركت در روزنامه رسمي/ آگهي آخرين تغييرات ثبتي دارندگان امضا مجاز معتبر مناقصه گر
- سوابق كاري و ساير موارد مندرج در استعلام ارزيابي كيفي
ر- نوع و مبلغ تضمين شركت در مناقصه )فرايند ارجاع كار(:

      نوع تضمين: ضمانتنامه بانكي                                                       مبلغ تضمين : 000ر000ر336ر1  ريال
ه  :محل و مهلت دريافت اسناد 

از كليه متقاضيان واجد شرايط دعوت ميگردد ظرف مهلت مقرر جهت اعلام آمادگي و دريافت اسناد مناقصه و استعلام ارزيابي كيفي بصورت همزمان،از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت به 
نشاني www.setadiran.irاقدام نمايند.باتوجه به اينكه مناقصه بصورت فشرده انجام مي شودـ پس از بررسي هاي لازم و ارزيابي كيفي سوابق متقاضيان، پاكات پيشنهادي)الف،ب،ج( شركتهايي 

گشايش خواهد شد كه حداقل امتياز ارزيابي كيفي مندرج در استعلام ارزيابي را كسب نمايند.
1- مهلت اعلام آمادگي : بصورت الكترونيكي )غيرحضوري( از ساعت 07:00  تاريخ1402/02/05 لغايت ساعت 19:00تاريخ 1402/02/11

www.setadiran.ir 2- مبلغ خريد اسناد: پرداخت مبلغ 000ر840 ريال از طريق درگاه پرداخت الكترونيكي موجود در سامانه به نشاني
ضمنا متقاضيان بايد حداكثر ظرف مدت ذيل مدارك ارزيابي كيفي مورد نياز را مطابق با اطلاعات و شرايط قيد شده در آگهي مناقصه و مفاد استعلام ارزيابي كيفي ، از طريق سامانه )ستاد( در پاكت 
پاسخ استعلام ارزيابي كيفي بارگذاري نمايند. بديهي است مناقصه گزار اين حق را براي خود محفوظ مي دارد به مداركي كه مطابق شرايط مندرج در متن آگهي و استعلام ارزيابي كيفي تنظيم يا ارائه 

نشده باشند ترتيب اثر نداده يا مردود اعلام نمايد . 
و : محل، زمان تحويل و گشايش پيشنهادها

متقاضيان مكلفند پيشنهادات )پاسخ استعلام ارزيابي كيفي، پاكات الف ، ب و ج( خود را حداكثر تا ساعت 09:30 روز چهارشنبه  مورخ1402/02/27 به صورت الكترونيكي و از طريق سامانه)ستاد( 
تسليم نمايند. ضمنا پاكات پاسخ استعلام ارزيابي كيفي ساعت 10:00 روز چهار شنبه مورخ 1402/02/27 گشايش ميگردد و زمان گشايش پاكات الف،ب و ج در صورتجلسه پرسش و پاسخ )پيش از 

تسليم نرخ(  در روز چهار شنبه مورخ 1402/02/13 ساعت 11:00 تعيين و ابلاغ خواهد شد.
  تاريخ انتشار نوبت اول :  1402/02/04                      تاريخ انتشار نوبت دوم:   1402/02/05

روابط عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان
www.mis.nisoc.ir             http://ieps.mporg.ir             www.shana.ir

نوبت دوم

شناسه آگهي : 1482679 شركت ملي نفت ايران
شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب
شركت بهره برداري نفت و گاز 
مسجدسليمان )سهامي خاص(

آگهي مناقصه عمومي
شـهرداري گرگان درنظر دارد نسـبت به خريد و تحويل 12000 تن ماسه شسته در 
محل كارخانه آسفالت شهرداري )با مشـخصات بارگذاري شده در سامانه ستاد ( با 
مبلغ برآورد اوليـه 000/ 000/ 400 / 32ريال ) بدون تعديل ( از طريق مناقصه عمومي 
اقـدام نمايد ، لذا افراد و شـركت هاي واجدالشـرايط مي توانند  از روز سـه شـنبه 
تاريخ 05/ 02/ 1402 لغايت مورخه 19/ 02/ 1402 به سـامانه سـتاد آدرس اينترنتي 

www.setadiran.ir مراجعه نمايند.

شهرداري گرگان

 سيدمحمدرضا سيدالنگي-  شهردار  گرگان

شناسه آگهي :1483734



تعادل- گروه صنعت|
در حال��ي كه امروز نايب رييس كميس��يون صنايع از 
انصراف 22 نفر از نمايندگان براي استيضاح وزير صمت 
خبر داده بود، يكي ديگر از اعضاي اين كميسيون تاكيد 
كرده كه استيضاح فاطمي امين با 42 امضا اعلام وصول 
شده و نمايندگان در اين مقطع حق پس گرفتن امضاهاي 
خود را ندارند. هرچند ادعاي اين نماينده رد شده، اما بايد 
اش��اره كرد كه حتي با فرض صحت ادعاي ردشده اين 
نماينده نيز تعداد امضاهاي طرح استيضاح فاطمي امين 
از حدنصاب لازم برخوردار بود. به نظر مي رسد درخواست 
پس گرفتن برخي از امضاه��ا و اين نوع اعلام نماينده 
مجلس به خبرگزاري دولت، در راس��تاي تلاش هاي 
روزهاي اخير براي منصرف كردن مجلسي ها از استيضاح 
وزير صمت باشد. از اين رو، يك نماينده مجلس به دولت 
هشدار داد كه مجلس به هيچ كسي چك سفيدامضا نداد. 
اگر وزيري ناكارآمد باشد و توان مديريت نداشته باشد 
قطعاً بركنار خواهد شد، زيرا ما نمايندگان ملت هستيم 

و منافع ملي و مردم براي ما در ارجحيت است.

    استيضاح وزير صمت منتفي شده!
نزديك به يكسال از كليد خوردن استيضاح وزير صمت 
مي گذرد، استيضاحي كه اگر چه امضاهاي آن به حد 
نصاب رسيده بود، ولي در راستاي همان يك دست بودن 
مجلس و دولت با وساطت رييس مجلس نمايندگان 
دوماه به فاطمي امين فرصت دادند تا با انجام اصلاحات 
س��اختاري زمينه را ب��راي ادامه حضور خ��ود فراهم 
سازد.  فاطمي امين خوش شانس بود و موعد دوماهه 
با ناآرامي هاي اواخر ش��هريور مقارن شد. پس از پايان 
ناآرامي ها، مجددا به صورت پراكنده حرف و حديث هاي 
استيضاح وي به گوش مي رسيد كه هيچ كدام به نتيجه 
نرسيد. برخي هيات رييس��ه را مسوول مي دانستند. 
مي گفتند هيات رييسه با عدم اعلام وصول استيضاح ها، 
اهمال كاري مي كند و دليل آن را نيز رايزني و لابي گري 
وزير با نمايندگان ذكر مي كردند. اما 28 فروردين ماه 
نمايندگان مجددا استيضاح وزير صمت را مطرح كردند 
و با حدود 4۵ امضاء اعلام وصول آن را از هيات رييسه 
گرفتند. قرار شد يك شنبه هفته آينده جلسه استيضاح 
برگزار شود.  حال اما كمال حسين پور نماينده مردم 
سردشت و پيرانشهر سخنان رهبري در عيد فطر درباره 

همكاري قواي سه گانه را دستاويزي قرار داد تا با توسل 
ب��ه آن فاطمي امين را از زير تيغ اس��تيضاح برهاند. از 
همين رو، دراظهاراتي عنوان كرد كه اس��تيضاح وزير 
صمت با توجه به صحبت ه��اي اخير رهبري منتفي 
اس��ت. نماينده مردم سردشت و پيرانشهر در مجلس 
اين را هم گفت: علاوه بر مس��اله صنعت خودرو كه هر 
روز شاهد افزايش قيمت ها هستيم، قيمت آهن آلات و 
ميلگرد نيز افزايش يافته كه بر قيمت مسكن تاثير دارد. 
گفت: مجلس صداي گلايه مردم را شنيده و از دولت 
مي خواهد با شفاف س��ازي بيشتر و ايجاد راهكار هاي 
مختلف با تورم و گراني ها مقابله كند. از آنسو، لطف الله 
سياهكلي در واكنش به اظهارات اين نماينده مبني بر 
منتفي خواندن استيضاخ وزير صمت واكنش نشان داده 
و گفته است: اتفاقا رهبر انقلاب از مجلس مي خواهد 
كه حقوق مردم استيفا ش��ود و استيضاح وزير در اين 
خصوص لازم است. او تاكيد كرده: استيضاح وزير صمت 
منتفي نشده و اين صرفا استنباط شخصي يك نماينده 
است. جلال رشيدي كوچي ديگر نماينده مجلس نيز 
در واكنش به اظهارات حسين پور در حساب كاربري 
خود در توييتر نوشت: »ايكاش آقا كمال حسين پور، 
دوس��ت وبرادر عزيزم مي دانس��تند گفتن اين جمله 
چقدر مي تواند باعث ايجاد بدبيني و هجمه عليه مقام 

معظم رهبري شود!. چرا تمايلات شخصي و مكنونات 
قلبي خود را به فرمايشات رهبري ربط مي دهيم. طبق 
آيين نامه مجلس استيضاح وزير صمت قطعي است.« 

    هيچ امضايي پس گرفته نشده
صبح روز گذشته نيز علي جدي، نايب رييس كميسيون 
صنايع و معادن مجلس، با اشاره به آخرين وضعيت استيضاح 
س��يد رضا فاطمي امين، وزير صمت، گفته بود: تعداد 22 
نفر از استيضاح كنندگان وزير صمت پيش از اعلام وصول 
استيضاح، امضاي خود را پس گرفتند كه طبق آيين نامه 
بايد تعداد امضاها در زمان اعلام وصول كاسته مي شد.  اين 
نماينده مجل��س به ايرنا گفته كه ۱۵ نفر از 22 نفري كه از 
استيضاح وزير صنعت انصراف داده بودند، انصراف خود را در 
سامانه مجلس نيز به ثبت رسانده بودند. به گفته نايب رييس 
كميسيون صنايع، با وجود انصراف تعداد قابل توجهي از 
نمايندگان، هيات رييسه مجلس استيضاح وزير صنعت 
معدن و تجارت را با 4۰ امضا اعلام وصول كرده اما به گفته 
اين نماينده مجلس، استيضاح با ۱8 امضا اعلام وصول شده؛ 
ضمن اينكه اعلام وصول طرح استيضاح مربوط به چند روز 
قبل است و قانونا امكان انصراف بعد از آن وجود ندارد. هرچند 
رسولي نژاد ادعاي اين نماينده را رد كرده، اما بايد اشاره كرد 
كه حتي با فرض صحت ادعاي ردشده اين نماينده نيز تعداد 

امضاهاي طرح اس��تيضاح فاطمي امين از حدنصاب لازم 
برخوردار بود. احمد رسولي نژاد - عضو كميسيون صنايع 
و معادن مجلس - گفته زماني كه استيضاح اعلام وصول 
مي شود طبق آيين نامه مجلس هيچ امضايي نه مي تواند پس 
گرفته شود و نه اضافه شود؛ از اين  رو استيضاح وزير صمت 
همان 42 امضا را دارد. در حالي كه خبرگزاري ايرنا به عنوان 
رساني رسمي دولت در خبري به پس گرفتن برخي امضاها 
پرداخته بود، اين نماينده مجلس گفته است: متأسفانه برخي 
از رسانه ها در حال بي تقوايي هستند و دست به هر كاري 
مي زنند تا نمايندگان مجلس را از وظيفه اصلي خودشان 
كه نظارت بر وزراست، منع كنند و با خبرسازي هاي فيك و 
غلط قصد بدنام كردن نام مجلس شوراي اسلامي را دارند. او 
به تسنيم گفته است: سخنگوي وزارت صمت در گفت وگو 
با رسانه ملي بيان مي كند كه برخي از نمايندگان از استيضاح 
به دنبال منافع خود هستند. بنده از آقاي فاطمي امين سوال 
دارم كه كدام از نمايندگان مجلس درخواست داشتند؟ نام 
آنها را مطرح كنند تا بدانيم چه كساني قصد تخريب مجلس 
و وظايفش��ان را دارند. اين عضو كميسيون صنايع اظهار 
كرده: مجلس به دولت اين را دوستانه هشدار مي دهد كه به 
هيچ كسي چك سفيدامضا نداده است. اگر وزيري ناكارآمد 
باشد و توان مديريت نداشته باشد قطعاً بركنار خواهد شد، 
زيرا ما نمايندگان ملت هستيم و منافع ملي و مردم براي ما 
در ارجحيت است. به نظر مي رسد درخواست پس گرفتن 
برخي از امضاها و اين نوع اعلام نماينده مجلس به خبرگزاري 
دولت، در راستاي تلاش هاي روزهاي اخير براي منصرف 
كردن مجلس��ي ها از اس��تيضاح وزير صمت باشد. در هر 
حال طبق قانون حتي با ۱8 امضا هم اس��تيضاح وزير بايد 
اعلام وصول مي شد، ضمن اينكه به اذعان همين نماينده 
مجلس، 7 نفر از انصراف دهندگان موضع جديد خود مبني 
بر انصراف را در س��امانه مجلس ثبت هم نكرده بودند. در 
چند روز گذشته، استيضاح وزير صمت براي دومين بار در 
حالي اعلام وصول شد كه علي بهادري جهرمي - سخنگوي 
دولت - گفت كه دولت قصد تغيير در وزارت صمت را ندارد. 
همچنين، فاطمي امين روز چهارشنبه، 3۰ فروردين ماه، 
از تصويب لايحه دو فوريتي واردات خودروهاي كاركرده 
در دولت خبر داد. برخي دليل تصويب اين لايحه را - كه 
از برنامه هاي نمايندگان مجلس براي اصلاح وضعيت 
حاكم بر بازار خودرو بود - تلاش براي به دس��ت آوردن 

دل پارلماني ها توسط وزير صمت مي دادند.

رويداداخبار
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قيمت مرغ چند ؟ 
در حالي كه ط��ي روزهاي اخير قيمت م��رغ در برخي 
مغازه ها افزايش يافته و بيش از كيلويي 8۰ تا ۹۰ هزار تومان 
رسيده؛ اما مسوولان معتقدند كه فروش مرغ بيش از نرخ 
مصوب يعني ۶3 هزار تومان تخلف و گرانفروشي است و 
با هرگونه افزايش قيمتي برخورد خواهد شد. به گزارش 
ايسنا، بر اساس مشاهدات ميداني از مغازه هاي سطح شهر 
تهران قيمت هر كيلو م��رغ گرم كامل در مقطع كنوني 
افزايش يافته و به كيلويي 8۰ تا ۹۰ هزار تومان رس��يده 
است. گفتني اس��ت قيمت هاي ذكر شده حدودي بوده 
و ممكن است در برخي مناطق كمتر يا حتي بيشتر نيز 
باشد. افزايش قيمت مرغ از يك طرف و تاكيد مسوولان بر 
فروش مرغ با قيمت مصوب هر كيلو ۶3 هزار تومان باعث 
شده كه بسياري از فروشندگان از بيم جريمه شدن توسط 
دستگاه هاي نظارتي يا عرضه مرغ كامل را محدود كنند يا 
مرغ را به صورت قطعه بندي شده به فروش برسانند. بنابر 
گفته اين فروش��ندگان وقتي خودشان مجبور هستند 
مرغ كامل را بيش از نرخ مصوب خريداري كنند طبيعتا 
نمي توانند آن را كمتر از نرخ مصوب بفروشند. اين افزايش 
قيمت در حالي است كه برخي از مسوولان مربوطه همواره 
مي گويند كه ف��روش مرغ بالاتر از نرخ مصوب يعني ۶3 
هزار تومان گرانفروشي و تخلف است و با خاطيان برخورد 
مي شود. مسعود امراللهي - مديركل دفتر بازرسي و نظارت 
بر كالاهاي اساسي وزارت جهاد كشاورزي - در واكنش 
به افزايش مقطعي قيمت مرغ در مغازه ها به ايسنا گفت: 
مرغ بايد با قيمت مصوب هر كيلو ۶3 هزار تومان فروخته 
شود و بازرسان با فروش مرغ بالاتر از نرخ مصوب برخورد 
مي كنند.  وي ادامه داد: طبق گزارشي كه داريم در ميدان 
بهمن تهران قيمت عمده فروشي هر كيلو مرغ ۵8 هزار 
تومان است كه بايد ۶3 هزار تومان دست مصرف كننده 
برس��د. چنانچه مغ��ازه داري مرغ بيش��تر از اين قيمت 
خريداري كرد بايستي فاكتور را به بازرسان ارايه دهد تا 
با كل زنجيره )از توليد تا عرضه( در صورت گرانفروش��ي 
برخورد شود. مديركل دفتر نظارت بر كالاهاي اساسي 
وزارت جهادكش��اورزي در پاسخ به اينكه چند هفته اي 
مي شود كه قيمت مرغ به بيش از 8۰ هزار تومان رسيده 
و مرغ با قيمت ۶3 هزار تومان در مغازه ها به سختي پيدا 
مي شود و آيا قرار است با همه فروشندگان برخورد شود؟ 
گفت: تا زماني ك��ه قيمت مصوب مرغ تغييري نكرده با 
هرگونه افزايش قيمتي برخورد مي شود. چندي پيش 
نيز معاون وزير جهادكش��اورزي اعلام كرد كه به زودي 
اصلاح قيمت  مرغ بر اساس ثبات قيمت در بازار و كاهش 
هزينه توليد اعلام خواهد شد و در بدو ورود به سال جديد، 
تغييرات نرخ حقوق و دستمزد و هزينه هاي جاري توليد 
در جلسات متعدد با دامداران و مرغداران بررسي شده و 

هزينه ها و قيمت هاي جديد استخراج شده است.

تحويل ۲۵ هزار دستگاه خودرو 
به مشتريان سايپا

معاون بازاريابي و فروش گروه خودروسازي سايپا گفت: 
طي هفته جاري 2۵ هزار دس��تگاه خودرو به مشتريان 
محصولات سايپا تحويل داده مي شود. حسين كاظمي 
طرقي، افزود: ت��ا پايان هفته جاري 2۵ هزار دس��تگاه 
خودرو به مش��تريان تحويل خواهد شد؛ عدد ياد شده 
بيانگر افزايش ۵۵ درصدي تحويل خودرو نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته به مشتريان است. وي با تاكيد بر اينكه 
تحويل خودرو به مردم به صورت مستمر طي هفته هاي 
آتي ادامه خواهد داشت، گفت: از آنجا كه تحويل خودرو 
به مردم، در مقايس��ه با سال هاي گذشته بي سابقه بوده 
و ناوگان حمل و نقل نمي تواند به سرعت خودروها را از 
كارخانه به نمايندگي ها منتقل كند، مشتريان مي توانند 
جهت تسريع در تحويل خودرو، در صورت تمايل نسبت 
به ثبت سيستمي درخواست تحويل حضوري به صورت 
اينترنتي يا با مراجعه به ش��بكه نمايندگي هاي سراسر 
كشور، اقدام كنند. كاظمي طرقي با بيان اينكه افزايش 
تيراژ توليد منجر به افزايش سرعت در تحويل خودرو به 
متقاضيان شده است، ادامه داد: در صورتي كه مشتريان با 
رويه ياد شده بخواهند خودرو خود را تحويل بگيرند، هزينه 
حمل بابت تحويل حضوري خودرو بعلاوه بيمه بدنه دو 
هفته اي )بصورت رايگان( به مشتريان تعلق خواهد گرفت. 
معاون بازاريابي و فروش گروه خودروس��ازي سايپا در 
ادامه به امكان واريز وجه براي مش��تريان اشاره كرد و 
گفت: شرايط تمديد واريز وجه براي متقاضيان خريد در 
سامانه يكپارچه عرضه خودرو كه حائز شرايط ثبت نام 
بوده اند اما موفق به واريز وجه نشده اند فراهم شده است 

و مشتريان در اين خصوص نبايد نگراني داشته باشند.

وصول عوارض كالاهاي 
صادراتي، معطل صمت

رييس س��ازمان گمرك در نامه اي به وزير صمت 
خواس��تار تدوين و تصويب دس��تورالعمل اعمال 
ع��وارض نيم درصدي بر كالاه��اي صادراتي طبق 
قان��ون بودجه ۱4۰2 ش��د. به گ��زارش خبرنگار 
اقتصادي خبرگزاري تسنيم، رضواني فر رييس كل 
گمرك ايران در نامه به وزير صمت، خواستار تدوين 
و تصويب دستورالعملي از س��وي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، جهت اعمال عوارض نيم درصدي 
)نيم درصد از ارزش كالا( بر كالاهاي صادراتي شده 
است كه متن اين نامه به شرح زير است: همان گونه 
كه مستحضرند در اجراي بند )ز( تبصره )۶( قانون 
بودجه سال ۱4۰2؛ صادرات كليه مواد و محصولات 
معدني، صنايع معدني فلزي و غيرفلزي محصولات 
نفت��ي گازي و پتروش��يمي مندرج در فهرس��ت 
تصويبنامه هيات محترم وزيران موضوع بند )ص( 
تبصره )۶( قانون بودجه س��ال ۱4۰۱ كل كش��ور 
مشمول نيم درصد )۵.٪( عوارض صادراتي از ارزش 
كالاهاي مربوطه شده است. نظر به اينكه قانونگذار 
ميزان قطعي اين عوارض را منوط به تهيه و تصويب 
دستورالعمل مربوطه توسط وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با هم��كاري وزارت نفت و معاونت علمي 
فناوري و اقتصاد دانش بنيان رياست جمهوري اعلام 
نموده لذا به منظور تعيين تكليف صادركنندگان 
ارجمن��د و ضرورت تس��هيل و ش��فافيت لازم در 
تش��ريفات ترخيص كالاه��اي صادراتي و صيانت 
از حقوق دول��ت و خدمت گيرندگان؛ مزيد امتنان 
خواهد بود دستور فرماييد اقدامات عاجل معمول و 

از نتيجه اين سازمان را مطلع نمايند.

مهلت ويرايش ثبت نام خودرو؛ 
۵ روز

سخنگوي وزارت صمت گفت: متقاضياني كه نوبت 
تحويل خودروي آنها سال ۱4۰3 اعلام شده است 
از ۵ ارديبهشت به مدت ۵ روز مي توانند خودروي 
ديگري را انتخاب نمايند. به گزارش تسنيم، اميد 
قاليباف گفت: متقاضياني كه نوبت آنها سال ۱4۰3 
اعلام شده است از فردا ۵ ارديبهشت ۱4۰2 به مدت 
۵ روز مي توانند با ورود به سامانه يكپارچه خودرو 
با ۵ اولويت نسبت به تغيير انتخاب اول خود اقدام 
كنند. وي افزود: اگر متقاضي هر ۵ اولويت را انتخاب 
كند قطعاً در سال ۱4۰2 مي تواند خودروي خود را 
دريافت كند و به عكس اگر متقاضي هيچ اولويتي 
را انتخاب ننمايد همان انتخاب اولويت سال ۱4۰3 
كماكان براي او ملاك عم��ل خواهد بود. قاليباف 
ادامه داد: كس��اني كه در س��ال ۱4۰2 نوبت دهي 
ش��ده اند، اما به دلايلي مي خواهند انصراف دهند و 
در طرح دوم يكپارچ��ه تخصيص خودروي وزارت 
صمت شركت نمايند حتماً بايد از طرح ابتدايي كه 
ثبت نام كرده اند، انصراف دهند؛ گزينه انصراف براي 
متقاضيان فعال است. سخنگوي وزارت صمت گفت: 
اگر متقاضيان از ط��رح ابتدايي تخصيص خودرو 
انصراف ندهند براي شركت در طرح دوم يكپارچه 

تخصيص خودرو با مشكل مواجه خواهند شد.

موبايل در صدر واردات
قرار گرفت

بررس��ي جزييات واردات محص��ولات مختلف از 
امارات به ايران به عنوان بزرگ ترين وارد كننده در 
سال گذشته نش��ان مي دهد كه انواع گوشي هاي 
تلفن همراه، ذرت دامي، دانه سويا و انواع ماشين هاي 
صنعتي خانگي و اجزا و قطع��ات آنها عمده ترين 
كالاهايي بودند كه از اين كشور به ايران وارد شده 
است. طبق آمارهاي رسمي منتشر شده از سوي 
گمرك، در ۱2 ماه س��ال گذش��ته ميزان واردات 
كشور در سال گذشته بالغ بر 37 ميليون تن و بيش 
از ۵۹ ميليارد دلار بوده است كه با كاهش حدود ۱۰ 
درصدي در وزن و افزايش ۱2.۵ درصدي در ارزش 
دلاري مواجه شده است. ايسنا نوشت: در اين ميان 
امارات با رقمي بالغ بر ۱8 ميليارد و 3۹۵ ميليون 
دلار و سهمي حدود 3۰.83 درصدي، بزرگ ترين 
وارد كننده محصولات مختلف در سال گذشته به 
ايران بوده است. نگاهي به جزييات واردات امارات 
به ايران نش��ان مي دهد كه انواع گوشي هاي تلفن 
همراه هوش��مند و قطعات آنها در صدر كالاهاي 
واردات��ي از امارات به ايران بوده اس��ت كه به بيش 
از دو ميلي��ارد و 8۰۰ ميليون دلار معادل ۶2 هزار 
و 7۱۹ ميليارد تومان مي رسد.پس از آن مي توان 
به واردات بي��ش از پنج ميليون تني ذرت دامي به 
كشور از امارات اشاره كرد كه ارزش دلاري آن بالغ 
بر دو ميليارد و ۱۱۱ ميلي��ون دلار معادل بيش از 
43 هزار ميليارد تومان اس��ت. گرچه تنوع و تعدد 
كالاهاي وارداتي به ايران از امارات بسيار زياد و البته 
در برخي موارد مبهم اس��ت اما بر اساس اطلاعات 
گمرك و آنچ��ه در جدول جزييات واردات ۱2 ماه 
سال گذشته ذكر شده، سومين رتبه در اين ميان به 
دانه سويا برمي گردد كه در سال گذشته بالغ بر يك 
و نيم ميليون تن از اين محصول ارزشي بالغ بر يك 
ميليارد و 2۱۱ ميليون دلار معادل بيش از 24 هزار 
ميليارد تومان از اين كشور به ايران وارد شده است. 
پس از اين محصولات نوبت به انواع ماشين هاي 
صنعتي و خانگي و اجزا و قطعات آنها بر مي گردد 
كه در سال گذش��ته بيش از يك ميليارد دلار از 
اين محصولات در رديف هاي مختلف به كش��ور 
وارد شده اس��ت. در رتبه هاي بعدي مي توان به 
محصولات ديگري از جمله شكر، كنجاله سويا، 
گندم معمولي، انواع روغن خام و روغن نارگيل، 
سويا، كنجد، پالم، آفتابگردان و غيره، انواع كاغذ 
روزنامه، كاغذ سيگار و ساير كاغذها، انواع پارچه، 

نخ و پنبه و غيره اشاره كرد.

هيچ درختي در بارش هاي 
اخير برف اراك آسيب نديد

به گ��زارش اداره ارتباطات و امور بين الملل ش��هرداري 
اراك، احمد حس��ني رييس سازمان با بيان مطلب فوق 
اظهار داشت همزمان با هشدار بارش برف در شهر اراك 
نيروهاي سازمان س��يما، منظر و فضاي سبز شهري در 
آماده باش كامل قرار گرفتند و با شروع بارش برف، برف 
روبي و نمك پاشي خيابان ها و معابر اصلي و فرعي كوي 
صنعتي، پل شهيد كاوه نبيري و بلوار شهيدان جهان پناه 
در راس��تاي جلوگيري از يخ زدگي ناشي از بارش برف و 
سرماي هوا، توسط نيروهاي واحد موتوري سازمان سيما، 
منظر و فضاي سبز شهري انجام گرفت، همچنين برف 
روبي معابر بوستان ها و برف تكاني درختان و فضاي سبز 
شهري در سطح شهر اراك نيز توسط نيروهاي اجرايي 
اين سازمان انجام گرفت. حسني در پايان گفت در جريان 
بارش برف گذشته، 44۰ نيروي فضاي سبز شهرداري طي 
سه شبانه روز عمليات برف تكاني درختان را انجام دادند 
كه با اقدامات شبانه روزي اين عزيزان هيچ درختي آسيب 
نديد و همچنين واحد موتوري اين سازمان با سه دستگاه 
كمپرسي، يك دستگاه لودر و يك دستگاه بيل بكهو كار 
نمك پاشي و برف روبي معابر كوي صنعتي، پل شهيد كاوه 

نبيري و بلوار شهيدان جهان پناه را انجام دادند.

حواشياستيضاحوزيرصمتادامهدارد/نمايندگانچهميگويند؟

استيضاح فاطمي امين وتو شد؟!

چرارسوبكالاهاياساسيدرمباديورودي۳۰درصدافزايشيافت؟

عضوهياترييسهاتاقايرانتشريحكرد

13 ميليارد دلار كالا در انتظار ترخيص

راهكاربرونرفتازمشكلاتكنونياقتصادچيست؟

بر اساس اعلام مقامات گمرك در بهمن ماه سال گذشته 
8 ميليون تن كالاي اساسي و واسطه اي در بنادر كشور در 
انتظار ترخيص بوده است. باتوجه به آمار تجارت خارجي در 
سال ۱4۰۱، ارزش هر تن كالاي وارداتي به كشور حدود 
۱۶۰۰ دلار بوده است، بنابراين چيزي حدود ۱2.8 ميليارد 
دلار كالا در بنادر و گمركات كشور، منتظر ترخيص بوده 
كه هر روز تأخير در آن ارزش و كيفيت اين كالاها را كاهش 
مي دهد و تبعات اقتصادي زيادي را به دنبال خواهد داشت.

    ۴،۵ ميليون تن نهاده دامي دپو شده 
بر اساس گزارش بازوي پژوهشي مجلس، كه در انتهاي 
سال گذشته منتشر شد؛ دپوي كالاهاي اساسي در بندر 
امام خميني )ره( از دي ۱4۰۰ تا دي ماه ۱4۰۱، حدود 
33 درصد افزايش داش��ته است. از مجموع 3 ميليون و 
۵۰7 هزار تن كالاهاي اساس��ي دپو ش��ده، 2 ميليون و 
7۵۱ تن معادل 78 درصد آن مربوط به نهاده هاي دامي 
شامل )دانه جو، دانه ذرت، كنجاله سويا و دانه هاي روغني( 
است. چنانچه مقادير موجود در لنگرگاه و پاي اسكله هم 
به مقادير موجودي نهاده هاي دامي در انبار اضافه شود، 
مجموع نهاده هاي دامي در انبار، لنگرگاه و پاي اس��كله 
4 ميليون و ۶4۵ هزار تن خواهد بود. رس��وب نهاده در 
بنادر كشور باعث شده برخي از بخش هاي توليدي نظير 
مرغداران گوشتي كشور از نظر دسترسي به نهاده هاي 
دامي در مضيقه جدي قرار گرفته و به دليل هزينه هاي 
بالا ميزان توليد كاهش يابد. كارشناسان دلايل متعددي 
را براي رسوب كالا در گمركات كشور بيان مي كنند كه 
مهم ترين آن را عدم تأمين ارز و سرمايه در گردش كافي، 
ثبت س��فارش در حجم بالا بدون درنظرگرفتن شرايط 
كش��ور و زمان بر بودن برخي رويه هاي ثبت سفارش و 
ترخيص كالا مي دانند. به گ��زارش خبرگزاري مهر، در 
س��ال گذش��ته افزايش نرخ ارز تخصيصي به كالاهاي 

اساس��ي از 4,2۰۰ تومان ب��ه 28,۵۰۰ تومان و موضوع 
تأمين نقدينگي و سرمايه در گردش، چالش هاي جدي 
براي شركت هاي واردكننده كالاهاي اساسي ايجاد كرد؛ 
وضعيت به گونه اي رقم خورد كه حتي سيس��تم بانكي 
نيز نتوانست در اين خصوص كمك قابل توجهي داشته 
باشد. از طرفي ثبت س��فارش كالاهاي اساسي توسط 
وزارت صمت و جهاد كشاورزي به دليل شرايط حاكم بر 
جهان به خصوص جنگ روسيه و اوكراين افزايش يافت؛ 
به همين دليل رسوب كالاهاي اساسي در گمركات كشور 
افزايش يافت و در آبان ماه سال گذشته به رقم بي سابقه 
4 ميليون تن رسيد. در حال حاضر تعداد زيادي كشتي 
در لنگرگاه بندر امام خميني )ره( هستند و روزانه مجبور 
به پرداخت حدود 3۵ تا 4۰ هزار دلار دموراژ هس��تند؛ 
در محاسبه هزينه دموراژ با فرض آنكه تخليه كشتي با 
محموله ۶۰ هزار تن فقط يك روز بيشتر از حالت معمول 
طول بكشد رقمي معادل 4۰۰ هزار دلار هزينه مازاد به 

بيت المال تحميل خواهد شد. با لحاظ نرخ دلار نيمايي 
)28۵ هزار ريال( هزينه مازاد تحميلي به ازاي توقف هر 
كشتي بيش از ۱ ميليارد تومان در روز خواهد بود. علاوه 
بر اين، عدم هماهنگي و ارتباط سامانه ها، ميان سازمان 
اموال تمليكي، گمرك و سازمان بنادر، اطلاع از موجودي 
انبارها و كشتي هاي موجود در بنادر و بار آنها را با چالش 
روبرو كرده است. در همين رابطه رسولي فاضل نماينده 
قوه قضاييه و عضو هيات عالي نظارت سازمان جمع آوري 
و فروش اموال تمليكي گفت: تأكيد بر يك موضوع بيشتر 
است و آن هم عدم اتصال سازمان اموال تمليكي و گمرك 
به سامانه جامع تجارت است. با بررسي صورت گرفته تنها 
بندر شهيد رجايي به سامانه جامع تجارت متصل است؛ 
اما گمرك و سازمان اموال تمليكي به اين سامانه متصل 
نيستند. اگر اين دستگاه ها ذيل سامانه جامع تجارت به هم 
متصل باشند، درباره كالاهايي كه در انبار موجود است و 

كالاهايي كه تعيين تكليف شده است باخبر مي شوند.

    لايحه پيشگيري و مقابله با رسوب كالاها 
چه شد؟ 

در همين راس��تا، هي��ات وزيران دولت س��يزدهم، لايحه 
پيشنهادي پيش��گيري و مقابله با رسوب كالاها در مبادي 
ورودي كشور و سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي 
را در دي ماه سال گذشته به تصويب رساند؛ اما با اين وجود 
همچنان شاهد مطرح شدن اين لايحه در مراجع قانون گذاري 
در كشور نيس��تيم. در حالي كه انتظار مي رفت با توجه به 
ضرورت اين موضوع، ش��اهد طرح آن در شوراي اقتصادي 
سران قوا باشيم اما گويا حتي اين لايحه تاكنون به مجلس 
شوراي اس��لامي نيز ارايه نشده و سرنوشت نامعلومي پيدا 
كرده است. طبق اطلاعات منتشر شده از جزييات اين لايحه، 
انضباط بخشي به فرآيند تجاري كشور با رويكرد جلوگيري از 
دپوي كالاها در گمركات كشور و سازمان جمع آوري و فروش 
اموال تمليكي از طرق زير پيش بيني شده است: »الزام به ثبت 
س��فارش / ثبت آماري، كنترل ثبت سفارش هاي كالاهاي 
وارداتي بر اس��اس منابع ارزي كش��ور، تشخيص و تعيين 
تكليف سيستمي كالاهاي متروكه، ايجاد هماهنگي بيشتر و 
جلوگيري از رسوب كالا در كشور، به كارگيري حداكثري از 
ظرفيت سامانه هاي موجود در كشور )سامانه جامع حمل ونقل 
و سامانه جامع تجارت( براي عملياتي نمودن فرآيندهاي 
موضوع اين قانون، طراحي س��ازوكار شفاف و يكپارچه در 
خصوص نحوه فروش و امحاي كالاهاي متروكه.« رس��وب 
كالا و ماندگاري كالاهاي اساسي و احتمال ايجاد چالش هاي 
ناشي از رسوب مي تواند آسيب مالي به دولت و شركت هاي 
ذي نفع وارد كند؛ بنابراين به نظر مي رسد، نهايي شدن لايحه 
»پيشگيري و مقابله با رسوب كالاها در مبادي ورودي كشور 
و س��ازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي«، مي تواند، 
آسيب هاي اقتصادي و اجتماعي ناشي از رسوب كالا در بنادر 
و گمركات كشور را كاهش دهد و دسترسي به اهداف شعار 

»مهار تورم و رشد توليد« را تسهيل كند.

عضو هيات رييس��ه اتاق ايران فاصله گرفت��ن دولت از 
اقتصاد و همچنين رشد توليد و مهار تورم را دو فراز اصلي 
تأكيدات مقام معظم رهبري براي س��ال جاري دانست 
كه راهكار برون رفت از مشكلات اقتصادي كنوني كشور 
است.  كيوان كاشفي در نشست تبيين نام گذاري سال 
در اتاق كرمانشاه، افزود: اين تأكيد مقام معظم رهبري، 
حاصل جلسات، پژوهش ها و بررسي هاي متعدد است 
كه در ابتداي سال جاري بر آن تأكيد كردند و اكنون همه 
وظيفه داريم براي تحقق آن بكوشيم. رييس اتاق كرمانشاه، 
نام گذاري سال با عنوان »مهار تورم و رشد توليد« از سوي 
مقام معظم رهبري را فراز مهم اقتصادي ديگري دانست 
كه بايد سرلوحه كار قرار گيرد. كاشفي با بيان اينكه مهار 
تورم ناشي از مسائل اقتصاد كلان كشور است، اظهار كرد: 
انضباط بودجه، مهار رشد نقدينگي كه بر پايه توليد نيست 

و همچنين اصلاح سيستم بانكي سه راهكار اساسي مهار 
تورم اس��ت. وي از تورم افسارگسيخته به عنوان معضل 
اساسي اقتصاد كشور ياد كرد كه هيچ سازوكار و چارچوبي 
براي برنامه ريزي اقتصادي در كش��ور باقي نمي گذارد. 
كاشفي با بيان اينكه بايد بين گراني و گران فروشي تفاوت 
قائل شد، خاطرنشان كرد: مهار تورم با روش هاي تعزيري 
و سلبي، برخورد و قيمت گذاري دستوري محقق نخواهد 
شد. وي ابراز نگراني كرد كه با هدف مهار تورم برخوردها 
با بخش خصوصي و فعالين صنفي بيشتر شود كه البته 
تأثيرگذار هم نخواهد بود. عضو هيات رييسه اتاق ايران به 
موضوع رشد توليد هم اشاره كرد كه تحقق آن نيازمند سه 
فاكتور اساسي بهبود فضاي كسب وكار، تأمين نقدينگي 
و توسعه صادرات است. كاشفي با انتقاد از موانعي كه در 
فضاي كس��ب وكار پيش روي فعالين اقتصادي اس��ت، 

خاطرنشان كرد: معطل ماندن در ايستگاه هاي دولتي، 
توان، وقت و انرژي زيادي را از بخش خصوصي مي گيرد. 
وي با اشاره به وجود بيش از ۱8۰۰ سامانه در كشور، گفت: 
اگرچه با هدف خدمت رساني راه اندازي شدند اما اكنون 
خود به موانعي براي كسب وكار تبديل شده است. رييس 
اتاق كرمانشاه همراهي مديران را نيز براي بهبود فضاي 
كسب وكار و تسهيل امور ضروري دانست و عنوان كرد: 
گاهي احتياط بيش ازحد مديران به معضلي براي فعالين 
اقتصادي تبديل مي شود. كاشفي سپس از اهميت تأمين 
نقدينگي براي رشد توليد ياد كرد و ادامه داد: امروز صنايع 
هم براي تأمين سرمايه در گردش و هم نوسازي و بهسازي 
به نقدينگي نياز دارند. عضو هيات رييسه اتاق ايران با بيان 
اينكه اكنون در كشور با فرسودگي صنايع مواجهيم، اظهار 
كرد: اين مس��اله مانع توليدات ب��ه روز، ارزان و باكيفيت 

مي ش��ود و براي نوس��ازي صنايع به نرخ امروز، نيازمند 
نقدينگي قابل توجهي هستيم. به گفته وي، به دليل شرايط 
كنوني تورم در كشور سرمايه در گردش مورد نياز واحدها 
نيز چند برابر شده و اگر بانك ها در چنين شرايطي به كمك 
بخش خصوصي نيايند، رشد توليد محقق نخواهد شد. وي 
در ادامه از اهميت توسعه صادرات براي تحقق رشد توليد 
نيز ياد كرد كه بازاري رايگان را در اختيار واحدهاي توليدي 
قرار مي دهد. كاشفي به ملزوماتي اشاره كرد كه براي توسعه 
صادرات ضروري اس��ت و يكي از مهم ترين آنها را فاصله 
گرفتن از چند نرخي بودن ارز و پذيرش قيمت واقعي بازار 
از سوي دولتمردان دانست. وي همچنين فراهم كردن 
زيرس��اخت هاي مرزي، ايجاد مديريت واحد در مرزها، 
توسعه علم صادرات و حضور در نمايشگاه هاي بين المللي 

را نيز براي توسعه صادرات ضروري اعلام كرد.
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خبرروز

آغاز به كار »پويش مردمي بي زباله« از لتيان تا ماملو
مديركل حفاظت محيط زيس��ت استان تهران گفت: مسير رودخانه جاجرود در چهار محور شامل لواسان از پل لشكرك تا 
تپه سرك، پرديس خسروآباد و س��عيد آباد، جاده پارچين بعد از روستاي سنجريان و محدوده پارك ملي خجير و ورودي 
س��د ماملو در قالب »پويش مردمي بي زباله« در روز پنجشنبه هفتم ارديبهشت پاكسازي مي شود. عليرضا مزيناني افزود: 
طبيعت و محيط زيست يك سرمايه ملي محسوب مي شود و اگر ارزشگذاري اقتصادي اصولي در خصوص آن صورت گيرد 
ش��اهد خواهيم بود كه در صورت از دست رفتن اين سرمايه، هزينه بازگشت گزافي بايد صرف شود تا شايد شرايط اوليه به 
دست آيد. به گفته او اين پويش ها در زمينه هاي مختلف به ويژه حفاظت از آب و منابع آبي، پسماند و آلودگي هوا خواهد بود. 
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قانونمنعفروشوسايلپيشگيريازبارداريباعثافزايشسقطهايغيرقانونيميشود

فروشداروهايسقطجنينبهصورتاينترنتي

سالانهنزديكبه600هزارسقطغيرقانونيدركشوراتفاقميافتد

تعادل|
 قوانين وقتي شتابزده و بدون بررسي هاي 
دقيق تصويب و اجرايي مي ش��وند، قطعا 
عواقبي به دنبال خواهند داش��ت. اولي��ن چيزي كه در 
قانون جواني جمعيت لحاظ ش��د جلوگي��ري از فروش 
لوازم پيش��گيری از ب��ارداري بود، مس��اله اي كه نه تنها 
منجر به افزايش ميزان جمعيت نش��د كه باعث ش��د تا 
آمار بارداري هاي ناخواس��ته و سقط هاي عمدي و البته 
غيرقانوني بيش از پيش بالا برود. سقط هايي كه حتي در 
برخي موارد مي توانست باعث مرگ مادر شود. سقط هاي 
زيرزميني و غيرقانوني از هيچ امكانات بهداشتي برخوردار 
نيستند. در واقع حتي اگر كسي كه سقط را انجام مي دهد، 
پزش��ك هم باش��د، به دليل اينكه كار در محيطي غير از 
بيمارستان انجام مي ش��ود در صورت بروز شرايط خاص 
نمي تواند مانع از مرگ فردي شود كه در هنگام انجام عمل 
سقط ممكن است با خونريزي شديد، ايست قلبي ناگهاني 
و ... مواجه ش��ود. چون امكاناتي كه براي احيای بيماران 
در بيمارستان ها و مراكز درماني معتبر وجود دارد در اين 
مطب ها نيس��ت. اما همانطور كه بسياري از متخصصان 
حوزه زنان و زايمان درباره حذف آزمايش هاي غربالگري 
دوران بارداري هشدار دادند و نسبت به افزايش تولد نوزادان 
با مشكلات جسمي و حركتي نگراني خود را ابراز كردند، 
اين بار هم با جلوگيري از فروش وسايل پيشگيري بارداري، 
بايد اين مس��اله مدنظر مس��وولان قرار بگيرد كه چنين 
رويكردهايي مي تواند از زاويه ديگر به سلامت جامعه آسيب 
وارد كند. مساله ديگر علاوه بر به خطر افتادن جان فرد در 
هنگام سقط هاي غيرقانوني از بين رفتن امكان بارداري هاي 
بعدي در انجام چنين سقط هايي است. در واقع فردي بنا 
به هر دليلي امكان حفظ جنين خود را ندارد، به دليل همان 
چيزي كه ما جلوگيري يا منع فروش لوازم پيشگيري از 
بارداري مي دانيم دچار بارداري ناخواسته شده و مي خواهد 
س��قط جنين كند، اين كار به صورت قانوني امكان پذير 
نيست، اما مساله اينجاست كه اين زن مي خواهد در آينده 
باردار شده و نوزادي به دنيا بياورد، اما وقتي دست به سقط 
غيرقانوني و زيرزميني مي زند اصلا معلوم نيس��ت كه آيا 

اين توانايي خود را براي هميشه از دست خواهد داد يا نه؟

    نبود آمار رسمي از سقط جنين
ف��رح تبريزي، متخصص زن��ان و زايمان در اي��ن باره به 
»تعادل« مي گويد: يكي از مسائلي كه باعث شده تا سقط 
جنين هاي غيرقانوني در كشور مورد توجه قرار نگيرد، نبود 
آمار رسمي از اين اتفاق است. از آنجايي كه اين كار كاملا به 
صورت زيرزميني و غيرقانوني انجام مي شود، اغلب از آمار 
مرگ و مير مادراني كه بر اثر اين اتفاق جان خود را از دست 
مي دهند آمار مشخصي در دسترس نيست. از سوي ديگر 
هم نبود آمار سقط جنين باعث شده تا افراد نسبت به تبعات 
آن آگاهي كامل نداشته باشند. او مي افزايد: اينكه ما قانون 
وضع كرده و در آن فروش وسايل پيشگيري از بارداري را 
منع كنيم، به اتفاقاتي دامن مي زنيم كه مي تواند به ضرر 
سرمايه هاي جامعه باشد. اغلب افرادي كه دچار باداري هاي 
ناخواسته مي شوند از قشر ضعيف يا زناني هستند كه دچار 
اعتيادند يا رابطه ه��اي پر خطر دارند. بچه هايي كه از اين 
رابطه ه��ا به دنيا مي آيند، قطعا نمي توانند س��الم بوده يا 
درست پرورش پيدا كنند و در پيشبرد اهداف جامعه موثر 
واقع شوند. در اغلب موارد اين نوزادان به هزينه هايي اضافي 
براي جامعه تبديل مي شوند. بايد واقعيت را بپذيريم افزايش 
جمعيت به هر قيمتي نمي تواند كار درست و منطقي باشد.

    هميشه افرادي قانون را دور مي زنند
اين متخصص زنان و زايمان در مورد داروهاي سقط جنين 
نيز اظهار مي دارد: تمامي اين داروها غيرقانوني هستند، در 
واقع شما نمي توانيد اين داروها را از داروخانه و مكان هاي 
معتبر تهيه كنيد، اما همين دارو ه صورت اينترنتي و بدون 
نظارت به افراد فروخته مي شود، اغلب تضمين هاي بالاي 
90 درصد براي س��قط مي دهند اما همي��ن داروها هم 

مي توانند تاثيرات مخرب جبران ناپذيري داشته باشند. 

    خريد داروهاي اينترنتي با پول نقد
با وجود اينك��ه ف��روش داروهاي س��قط جنين كاملا 
غيرقانوني اس��ت اما اگر گش��تي در فضاهاي مجازي و 
موتورهاي جست وجو بزنيد به راحتي مي توانيد تبليغات 
گسترده اين داروها را ببينيد و بدون اينكه زحمت بيرون 
رفتن از منزل را بكشيد اين دارو را در خانه دريافت كنيد 

با اين شرط كه حتما پرداخت پول به صورت نقدي باشد. 
قرص مورد نظر امريكايي، آلماني، انگليسي و هندي دارد 
كه به ترتيب قيمتش ي��ك ميليون، يك ميليون و 200 
هزار، دو ميليون و 650 هزار تومان است. روش هايي براي 

تشخيص اصالت دارو را هم براي تان توضيح مي دهد.

    سالانه 600 هزار سقط غيرقانوني در كشور
ش��هيده جهانيان، عضو هيات علمي دانشگاه تربيت 
مدرس و متخصص بهداش��ت باروري در گفت وگو با 
خبرگزاري هاي رسمي از آمار غير رسمي سقط جنين 
در كشور پرده برداشت و گفت: 450 تا 600 هزار سقط 
قانوني و غيرقانوني در سال است. سقط قانوني كه سقط  
درماني هم ناميده مي ش��ود، از س��ال 1384 در ايران 
تصويب شد، در اين نوع سقط با تشخيص سه پزشك 
متخصص و با تاييد رس��مي پزشكي قانوني مبني بر 
بيماري جنين به علل پزشكي از جمله عقب افتادگي 
و ناقص الخلقگي جنين كه باعث حرج مادر يا بيماري 
قطعي اي كه تهديد جاني براي مادر ايجاد مي كند، پيش 

از چهار ماهگي جنين، سقط مجاز خواهد بود.

    چرا سقط جنين؟
سقط جنين عمدي نه تنها آمار رس��مي در ايران ندارد 
بلكه دلايل تن دادن به اين روش نيز پژوهش رسمي كه 
در اختيار رسانه ها قرار داده شود، ندارد. معمولا دلايلي 
كلي از جمله اختلافات زناشويي، ناخواسته بودن، مسائل 
اقتصادي و... براي اين موضوع مطرح است. با اين حال يك 
پزشك متخصص زنان براساس شواهد و اطلاعات خودش 
به خبرآنلاين مي گويد: » اغلب كساني كه به دنبال سقط 
جنين هستند، با مشكلات اقتصادي و اجتماعي روبرو 
هستند، مسائل اقتصادي مشخصا روي تصميم براي 
فرزندآوري تاثير مي گذارد، خانواده هايي هس��تند كه 
تمايل دارند فرزند داشته باشند، اما نگراني هاي مالي مانع 
از اين تصميم مي شود و در صورت بارداري ناخواسته به 
دنبال سقط هستند.« .اين پزشك درباره دلايل اجتماعي 
مراجعان براي س��قط  جنين ادامه مي دهد: » مس��اله 
كساني كه دچار مشكلات اجتماعي هستند اين است 

كه در روابط غيررسمي و پيش از ازدواج بسر مي برند و 
چاره اي جز سقط براي شان نيست.« اين پزشك همچنان 
تاكيد مي كند كه برخي از زوج ها هم مراجعه مي كنند و 
مي گويند ترجيح مي دهند در شرايطي كه جامعه فضاي 
بهتري دارد، فرزند داشته باشند و چون اين مساله را به 
آينده موكول مي كنند، به دنبال سقط هستند. به گفته 
او كساني هم هستند كه به خاطر مسائلي مثل مهاجرت، 

بارداري ناخواسته را به سقط جنين تبديل مي كنند.

    كاهش دسترسي به لوازم پيشگيري
 افزايش سقط

با اين تفاسير سوال مهمي كه مطرح مي شود اين است 
كه سقط جنين چقدر مي تواند روي افزايش جمعيت 
در كشور اثرات منفي داشته باشد؟ شهلا كاظمي پور، 
جمعيت شناس و عضو بازنشسته هيات علمي دانشكده 
علوم اجتماعي دانشگاه تهران با اشاره به اينكه نمي توان 
به آمارهاي غيررس��مي سقط جنين در كشور اعتماد 
كرد، به خبرآنلاين مي گويد: »آمارهاي درستي در اين 
باره نداريم تا بتوانيم بررس��ي كنيم كه ميزان سقط ها 
چقدر در بح��ث افزايش جمعيت تاثير منفي دارد، اما 

براساس همين آمارهاي غيررسمي تعداد سقط هاي 
كشور حدود يك سوم آمار مواليد است.« به گفته اين 
پژوهشگر البته همه سقط ها عمدي نيست و درصدي از 
آنها به دلايل پزشكي غيرعمدي است و نمي توان جلوي 
آنها را گرفت. او ادامه مي دهد: »در قانون جواني جمعيت 
مجازات هاي سنگيني براي سقط جنين در نظرگرفته اند 
يا بر اساس اين قانون توزيع قرص و لوازم پيشگيري از 
بارداري را بس��يار محدود كرده اند، اين درحالي است 
كه همين مسائل سبب افزايش بارداري هاي ناخواسته 
مي شود، و طبعا آمار سقط هاي غيررسمي، زيرزميني 
و غيربهداش��تي هم افزاي��ش پيدا مي كنن��د.«  اين 
جمعيت شناس با اش��اره به ممنوعيت عرضه رايگان 
لوازم پيشگيري از بارداري خصوصا مناطق روستايي و 
كم برخوردار مي گويد: »مساله اين است كه سقط هاي 
زيرزميني و غيرقانوني مي تواند از عوامل نازايي در آينده 

شود و همين مساله به ناباروي آنها منجر مي شود.«

    حذف مراقبت هاي غربالگري هم 
خطرناك است

پيش از اين در بحث دستورالعمل حذف غربالگري 

جنين از سوي وزارت بهداشت نيز هشدار مشابهي 
از سوي س��يمين كاظمي، جامعه شناس و پزشك 
داده شده بود، او گفته بود: »در حال حاضر با تصويب 
قانون جواني جمعي��ت، غربالگري ناهنجاري هاي 
جنين از مراقبت سطح 1 برداشته شده و پزشك و 
ماما حق ندارند به مادر پيش��نهاد يا آموزش بدهند 
كه ممكن اس��ت جنين دچار ناهنجاري باشد. قرار 
اس��ت اين كار به س��طح 2 يعني پزشك متخصص 
سپرده شود. اما در بس��ياري از مناطق به خصوص 
روستاها و اس��تان هاي محروم، پزشك متخصص 
وجود ندارد و پزشكان عمومي و ماماها ارايه خدمت 
مي دهند، و نيز بخش قابل توجهي از جمعيت توان 
مراجعه به پزش��ك متخصص را ندارن��د تا ببينيد 
غربالگري برايشان لازم اس��ت يا نه.« به گفته او در 
شهرها هم دسترسي به پزشك متخصص نسبت به 
پزشك عمومي سخت تر است و ممكن است طبقات 
فقي��ر نتوانند ب��ه متخصص ها مراجع��ه كنند.اين 
دس��تورالعمل حذف غربالگري از سطح 1 مراقبت، 
آزمايش هاي مربوطه را از دسترس فقرا، روستاييان 

و اشخاص دور از مركز خارج كرده است.

گزارش

رويخطخبر

افزايش۴برابريمالاريادركشورطي۸ماهگذشته
كارش��ناس اداره مديريت بيماري ه��اي قابل انتقال از 
ناقلين وزارت بهداشت ضمن تشريح وضعيت بروز مالاريا 
در كش��ور، گفت: طي حدودا هشت ماه گذشته با روند 
افزايش��ي حدودا 4 برابري بروز مالاريا در كشور مواجه 
بوده ايم اما خوش��بختانه هيچ موردي از مرگ و انتقال 
محلي اين بيماري در كشور رخ نداده است. دكتر عبدالرضا 
ميراوليايي گفت: مناطق اندميك بروز مالاريا در ايران 
شامل استان سيستان و بلوچستان به ويژه بخش هاي 
جنوبي، استان هرمزگان و جنوب استان كرمان است؛ 
البته بعضي اوقات ممكن است بيماري را به استان هاي 
همجوار انتقال دهند، اما بيشترين موارد بروز بيماري در 
استان هاي اندميك است. او با اشاره به اينكه بروز مالاريا 
در ايران متاثر از كشور پاكستان است، درباره علل افزايشي 
شدن آمار بيماري در استان سيستان و بلوچستان، اظهار 

كرد: در مناطقي از سيستان و بلوچستان كه با پاكستان 
مرز مشترك دارند كه يكي از عوامل افزايشي شدن روند 
بيماري مي تواند افزايش تردد از گذرگاه مرزي غيررسمي 
باشد. علت ديگر بروز سيل در برخي ايالت هاي پاكستان 
بود كه به دنبال اين واقعه آن هم در منطقه مستعد، رشد 
بروز مالاريا دور از انتظار نيست و با افزايش موارد مالاريا در 

پاكستان ساير نقاط همجوار نيز تحت تاثير خواهند بود. 
در واقع اقليم منطقه، ترددها، بلايايي نظير سيل، گرماي 
هوا و... از عوامل خطر افزايش بار بيماري در سال گذشته 
هستند. ميراوليايي گفت: در مدت اخير با روند افزايشي 
حدودا چهار برابري بروز مالاريا در كشور مواجه بوده ايم. 
او درباره آخرين اخبار درياف��ت گواهي حذف مالاريا از 
كشور توضيح داد: طبق دو شاخص عدم مرگ ناشي از 
مالاريا و عدم انتقال محلي بيماري ما استحقاق داريم كه 
در سال 2025 اين گواهي را دريافت كنيم. كارشناس 
اداره مديريت بيماري هاي قابل انتقال از ناقلين وزارت 
بهداشت، در خصوص علائم ابتلا به مالاريا بيان كرد: 
اين بيماري با علائم بسيار مشخص تب، لرز و تعريق 
متناوب شناخته مي شود؛ ولي ممكن است بيماري 

به فرم هاي مختلف نيز خود را نشان دهد. 


